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PE TEREN:
Bazil DUNĂREANU

2 X ORADEA

Mă aflu la Oradea pentru un reportaj 
«baroc», după chipul și asemănarea orașului, 
lată însă că o discuție purtată cu inginerul 
șef al uzinei de mașini-unelte «înfrățirea», 
Emil Margineanu, mi-a «deturnat» intențiile. 
Voi scrie despre oameni care știu să gindească. 
să lucreze eficient, fără vorbărie inutilă. Mi-a 
dat un exemplu: tehnicianul losif Nemecek. 
Omul a construit o mașină extrem de intere
santă și utilă, denumită prozaic «mașină de 
călit superficial roți dințate». Vechiul dispo
zitiv era rudimentar și obliga la călirea ane
voioasă și neeconomicoasă a roților dințate 
intr-o baie de ulei, o călire cu aproximație. 
La mașina lui Nemecek toate mișcările sint 
comandate hidraulic printr-un program fix. 
Deci, automatizare fără «aproximație», fără 
rebuturi și fără omul care «vina» meșteșugă
rește piesele scăldate în ulei. Și rezultatele nu 
sînt de loc minore.

Am înțeles: gîndirea nu e pentru Nemecek 
doar un substantiv, ci rostul său adevărat în 
uzina în care muncește. Acum, tl investește 
inteligență într-o mașină de îndoit tablă, care 
va reduce considerabil efortul fizic al omului.

Altă inovație, la fel de prozaic denumită 
«capete de găurit multi-axe» economisește 
timpul de lucru și asigură precizia reperelor 
respective.

* •
Fabrica de piele și încălțăminte «Crișana» 

s-a extins, s-a extins din toate punctele de 
vedere, dar fără un metru în plus, ne asigură 
directorul ei, ing. Orest Straciuc. lată cum. 
Sarcinile pe care și le-o asumat fabrica erau 
foarte mari, iar capacitatea de producție — 
foarte mică. împreună cu arh. Vladimir Ionescu 
de la D.S.A.P.C.-«Crișana» a efectuat un stu
diu și apoi un plan de sistematizare. Rezul
tatul: capacitatea de producție a crescut cu 
50%. în loc de două benzi de producție, func
ționează acum trei benzi; în loc de 3 000 de 
pantofi pe zi, se produc azi 5 200. «Noile» 
construcții nu reprezintă altceva decît... re- 
amenajarea, redistribuirea și modernizarea 
unor clădiri impropriu folosite — totul pe 
același perimetru.

Se poate deci'și așa, dacă oamenii știu și 
vor să gindească.

INSTANTANEE
DUMINICĂ — e cald, e foarte cald, și singura
salvare rămine. în ultimă instanță, în ciuda înghesuielii, ștrandul.

(fotografii de: Elena Ghera, Maria Posteinicu, 
Mihai Alexe, Ion Dumitru, Petre Dumitrescu, 
A. Rosenthal și S. Steiner).

LUNI «Cu domiciliul după mine...» Este o variantă practică 
a cîntecului știut. în fotografie: plecarea în prima cursă a rulotei tip 
«Elmet» major, realizată pentru autoturiști de către întreprinderea 
«Electrometal»-Timișoara. în interiorul rulotei te simți ca acasă. 
Este înzestrată cu mobilier de dormit pentru patru persoane; ziua, 
patul se poate transforma în banchetă și masă.

MARȚI în numărul din 6 aprilie a.c., revista noastră
își anunța cititorii că Touring Club de France a instituit pentru 
elevi un concurs intitulat: «Bonjour Rou manie,'» Concursul 
s-a încheiat, cîștigătorii au fost desemnați și, iată-i la aeroport 
după o călătorie cu avionul salutînd aievea: «Bonjour Rouma- 
nieb
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PREȘEDINTELE 
REPUBLICII 
TUNISIENE 
HABIB 
BOURGUIBA. 
ÎN ROMÂNIA

La invitația președin
telui Consiliului de 
Stat al Republicii Socia
liste România, Nicolae 
Ceausescu, președintele 
Republicii Tunisiene, 
Habib Bourguiba, a făcut 
o vizită oficială de prie
tenie în țara noastră.

în fotografie, cei doi pre
ședinți salută mulțimea 
care îi aclamă pe aero
portul Băneasa.

Ing. VASILE IORDĂCHESCU — secretar general 
al «Automobil club român»-București:

— în săptămînă care s-a scurs: 1) au luat startul în două 
excursii (Austria și Cehoslovacia) peste 100 de persoane; 
2) s-a definitivat proiectul desfășurării Congresului mon
dial «Timp liber și turism», care va avea loc la București-

AUREL STOICA — director al I.C.S. textile-în- 
căltăminte-Constanța;

— în ultima săptămînă am primit de la furnizori 13 sorti
mente în 70 310 bucăți. Printre care: costume de baie de 
import, pălării de damă și bărbătești, poșete, sandale de 
plajă, sacoșe etc.

— Ce n-ați primit?
—19 700 pălării de paie și 350 poșete (cooperativa 

«Meseriașul»-Gherla), 990 pălării de paie și 110 poșete 
(cooperativa «Prestarea»-Sighișoara) și 5 000 perechi san
dale de plajă (Combinatul de cauciuc-Jilava). De asemenea, 
cooperativa «Sporul» din București nu ne-a trimis încă 
sortimentele pe care le așteptăm — 500 cămăși bărbătești și 
diferite compleuri.

ȘTEFAN TOTH — director general adjunct al 
Agenției centrale O.N.T:

— în această săptămînă, la toate agențiile și filialele 
noastre din țară se primesc înscrieri pentru excursii peste 
graniță, care se vor efectua în trimestrele II și III în : U.R.S.S.. 
Bulgaria. Polonia. Cehoslovacia, Ungaria. După preferință 
— cu autocarul, trenul sau avionul.

ȘERBAN RĂDULESCU — director la I.E.S. «Za
rea» .

— O întrebare: cum luptați cu căldurile?
— Și un răspuns: am lansat în această săptămînă pe 

piață 840 000 sticle de răcoritoare (sucuri naturale de 
vișine, lămîie, portocale și grepfrut, dintre care, pentru 
București, 770 000.

— Noutăți ?
— Din peste 100 de determinări, ne-am oprit la două noi 

sortimente de coniac, superioare «Milcovului», de o fac
tură, aș spune, franțuzească. în curînd veți putea gusta.

GH. MĂRINCEANU — director al fabricii «Clu
jeana»;

— Ultima noastră noutate se numește «serviciu de cer
cetare». Obiectiv principal: valorificarea intensivă a pieilor. 
Rezultate? S-au obținut unele sortimente superioare din 
părți de piei inferior valorificate pînă acum. De pildă, din 
poalele și gîturile bovinelor grele se obținea o piele de 
loc fină; acum, prin noi procedee, se obțin piei subțiri, 
calitativ superioare.

— în altă ordine de idei ?
— S-a ajuns la concluzii importante privind utilizarea în 

agricultură a deșeurilor de piele netăbăcită; vor fi folosite 
în viitor ca îngrășăminte sau nutrețuri proteice (combi
nate). Lucrarea a fost făcută în colaborare cu Institutul 
agronomic din Clui.

ZOX.TAN SASZ — vicepreședinte al Consiliului 
popular județean Maramureș:

— fn orașul Baia Mare și în Sighet — ca să răspund între
bări puse — aprovizionarea populației cu legume și fructe 
e mai bună.

Ne-am îndreptat atenția, mai ales, asupra reglementării 
prețurilor, mercurialul scăzîndu-le substanțial (fără să 
scadă și numărul producătorilor individuali pe piață): la 
carțofi (de la 2 lei la 1 leu), la castraveți (de la 7 la 3 lei), 
la varză (de la 2,20 la 1 leu) și la roșii (de la 11 la 4 lei). 
Ede reținut însă că, la produsele de bază, unitățile socialiste 
vfnd sub prețurile stabilite de mercurial.

MIERCURI Instantaneu «comercial»- «e-
dilitar»; s-a adus brînză ia magazinul alimentar de 
pe strada Halelor din Capitală. Obiectivul fotogra
fic surprinde procedeul civilizat al scurgerii zeru 
iui; direct De trotuar. în drumul trecătorilor, fără 
a se ține seama de miasmele specifice și nici de as
pectul dezolant al străzii.

JOI «Felix I» este un examinator absolut obiectiv și infailibil. Printr-uri sistem de. 
atișaj'alfa numeric, el indică numărul întrebării, apreciază corectitudinea răspunsurilor, 
prezintă notele pe care le acordă.

Fotografia vă înfățișează tînărul aparat-savant în tovărășia creatorului său, inginerul 
doctorand Ion Munteanu, de la catedra de calculatoare electronice și automatică a Insti 
tufului politehnic din Timișoara.

VINERI La Cheia, într-un loc pitoresc, s-a deschis zilele
acestea tabăra copiilor și școlarilor din județul Prahova și alte județe 
învecinate.
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SECVENȚE,
MAI PUTIN TURISTICE

Străbătînd plaiurile hunedorene, călătorul frecvent 
sau ocazional va fi tentat, firește, să viziteze celebrul 
castel al Huniazilor — unul dintre cele mai remarcabile 
monumente istorice de pe teritoriul țării noastre. Cu 
atît mai mult cu cît, la București ca și la Deva, prospec
tele O.N.T. adresează invitații speciale în acest sens, 
uitînd să atragă atenția asupra unui detaliu — evident, 
insignifiant: castelul este în curs de restaurare, așa că 
poate fi admirat exclusiv dinafară! Oricum, decît de 
loc... "

La Sebeș dăinuie încă, după aproape șase veacuri, 
urme din zidurile de apărare ale vechiului oraș, cu 
ultimele două turnuri rămase în picioare: turnul breslei 
croitorilor și cel al breslei cizmarilor, precum și o parte 
din poarta de vest a cetății. Pentru a valorifica, probabil, 
prețioasele vestigii, în incinta lor funcționează un 
garaj-atelier auto, sub egida D.R.G.T.A., sau cam așa 
ceva. Așteptăm cu încredere preluarea și extinderea 
interesantei inițiative. Pe cînd deci o stațiune avicolă 
în Biserica Neagră?

Din Dumbrava Sibiului, un fel de tren-jucăriete poartă 
agale, în vreo trei sferturi de ceas, pînă la marginea 
Rășinarilor, așezare românească pomenită în hrisoave 
acum șapte sute cincizeci de ani. Aici, sub codrii verzi 
de brad de pe Măgură, e casa părintească a lui Goga, 
pe-o uliță ușor povîrnită, lîngă apa Sibișelului. Nu 
încercați să intrați: de obicei, nu-i nimeni să vă des
chidă... în cumpăna drumului la Păltiniș, dominînd 
satul, mausoleul lui Andrei Șaguna, străjuit de leii de 
bronz. Se mai află în Rășinari o biserică bătrînă, împo
dobită cîndva de maeștri anonimi cu splendide fresce 
exterioare, din care mai licăresc ici-colo, în soarele 
verii, cîteva petice policrome. Nici o indicație pentru 
eventualii vizitatori, nici un semn de grijă pentru ceea 
ce s-ar mai putea salva (încă!) din această minune 
părăginită.

Puține orașe ale țării se bucură de privilegiile Brașo
vului: poziție excepțională, capodopere de arhitectură, 
monumente istorice de o valoare inestimabilă. Din 
centrul acestui «unicat» turistic, lipsește — aș zice, cu 
îndărătnicie — un singur lucru. Mă gîndesc la o hartă 
orientativă, de dimensiuni adecvate, în care să se 
indice, simplu și exact, punctele de atracție ale loca
lității și ale zonei înconjurătoare. Consideră, oare, 
edilii orașului că estetica parcului central ar avea de 
suferit?

Dan DEȘLIU

INS TANTANEE
SIMBATA Statuia lui Lucaciu, 
executată de sculptorul C. Medrea, zace azi 
în curtea liceului «Mihail Eminescu» din 
Satu Mare atît de mic îneît nu se găsește 
un loc de cinste acestui monument? Sau 
atîta este de mare... comoditatea lor.

DUMINICĂ Salt estival

SPORT MĂRIA-SA 
SPECTATORUL

S-a crezut, și — de ce să n-o recunoaștem — pe bună drep
tate, că spectatorii își pot purta favoriții spre succes, pe nevă
zutele aripi ale entuziasmului lor. Publicul a ajuns uneori să-i 
sperie, mai mult decît valoarea în sine a adversarilor, pe cei 
ce aveau să evolueze în anumite orașe sau țări.

Temperamentul sud-american a născut scene de legendă 
împrejurul terenurilor de fotbal, în vreme ce publicul bucu- 
reștean, mai ales, se încărca de elogii pentru marea sa obiec
tivitate. Publicul englez se impusese prin sobrietate și impar
țialitate, uneori glacială, pentru ca astăzi, cînd echipa Angliei 
este din nou campioană a lumii, să se manifeste în totală con
tradicție cu tot ceea ce se crede a fi tipic britanic. Scenele 
sonore, în care zeci de mii de cetățeni cîntă la unison, sub 
cea mai ciudată baghetă ce poate să existe — mingea de fotbal 
— au în ele ceva greu de acordat cu civilizația secolului, o naivi
tate tipic provincială rătăcită într-unul dintre marile orașe 
ale lumii. De curînd și italienii s-au molipsit de acest bizar 
obicei al cîntecului colectiv, coborît din nordul încețoșat al 
insulelor britanice în orașul soarelui și al cîntecului, cetatea 
eternă.

Deci publicul s-a schimbat. Acolo unde încă se fac crize 
cardiace în tribune, se aruncă sticle de suc, se înjură încrînce- 
nat și amarnic, înseamnă că moda cea nouă n-a sosit încă.

Din păcate, prin unele săli și terenuri sportive de pe la noi, 
cetățenii n-au prea aflat ce se mai întîmplă prin lume.

In iarnă, la bazinul Floreasca, echipa de polo a țării a pierdut 
un joc pe care-l avea (teoretic) la discreție, din cauza arbitrului. 
Dar omul acesta, mai înainte de a ajunge pe marginea bazinului, 
a început să fie huiduit de un public consecvent pierzîndu-și 
capul și devenind ostil, la rîndul său, gazdelor. La fotbal, cei 
ce se credeau susținători ai «Rapidului» au coriîpromis bunele 
aprecieri de care se bucură în general publicul românesc la 
jocul cu «A.C. Milan». Prin provincie, la partidele de baschet 
și handbal, «musafirii» sînt presați de publicul aflat chiar pe 

?marginea spațiului de joc, iar unii spectatori au, ca din întîm- 
plare, în mînă, un briceguș, cu lama — bineînțeles — scoasă...

Acest tip de spectator reprezintă un model întîrziat, firește, 
dar încă prezent pe terenurile noastre de sport și care nu-și 
merită conservarea nici măcar pentru rațiunea unei curiozități. 
La Craiova și Ploiești, acolo unde temperaturile sînt ridicate 
și în tribune, publicul a-nceput să-i denunțe pe turbulenți, 
dînd un minunat exemplu de acordare la tonul general al 
ambianței sportive din lume.

Este aceasta oare o decădere a publicului? Nici vorbă de 
așa ceva! în fond, fără spectatori, sportul și-ar pierde una din
tre rațiunile existenței sale.

«Măria-Sa spectatorul» rămîne pe vecie în scaunul puterii 
sale, dar cei ce i s-au închinat cîndva cu spaimă, îi fac. în noile 
împrejurări, un compliment, dîndtM, ca primă răsplată, fru
musețea nealterată a întrecerii.

LUNI...și astfel de salturi pe bd. 1848 din 
Capitală, tinde lucrările edilitare, care nu se mai 
termină, creează adevărate «condiții fizice».

Adică vor veni. La poalele Obcinei 
Feredeuiui, în comuna Vama, la una din 
cele mai mari păstrăvării din țara noastră, 
se fac intense pregătiri pentru prima 
«producție» de păstrăvi.

Din cele 30 de bazine cu o suprafață 
totală de «luciu-apă» de 5 000 metri pă- 
trați, amenajate după cele mai moderne 
modele de tehnică piscicolă, vor porni 
spre piețe în următoarele luni 10 000 
kilograme de păstrăvi curcubeu. La anul 
se va ajunge la 40 000 kilograme.

ÎNTRE O „BOMBĂ“ 
Șl O FOSTĂ „BOMBĂ“

Un om se clatină, scoate niște sunete înalte și pline 
de... vitejie. E «obosit». Bufetiera, voinică, îl apucă de 
umeri și-l scoate pe ușă. Te uiți și te gîndești cu tris
tețe la demnitatea umană. Cu toate că o asemenea 
idee pare ridicolă dacă o confrunți cu vederile perso
nalului de la bufetul «Ialomița» (Șoseaua Ștefan cel 
Mare, colț cu str. Lizeanu). în absența responsabilului 
— Petre C. Ion — am discutat cu bufetiera șefi. Ana 
Trancu. «La noi se pune bază pe vînzarea băuturii». 
Așadar, barmanul potolește, cu generozitate, setea 
clientului. Apoi, cînd clientul se clatină, și eventual 
vociferează, e azvîrlit în stradă. Demnitate umană? 
Civilizație? Mofturi!!! «Ialomița» este o «bombă», 
știe toată lumea și nimeni nu se supără, cîtă vreme 
se face planul și se iau prime...

La aproximativ 20 de metri depărtare de «Ialomița» 
(tot pe Șos. Ștefan cel Mare) se află «Botoșani» — 
local familial. De fapt, tot un bufet. Nu-i nici un an de 
cînd cel din urmă era și el o «bombă». Acum i-a mers 
faima în tot Bucureștiul: cică mandatarii Nicolae și 
Ion Chivu ar fi săvîrșit aici adevărate minuni. Așa să 
fie? Haideți să vedem:

O încăpere micuță, cu mese înalte, fără scaune, ține 
loc de bufet «pe picior». Poți lua, dacă ești dintre cei 
grăbiți, un păhărel de coniac și niște aterină prăjită 
(peștișori de mare) cu sau fără mujdei, o bucată de 
calcan, brînză ori alte gustări. Fără a fi elegant, acest 
interior impune prin curățenie. Nimeni nu aruncă 
scrum pe jos. (Ce ciudat, la 20 de metri distanță. Ana 
Trancu scuza gunoaiele de pe jos: «Așa-s oamenii 
învățați...»)

Localul condus de cei doi frați Chivu este completat 
prin alte două încăperi cu cîte cinci și zece mese — în 
total 15.

Cîțiva dienți se îndreaptă spre încăperea cu cinci 
mese. «Nu vă supărați , acolo nu servim». Explicația: 
«Noi reținem locuri prin telefon, pentru anumite ore».

— Ce fel de bucate v-au adus buna faimă pe care ați 
cîștigat-o? Ce se poate mînca și bea la dv.?

— Orice. Dorește cineva morun sau pui la frigare, 
batog ori măduvioare, o băutură mai rară, mă rog, 
orice gusturi se respectă, cu o condiție: să anunțe 
fiecare, o dată cu reținerea mesei și ce poftește.

— Dar dacă intervine neprevăzutul în pretențiile 
vreunui client?

— în loc de răspuns am să vă povestesc o întîmplare: 
cineva a dorit, zilele trecute, după-masă, un pahar 
de bere. Nu aveam la bar și totuși am făcut imediat 
rost, de la... vecini.

— li tratați egal pe toți clienții?
— Absolut. Chiar în situații mai puțin plăcute... 
într-o seară, s-a încins mare chef la una dintre mese.

Un bărbat din grup băuse mai mult decît se cuvenea și 
mai voia totuși o sticlă de vin. «Nu vă supărați. cred 
că nu mai e cazul. Ați băut destul» — i-a replicat Ion 
Chivu. Clientul cu pricina s-a supărat tare și. ca ultim 
argument, a anunțat. în gura mare, că el este cutare 
și cutare... «îmi pare rău, tot n-am să vă mai dau». 
Salutar! (Evident «Botoșaniul» nu înregistrează totuși 
pierderi. în ultimele trei luni a vărsat statului beneficii 
în valoare de 42 500 lei.)

Și iarăși m-am gîndit cîtă deosebire există între 
«Ialomița» și «Botoșani», pe care le despart vreo 20 
de metri și o concepție despre comerț!

Viorica CIORBAGIU



SCRISOARE DESCHISĂ 
UNUI PROFESOR 

DE LICEU 
PENTRU 

A FI CITITĂ 
ÎN CURSUL VACANTEI 

DE VARĂ

urmînd ca cea de-a doua jumătate să o lichidez în ziua următoare chiulind de la cor), 
profesorul să mă scoată la tablă, să m-asculte, să recepteze o cantitate apreciabilă 
de referiri și impresii drastice și apoi, foarte rece, să-mi dea un 6 minus, plus urmă
toarea explicație: «Nu mă interesează părerile dumitale despre Balzac, mă intere
sează să-mi spui ce-am demonstrat eu la lecție». Reacția mentorului meu spiritual 
m-a năucit lăuntric, paralizîndu-mi elanurile pînă la vacanța de Paști și azvîrlindu-mă 
în lectura pesimistă a lui Schopenhauer (Biblioteca pentru toți).

De aceea vă rog respectuos a evita asemenea reacții ale vanității profesorale 
(«așa cum am spus eu») știind că metoda cea mai bună pentru frînarea vanităților 
din bancă este cenzurarea orgoliului de la catedră;

2) In luna octombrie a anului 194..., colegul meu Popescu V. Calistrat, cunoscut 
însă mai cu seamă sub numele de Gumilastic, a elaborat un extemporal la matematici 
nu numai fără greș, dar și izbutind o formulare pe care nici măcar profesorul n-o 
întrezărise. Din păcate a patra pagină a extemporalului cuprindea, paralel cu soluția, 
o pată, recunosc, mare de cerneală. Remarcînd-o, profesorul i-a dat lui Gumilastic 
nota 3 precum și o criză de nervi absolut inutilă, ceea ce înseamnă de fapt dăunătoare.

Drept care am onoarea să vă rog ca atunci cînd analizați substanța cerebrală a 
discipolilor să luați în considerație mai întîi cuvintele sau cifrele scrise pe hîrtie și 
în al doilea rînd hîrtia pe care sînt scrise cuvintele:

3) în clasa a ll-a, aricit de bine am fi invățat, nici unul dintre noi nu izbutea să 
primească nota maximă la geografie. (Nici măcar tocilarii; adică Teodorescu V. MiH iade, 

ochelaristul și Prepurgel Niculae zis Cotor.) De ce? Pentru că profesorul, considerind 
că 10 e pentru Dumnezeu și 9 pentru dm' Director, oferea în cel mai fericit caz un 8. De 
aceea, ținind seama că Dumnezeu n-are nevoie de asemenea omagii, iar directorii cu atit 
mai puțin, necesitățile acestora fiind de cu totul altă natură, vă rog să rezervați elevilor 
nu numai datorii, fără limită, dat și drepturi maxime.

4) Cînd împlinisem vreo 13 ani. coafura mea luase, pe lingă frunte mai ales, 
oarecari proporții. întrucît cerusem frizerului să mă tundă ca Humis. Humis era un 
fotbalist care, importatcu bani grei din Grecia, juca centru-înaintaș la «Venus», muncea 
foarte puțin pe teren și înscria goluri datorită în primul rînd istețimii, însușire ce-i 
adusese porecla de «speculant». Mă va lăsa directorul? Sau? M-a lăsat. Nu că stilul 
meu capilar l-ar fi încîntat cu osebire dar ținînd seama că tocmai prezentasem o teză 
la română unde pentru a-l explica pe St. 0. Iosif furnizasem citate pe dinafară din 
Kant. trăsese probabil concluzia că existența smocului de păr nu anunță obligatoriu 
degenerescența mintală.

Drept care vă rog frumos ca, în limitele posibilităților îngăduite de rațiune, să 
acordați mai mare însemnătate fenomenelor aflate în cap, decît acelora ivite pe cap.

PĂMÎNTDEFLORIHAINEVECHISTICLEGOALE!!

Noile artere și bulevarde ale Bucureștiu- 
lui sînt inundate, în ultimii ani, de tunetul 
reclamei lui sonore. Prin centrul «con
sacrat» nu trece, pentru că, pe acolo mi
liția a plantat tăblițe cu_ capete de cai: 
circulația hipo interzisă. în schimb vînză 
torul de pămînt pentru flori își strigă ne
stingherit marfa (?) prin Drumul Taberei 
Berceni, Balta Albă și așa mai departe. Din 
morți de-ar fi să te scoale și tot te trezești 
cu noaptea în cap: Pămî-î-nt de flo-o-o-ri 
pămînt de flori! Dacă are concurenți? în 
nici un caz nu-l concurează florăriile cu ale 
lor punguțe de plastic, în care se vinde 
«sol fertil». Și, oricum, pentru o jardinieră 
de balcon, nu ajunge. N-or fi existînd «baze» 
de materii prime... Cît despre concurență, 
vînzătorul de pămînt are, da, în materie de 
zbierete. Abia respiri, după insistentul pă- 
ă-ă-ă-mî-n-n-t... că-ți sparge timpanele gla
sul hîrîit al altui «virtuos»: Ha-a-a-ine vechi 
cum-m-păr! Acesta din urmă își îndulcește 
sonorul pînă la șoaptă cînd stă în față la 
«Unic» sau la «Ambasador». îți îngheață 
sîngele, dacă-i întîlnești privirea strecurată 
pe sub pleoapele umflate; parcă ar sta tot 
timpul cu mîna pe cuțit... Talciocul a dis
părut din rațiuni de civilizație, dar s-a re
editat în formă volantă. Și consignațiile de 
acest tip? Unde sînt? Trăiască intermediarii!

La corul halucinant al străzii (și ce cam
panie mai ducem pentru instaurarea li
niștii!) participă și o... soprană cu ale ei: 
sticle goale — sticle murdare cu-u-u-m-m- 
mpâr! Incumetă-te și adu-o în casă. Nu mai 
scapi de ea pîn’ nu-ți înjumătățește gar
deroba, așa că se cuvine să-i dai cadouri... 
Și iată, uneori, ești obligat la astfel de riscuri 
pentru că centrul de achiziții al sticlelor și 
borcanelor e închis ori nu există.

Domnule profesor

Subsemnatul, fost mai de mult elev, în 
clasa a ll-a, într-a IV-a B, într-a Vl-a și în 
clasa a Vlll-a (așa era pe vremea mea), 
am onoarea de a vă supune următoarele în 
legătură cu pregătirea viitorului an școlar:

1) 0 dată s-a întîmplat ca pregătindu-mă 
foarte bine la literatura franceză (ceea ce 
înseamnă că citisem din plăcere pînă la 
3 noaptea jumătate din «Comedia umană».

Priviți fotografia. E în afara oricărei îndoieli că Bresson, celebrul fotoreporter 
Cartier Bresson, ar fi intitulat-o cu amărăciune «Necazul săracului» sau «La capătul 
pămîntului» sau «Orătăniile cîrciumăresei». Neaflîndu-ne însă printre săraci, nici la 
capătul pămîntului și nici într-o circiumă, o vom intitula, potrivit cu adevărul, «In
stantaneul dezinteresului agresiv», precizînd că l-am cules la campingul «mării Bicaz», 
intr-un loc de o rară frumusețe, pe terasa barului, care se vrea, modern.

Lipsă de condiții? De confort! De oameni? Nu, pur și simplu o condamnabilă lipsă 
de interes, un condamnabil sistem de a goni clienții. Ca și la cabana Bicaz-baraj și la 
braseria portului Bicaz unde, după cum tot noi am constatat, aprovizionarea defec
tuoasă este «compensată» de aceeași lipsă de interes, respect și autorespect.

B. D.

O CEAȘCA DE ADEVAR BAUTA IN RATE

Al. MIRODAN

Pămînt de flori, sticle goale, haine vechi!!! 
(Rezonanțe insalubre, insalubre, insalubre.) 
N-ai nevoie de ceas deșteptător sau de apelul 
serviciului telefonic OS ca să te trezești 
dimineața, la prînz sau seara, dacă stai în 
Balta Albă, Berceni, pe Mihai Bravu etc., 
etc., etc. Și totuși în ciuda stridențelor, cei 
care trebuie să ia aminte nu se deșteaptă...

Anca VLAD 
Desen de Dorin DIMITRIU

Dobre Borangic, responsabilul, și Viorica 
Culea, magazionera cantinei de asistați so
ciali nr. 14 din București, urează poftă bună 
oamenilor.

— V-ați săturat de bine, nu? întoarcem 
foaia!

— Vă vede Dumnezeu...
Ca la comandă cei doi «filantropi» ridică 

privirea spre tavan la becul pătat de muște 
și înnegrit de fum.

*
— Fiți fără grijă! Cît timp sînt pe poziție, 

puteți dormi liniștiți, pompează șefa pre
vederilor sociale de la Grivița roșie încre
dere în cumnatul ei, responsabilul, și în 
magazionera cantinei.

Cei doi subalterni își freacă palmele, își 
fac ochii mici, și trec pe recepție.

— Ne vom ocupa de spiritism. Nu, nu 
clasica pierdere de timp în jurul unei mese 
banale. Vom invita zilnic la masă 40-50 de 
morți, foști clienți ai cantinei noastre, tre- 
cuți azi pe tărîmul celălalt...

— Mi-e frică — mărturisi Viorica Culea 
înverzindu-se la față.

Maria Alexandrescu își trase scaunul mai 
aproape de cei doi:

— Vă jur că n-o să fie complicații. De 
prin cimitirele «Străulești», «Sf. Vineri», 
«Dămăroaia» etc. vor sosi invizibili la masă. 
Cum vin așa pleacă. îi țineți puțin de vorbă, 
apoi unul se bagă sub masă și slobozește un 
cucurigu. O vor rupe la fugă. Acesta e 
semnalul lor de apel. Prin urmare mîncarea 
va rămîne neatinsă.

— Or să trăncănească pe sus...
— Mormînt! Ăștia pot să țină un secret 

o veșnicie.
— Atenție la...
O pală de vînt trîntește ușa. Fluier a 

pagubă și îmi văd de drum.

*
Pîndesc zile întregi să văd răposații cir- 

culînd, dar nu reușesc. Se vede treaba că 
am păcătuit prea mult. _Nu mi se arată! 
Și totuși în cantină intră. îi găsesc pe tabelul 
de pontaj, le pipăi cele cincizeci de cartele 
rezervate...

Pitit în dosul unei tarabe îl văd pe Bo
rangic apropiindu-se tiptil de vînzătorul 
de la aprozar, Sîrbu. După zîmbetele lor 
îmi dau seama că-și zic de bine. Prind din 
zbor:

— ...îmi dai factura din care reiese că 
iau 1 500 kg cartofi și 700 de ouă... tu 
vinzi marfa...

O mașină cu butelii de aragaz mă bruiază, 
inconștientă.

— ...Vezi, că are și ștampila... în două 
zile ai banii...

L-am mai căutat. N-a avut parte săracul 
Sîrbu de cîștig. Miliția economică l-a chemat 
să «ajute» la o dare de seamă și dus a fost!

*
Prin fața tribunalului zăresc un grup de 

asistați sociali din cantina nr. 14. Le dau 
binețe.

— Hai cu noi, avem proces, domnule 
dragă...

Sala e plină de lume.
— Am fost neglijent, neatent...—cîntă 

duios Borangic. Cînd acesta repetă pentru 
a douăzecea oară aceleași cuvinte, o femeie 
gîrbovită de ani și căptușită de boală cade 
în criză nervoasă și e evacuată.

— Minte!... Să vie de mînă cu ăilalți 
hoți—mai apucă să spună prin crăpătura 
ușii.

Procesul s-a amînat. Dosarul s-a retrimis 
Procuraturii. Se pare că e nevoie de un 
microscop ca să se descopere pungașii, 
care la un pas îți vîră degetele în ochi, 
nestingheriți.

Dobre Borangic cere banii de garanție 
de la cantină și se spală pe mîini. Viorica 
Culea șterge cu buretele micile... necazuri 
și duce tratative pentru angajare la un 
mandatar. Maria Alexandrescu, cu gîndul la 
excursiile pe care le-a făcut în străinătate, 
încearcă să convingă un medic că nu e prea 
sănătoasă și că ar trebui internată cel puțin 
pînă cînd trece vîntulețul acesta. Nu c-o 
sperie. Nu, n-a supărat-o nimeni. Un purice 
a pișcat-o în treacăt. Un fleac! «La relațiile 
mele mă fac bine și... de cancer».

S-o cred?!... Să n-o cred?!...

Petre PREDOANĂ
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Un număr de telefon pe care-1 aflăm afișat în 

oricare unitate comercială din București, alături de 
08 — pompierii și 06 — salvarea.

Ce apără și ce salvează cei ce răspund la 15 39 55?
Să mergem la capătul firului, acolo unde, la 

apelul telefonic, la orice oră, de dimineața de la 7, 
pînă seara la 22, se răspunde cu fraza: «Aici Inspecția 
comercială de stat a municipiului București».

LUCRUL NU SE ÎNCEPE DUPĂ 
PROGRAM

Parafrazînd proverbul, putem spune că soco
teala din... redacție nu se potrivește cu cea din 
piață. Pentru că, venind la inspecție la ora 7, am 
avut — plăcuta sau neplăcuta? — surpriză de a 
constata că, de la bun început, planul nostru gaze
tăresc de a ne începe reportajul cu primul minut de 
muncă matinală a acestui organism, a fost dat 
peste cap: în seara din ajun, la 19 iunie, Comitetul 
executiv al Consiliului popular al municipiului 
București elaborase Decizia nr. 1253, fixînd pre
țuri maximale pentru legume și fructe; pentru 
afișarea și respectarea lor, alături de alți factori, 
fusese mobilizat, cu noaptea în cap, și întreg 
activul de inspectori comerciali. între orele 5 și 7 
ei inspectează 23 de piețe din Capitală.

Pe inspectorul-șef Dumitru lacoviță, prezența 
reporterului, cu curiozitatea sa profesională, evi
dent îl stînjenește. Inspectorul-șef însuși a fost de 
dimineață prin piețe, acum primește rapoartele 
inspectorilor în subordine cu privire la felul în 
care a fost primită și aplicată decizia, iar peste o 
jumătate de oră va trebui să ia parte la o ședință 
a activului Direcției generale comerciale a munici

piului București, m care se va. raporta felul în 
care a decurs acțiunea, luîndu-se hotărîri pentru 
continuarea ei.

Totuși să profităm de această jumătate de oră 
pentru a obține cîteva date generale asupra acestui 
organism

ÎNCEPEM CU STATISTICA

Corpul de inspectori ai Inspecției comerciale de 
stat a municipiului București cuprinde doar 13 
inspectori (cifră... fatidică pentru acei lucrători 
din comerț care, umblînd la miere, obișnuiesc nu 
numai să-și mai lingă degetele, dar uneori să mă- 
nînce cu polonicul, ba chiar să mai înghită și 
fagurii). Șase dintre acești inspectori au ca sarcină 
controlul permanent al rețelei comerciale^ patru 
dintre ei merg pe urmele reclamațiilor și sesizărilor 
scrise sau telefonice primite de la cetățeni și, în 
sfîrșit, trei inspectori se ocupă de controlul calității 
produselor, respectiv cîte unul pentru sectoarele: 
alimentar, textile-încălțăminte și metalo,chimice, 
antenele atenției lor fiind îndreptate îndeosebi 
dar nu în exclusivitate — spre fabricile, atelierele, 
laboratoarele etc., producătoare ale respectivelor 

mărfuri.
Ce intră în raza de activitate a întregului corp 

de inspecție?
Nu mai puțin de 6 000 de unități comerciale — 

magazine, centre, puncte de desfacere de tot felul -- 
circa 200 de depozite de mărfuri, 180 de întreprin
deri industriale și peste 100 unități ale cooperației 
de consum din comunele subordonate sectoarelor 
municipiului. Evident că cei 13 inspectori, chiar 
dacă fiecare dintre ei ar fi o copie a zeului Mercur 
cel cu aripi la picioare, nu ar putea să realizeze la 
un loc nici o sutime de procent din volumul de 
inspecții necesare, dacă nu ar beneficia de masive 
ajutoare din afară. în primul rînd^ei sînt secondați 
de cei 16 inspectori ai sectoarelor municipale — 
cîte doi de fiecare sector; în depozitele întreprinde
rilor comerciale cu ridicata sînt ajutați de un corp 
de 45 de așa-ziși «delegați neutri» — recepționeri 
salariați ai altor întreprinderi decît acelea în care-și 
exercită mandatul, care au ca sarcină sa constate 
dacă mărfurile primite corespund facturilor și altor 
documente însoțitoare; în al treilea rînd, inspecția 
comercială de stat poate să răspundă sarcinilor ei 
și datorită ajutorului pe care-1 primește colaborînd 
cu alte organe de control, cum sînt cele ale Direcției 
generale pentru metrologie, standarde și invenții, 
ale Inspectoratului sanitar de stat, ale Miliției și 
Procuraturii etc., dar cel mai larg, mai voluminos 
și mai eficient ajutor îl primește din partea cetățeni
lor, a masei largi de cumpărători care, fie în mod 
organizat, prin echipele de control obștesc, fie în 
mod spontan, prin observații și reclamații făcute 
individual, sesizează inspecția asupra oricăror în
călcări ale legalității în comerț.

Mulțumită acestui din urmă sprijin, îndeosebi 
în ultimii 5 ani, Inspecția comercială de stat a 
municipiului București a reușit să dubleze numărul 
controalelor efectuate și cel al sesizărilor cercetate 
și soluționate, deși astăzi corpul inspectorilor este 
redus la jumătate în raport cu cel din 1963. în 
urma acestor controale, inspecția a aplicat intr-un 
singur an — 1967 — sancțiuni în valoare de 800 000 
lei.

PUI, COCOȘI ȘL./GĂINĂRIE

Să depășim însă faza statisticilor și să trecem la 
munca vie3de teren.

într-o zi «obișnuită» — există însă, oare, așa 
ceva aci? — munca inspecției începe prin raportul 
pe care inspectorul de serviciu din după-amiaza 
precedentă îl prezintă inspectorului-șef. Reclama- 
țiile ce sosesc în cursul unei dimineți sînt îndeobște 
repartizate spre rezolvare în aceeași zi; asupra celor 
primite după-amiază, se hotărăște însă în dimineața 
zilei următoare, stabilindu-se pentru fiecare în 
parte dacă e sau nu cazul ca un inspector să meargă 
pe teren sau oa ;ă lucrurile se pot clarifica prin 
citarea, la sediul inspecției, a reclamantului și a 
celui reclamat. B neînțeles că în cazurile mai grave 
se recurge la prima cale. Alegem deci unul dintre

Cu aparatul de foto
grafiat în... vizita la de
pozitul improvizat de 
păsări vii din str. Vitan, 
15. Familia lui Ion Cap
tări îi ia. în mod firesc, 
apărarea:

—120 de pui?!?... Fe
rit-a sfîntul! Numai 72... 
Știți... pentru botez!...

aceste cazuri.
Cel mai interesant ni se pare cel sesizat de cetă

țeanul R.P. în seara din ajun a reclamat telefonic 
faptele pe care acum va merge să le cerceteze pe 
teren inspectorul principal Ion Neacșu. Să-l însoțim.

Cartierul Colentina, Șoseaua 7 Noiembrie. La 
nr. 108 de pe această stradă se află unitatea pentru 
desfacerea de legume și fructe nr. 128. Aci, după 
cum suna reclamația sosită la inspecție, se descăr- 
case în seara din ajun, pe la ora 19, un transport 
de păsări vii. Mai mulți cetățeni au vrut să cumpere. 
Vînzătorul Ion Captari i-a încunoști nțat însă că 
e ora închiderii și că deci păsările se vor pune în 
vînzare dimineața. Ceva mai tîrziu a apărut și 
gestionarul unității, Onig Gorgotian, care a con
firmat cele spuse de vînzător. Dar cîțiva cumpără
tori au simțit că ceva nu e în regulă, că, într-un 
anume fel, marfa totuși se vinde. într-adevăr, 
dintre cele 520 de păsări descărcate, vînzătorul Ion 
Captari le alegea pe cele mai grase, punîndu-le în 
nțste cuști separate. Trei cuști au fost astfel înțe
sate cu pui aleși pe sprinceana. Apoi a apărut o 
autobasculantă (nr. 32.B.6040, condusă de șoferul 
Lupu Alexandru), cuștile au fost încărcate și... 
pe-aici ți-e drumul. Dar cetățeanul ce sesizase fap
tele nu s-a lăsat: s-a urcat pe o motocicletă și a 
pornit să urmărească autobasculanta. Curiozitatea 
nu i-a fost zadarnică: încărcătura de orătănii avea 
o destinație precisă: domiciliul lui Ion Captari, din 
str. Vitan,15. Fiind sesizat primul lucrător de 
miliție întîlnit în drum, faptele au fost stabilite 
fără putință de tăgadă.

Inspectorului comercial principal Ion Neacșu, 
vînzătorul Captari i-a declarat:

— Nu-i adevărat că am luat 120 de pui cum sună 
reclamația. Am luat doar 72. Sînt vii, la mine acasă, 
și pot fi numărați. Și, apoi, nu i-am furat: i-am 

plătit.
— Cît ai plătit pentru ei ?
— Nu mai țin i^inte... Dis-de-dimineață am 

scos puii în vînzare, s-au vîndut repede toți și cît 
mai lipsea, din banii adunați pînă la acoperirea 
valorii a 294 kg pui și 112 kg cocoși, am acoperit eu...

Ion Captari are... amnezie: nu mai ține minte 
cîți bani a dat acum cîteva ore! Este și explicabil: 
el n-a cumpărat cum cumpără orice cetățean, ci 
doar a completat o sumă de bani. Și cum tot el 
vînduse restul, putem presupune că a avut grijă 
să cîntărească și să vîndă în așa fel încît suma pe 
care urma s-o plătească ca «diferență», să rămînă 
cît mai mică. Dar aceasta nu e decît o presupunere. 
Iar concluziile unei inspecții nu se pot baza pe 
presupuneri, ci pe fapte. Așa că inspectorul își 
continuă investigațiile.

— Pentru ce ai nevoie de atîția pui?
— Am un botez în familie!
Ei, lucrurile devin clare: dacă are omul botez 

în familie, cum să nu se aprovizioneze cu pui?! 
Mai ales dacă i-a și plătit!

Captari și-a găsit și un avocat: pe gestionarul 
unității, Onig Gorgotian:

— Omul i-a plătit... Are botez... întreprinderea 
a cunoscut faptul...

Argumentele nu sînt însă destul de solide pentru 
inspector, care-și pune întrebarea: oare ce venituri 
are un vînzător dintr-o asemenea unitate că-și 
poate permite să facă un botez la care taie 72 de 
pui avînd în total 70 kg? De aci necesitatea unei 
inspecții complexe în unitate.

Controlul n-a durat mult pentru a arăta care sînt 
sursele suplimentare de venituri ale lui Ion Captari: 
mărfuri fără prețuri afișate și altele cu supraprețuri. 
Astfel, varza de calitatea a Il-a, al cărei preț era 
de 0,75 lei/kg, purta pe etichetă inscripția: «caii-
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tatea I» și, bineînțeles, prețul de 1,10 lei kg. Din 
1 400 kg varză primite, 1 100 kg se și vînduseră 
cu suprapreț! Cel de-al doilea vînzător, Ion Cior- 
tescu, părtaș și el la această treabă, a refuzat să 
spună cum îl cheamă. Captari și Gorgotian, puși 
în fața faptelor, au semnat procesul-verbal. Chemati 
însă cu toții la inspecția comercială, au refuzat să 
recunoască ceea ce ei înșiși declaraseră verbal și 
recunoscuseră în fața cumpărătorilor, iar Ciortescu 
pur și simplu a fugit.

Nu credem că acest refuz le va ajuta cu ceva. 
Inspectorul le-a întocmit dosarul penal, pe care 
l-a înaintat Procuraturii. După asemenea pregătiri 
de... botez, va urma, desigur, balul!
CÎND INCORECTITUDINEA APARȚINE 

UNEI ÎNTREPRINDERI
Dar nu numai vînzătorii pot comite incorecti 

tudini în dauna cumpărătorilor; uneori autorii 
acestor incorectitudini — deși direct nu sînt bene
ficiarii cîștigurilor ilicite realizate în acest fel — 
pot fi și conducătorii, funcționarii sau tehnicienii 
din diferite întreprinderi industriale sau comer
ciale. Inspecția comercială de stat cunoaște acest 
lucru, de aceea o bună parte a activității ei este 
închinată controlului în întreprinderi. Astfel, un 
asemenea control, efectuat de inspectorul comercial 
principal Toma Dragomir, a stabilit că timp de 
4 ani,între 1964 și 1968. I.C.R.M. (întreprinderea 
comerțului cu ridicata pentru produse metalo- 
chimice) din București a livrat unităților din rețea, 
precum și altor I.C.R.M., un număr de 1 090 
difuzoare radio pentru care a încasat un suprapreț 
ilegal de 50 lei la bucată — în total 54 500 lei.

Cum s-au putut petrece asemenea lucruri?
Inspecția a stabilit clar: pentru tipul respectiv 

de difuzor neexistînd un ordin de preț, funcționarii 
de la I.C.R.M. nu s-au străduit să-1 obțină, ci au 
recurs la... asimilarea cu un alt tip pentru care

Trei secvențe dintr-o inspecție în Piața 
Unirii:
Inspectorii comerciali principali ing. Eca- 
terina Rădulescu și jurist Toma Dragomir 
controlează calitatea produselor puse în 
vînzare și prețurile lor.

— Dar castraveți și ceapă nu aveți ?
— Nu!... Nu ni s-au adus.
într-adevăr, în aceste zile, ceapa cam lip

sea din gheretele unităților de desfacere a 
legumelor și fructelor...
...ea nu lipsea însă de prin unele cotloane. 
Pe o scară din subsolul unei unități I.V.L.F. 
inspectorii au dat de cîteva lăzi cu ceapă, 
care se odihneau liniștite, nederanjate de 
nimeni. Cântarul a arătat și cît: 190 kg.

— A cui e ceapa?
— A centrului de desfacere Gostat... al 

cărui gestionar, Gh. Druțu, răspunde cu 
«naivitate»:

— Nu le-am pus în vînzare, pentru că 
știam că azi vine cinematografia să filmeze 
aspecte din piață. Și voiam să le expun cînd 
se va filmă...

«Explicații» de acest fel nu pot însă prin
de la experimentați! inspectori comerciali 
de stat. Nici măcar ca pretexte. Mai ales că, 
în momentul în care lăzile cu ceapă fuseseră 
descoperite în colțișorul lor întunecos, echi
pa de cineaști, ce făcea un reportaj-anchetă 
despre aprovizionarea cu legume și fructe, 
se afla de vreo oră în Piața Unirii...

Ce urmează, se înțelege: înscrierea con
statării în registrul de control, invitația pe a 
doua zi la inspecție, procesul-verbal și cu
venita sancțiune. 

aveau «acoperire». Desigur că nici unul dintre ei 
nu a băgat în buzunar cei 54 500 lei. Totuși cumpă
rătorii au fost păgubiți. Epilog: atît întreprinderea 
cît și funcționarii vinovați de această neglijență 
au suferit cuvenitele sancțiuni bănești, iar suma 
încasată ca suprapreț a fost vărsată la bugetul 
statului, sesizîndu-se totodată organele Procura
turii.

O atenție deosebită acordă inspecția comercială 
de stat controlului în întreprinderile industriei 
alimentare — sector de care răspunde inspectorul 
principal comercial de stat ing. Ecaterina Rădu- 
lescu. Un astfel de control s-a făcut, in aceste zile, 
la «Industria laptelui-București».

Echipa de inspecție, din care a făcut parte și un 
reprezentant al Direcției verificării metrologice, 
a verificat organoleptic și prin analize de laborator 
calitatea produselor, felul în care se respectă nor
mativele privitoare la ambalaje, prețurile produse
lor livrate, aparatajul metrologic din fabrică ș.a. 
Constatările — foarte concis redate — ale acestei 
inspecții, au fost consemnate într-un proces-verbal 
ce înșiră pe pagini întregi zeci de încălcări ale nor
mativelor în vigoare, avînd drept urmare scăderea 
calității unor produse, nerespectarea unor obligații 
contractuale ș.a. Iată cîteva din ele:

— La control s-au găsit borcane de iaurt mur
dare, în unul aflîndu-se și un gîndac.

— Fabrica nu-și respectă obligația de a livra 
înghețata în suficiente sortimente: din cele circa 
10 sortimente contractate, uneori nu se livrează 
decît 4.

— Timp de cîteva zile fabrica a livrat rețelei 
comerciale iaurtul gras cu prețul de 1,40 lei bor
canul, în loc de 1,10 lei borcanul. Numai în două 
zile, livrînd o cantitate de peste 48 000 borcane, 
fabrica a încasat un suprapreț ilicit de peste 14 000 lei.

— Fabrica livrează cutii cu pachete de înghețată 
din care în mod sistematic lipsesc cîte 7—15 bucăți 
înghețată la cutie.

— Sînt numeroase reclamații de la trusturile de 
cofetării și răcoritoare din care rezultă slaba calitate 
a unor sortimente de înghețată (cea de lămîie și 
ciocolată sînt cristalizate, cea de lămîie are gust 
de lapte și nu de lămîie etc.), grave deficiențe de 
aprovizionare a unităților etc.

— Din pricina unor aparate metrologice dere
glate sau chiar cu totul scoase din funcțiune (defi 
ciențe semnalate și cu prilejul altor controale 
anterioare, dar nelichidate), se constată grave defi 
ciențe calitative la unele produse. Astfel, necontro- 
larea temperaturii la pasteurizatoare a dus la li
vrarea unor produse conținînd coli cu mult peste 
limitele admise.

— Deși s-au cheltuit 300 000 lei pentru un panou 
centralizator de control, acesta n-a fost încă pus 
în funcțiune.

Urmarea acestor constatări a fost amendarea 
unor factori de răspundere din fabrică cu amenzi, 
ce totalizează suma de 2 450 lei.

Sînt oare însă suficiente asemenea sancțiuni în 
raport cu gravitatea lipsurilor constatate?

Părerea noastră este că nu. Din păcate însă 
doar atît poate face acest organism. Credem că 
forurile în drept ar trebui să ia în considerare re
considerarea reglementărilor în vigoare, în așa 
fel, încît să poată face din inspecția comercială de 
stat un factor mult mai eficient în lupta ce se duce, 
pe toate tărîmurile, pentru combaterea necinstei, 
a neglijențelor, a oricăror încălcări ale legalității 
în domeniul comerțului.

Susținînd necesitatea înăspririi sancțiunilor apli
cate, ținem totuși să amintim că inspecția comer
cială de stat nu se mulțumește num|i cu amenzile — 
sau cu trimiterile în judecată, atunci cînd faptele se 
încadrează în prevederile legislației penale — ci ia 
și măsuri concrete de remediere a deficiențelor 
constatate. Astfel, în cazul în care l-am relatat, 
în afara sancțiunilor bănești, s-a trasat conducerii 
fabricii obligația de a formula imediat un plan de 
măsuri cu termene și responsabilități precise, care 
să ducă la lichidarea tuturor lipsurilor semnalate. 
Planul a fost întocmit imediat. Am citit Tînd cu 
rînd în cele 18 puncte pe care le conține. Terme 
nele prevăzute pentru îndeplinirea acestor măsuri 
sînt, la cele mai multe puncte, foarte urgente. Și 
sîntem convinși că inspecția comercială de stat 
va avea grijă să controleze respectarea lor, astfel 
ca să nu mai găsim nici gîndaci în iaurt, nici coli în 
unt, nici cristale de gheață în înghețată.

RECLAMANȚII SÎNT UNEORI DOAR 
RECLAMAGII

în ziua întocmirii acestui reportaj, un cetățean 
a reclamat că la magazinul de mobilă din bulevardul 
Banu Manta nr. 2^un vînzător a refuzat să-i arate 
mobila din depozit, dacă nu-i prezintă în prealabil 
dovada vizată de întreprindere și banii de aconto 
pentru cumpărarea mobilei în rate. Inspectorul 
comercial principal Toma Dragomir a primit sar
cina să cerceteze cazul.

Prezentîndu-se mai întîi ca un simplu cumpă
rător și declinîndu-și abia la urmă calitatea, inspec
torul a putut constata o serie de deficiențe: lista 
de mărfuri existente în depozit nu cuprindea cea 
mai importanta și mai solicitata garnitură pe care 
o avea unitatea, în magazin erau expuse mărfuri 
degradate și unele necorespunzătoare calitativ^ 
primite ca atare de la depozitul cu ridicata, în ma
gazie era dezordine etc. Dar asupra faptelor ce 
constituiau obiectul reclamației nu s-a putut trage 
nici o concluzie: vînzătorul Marin Vasiloiu le 
nega, iar reclamantul, care sesizase inspecția prin 
telefon, nu-și lăsase adresa pentru a fi chemat și 
confruntat cu vînzătorul. Desigur că, pentru defi
ciențele constatate cu ocazia inspecției, gestionara 
unității, Floriana Uivaru, a fost amendată; dar 

cele reclamate împotriva vînzătorului Marin Vasi- 
țoiu n-au putut fi dovedite, din lipsa reclamantului.

— Aveți multe cazuri de asemenea reclamații? — 
l-am întrebat pe tov. D. lacoviță, inspectorul-șef.

— Din păcate, destule., Și ele provin de la mai 
multe categorii de cetățeni. Printre ei aș menționa 
pe: maniacii recla mafiilor gratuite; apoi reclamagiii 
calomniatori, care se ascund în dosul unor nume 
sau adrese false; și, în sfîrșit, cei ce fac reclamația 
sub impulsul unei enervări de moment, renunțînd 
insă să și-o mai susțină în continuare. Toți aceștia 
ne pun pe drumuri, ne dau de lucru, ne încurcă 
treburile și ne răpesc ore și zile prețioase. Să amin
tim pe cîțiva: Constanța Bălăceanu ( hd. Ana 
lpătescuj41), Gh. Stănculescu (bd. Gh. Gheorghiu- 
Dejj 38), Cristina Hîrceagă (str. Steaua roșie, 7), 
și alții ca ei au făcut reclamații — majoritatea 
întemeiate — dar nu s-au prezentat la confruntarea 
cu cei în cauză, deși confirmaseră^ telefonic sau în 
scris, acceptarea invitației.

E vorba aici și de simț de răspundere, dar și 
de o elementară îndatorire de politețe!

NU NUMAI CETĂȚENII

Greutățile de care se izbește inspecția comercială 
de stat în îndeplinirea misiunii sale nu ,sînt însă 
numai cele provocate de reclamațiile neîntemeiate, 
de reclamanții lipsiți de curaj sau de lucrători din 
comerț ori din industrie care, aflați în culpă, 
încearcă să încurce treburile, spre a camufla adevă
rul. în afară de acestea mai există și unele greutăți 
provocate de alți factori.

Astfel, însoțind inspectorii pe teren,în cadrul 
acestui reportaj, m-a izbit în mod deosebit faptul 
că ei n-au la dispoziție mijloace de transport auto, 
pentru deplasări rapide și eficiente în unități, 
atunci cînd se face o reclamație. Cetățeanul care 
vede în magazine, afișat, alături de numărul de 
telefon al pompierilor și al salvării pe cel al inspec
ției comerciale, își poate închipui că are de-a face 
cu o instituție ce acționează oarecum asemănător. 
Dar cînd te duci să inspectezi o unitate comercială, 
un depozit sau o fabrică, din Șoseaua Chitilei sau 
din Berceni, din Bucureștii Noi sau din Pantelimon 
șî trebuie să mergi cu tramvaie, cu troleibuze sau 
cu autobuze (ba în comunele subordonate uneori 
nici cu acestea nu poți ajunge), cînd trebuie să iei 
probe de produse și să le cari cu sacoșa, dacă nu 
chiar în spinare, cu sacul, pînă la laboratoarele de 
analiză ale Inspecției sanitare de stat (Inspecția 
comercială nu are laboratoare proprii!), greu să-ți 
mai îndeplinești cu promptitudine și eficiență 
misiunea!

Comitetul pentru problemele administrației lo
cale ar trebui să dea curs insistențelor Consiliului 
popular al .municipiului București și ale Ministe
rului Comerțului Interior, găsind o soluție pentru 
dotarea acestui organism măcar cu un autoturism 
în folosință exclusivă.

Mai mult sprijin ar trebui să găsească inspecția 
și la organele justiției.

— Pentru inspecția comercială de .stat — ne-a 
declarat tov. inspector-șef D. lacoviță — modul 
principal de acționare împotriva încălcării regulilor 
generale de comerț este cel al aplicării unor sancți
uni. Amenzile au drept scop să-i. facă pe lucrătorii 
din comerț să înțeleagă că trebuie să respecte aceste 
reguli. Dar admiterea frecventă de către tribunalele 
din București a contestațiilor pe care cei amendați 
le fac împotriva acestor sancțiuni și anulările de 
amenzi hotărîte de aceste tribunale îi încurajează 
să calce în continuare legea. Iată un exemplu: 
Vîlceanu Gheorghe și Costoiu Ion, ambii salariați 
ai fostului trust Gostat, au fost în mod repetat 
amendați de organele noastre și tot în mod repetat 
amenzile au fost anulate de tribunale. Urmarea? 
Ei au continuat să încalce legea, ajungînd de la 
contravenție la infracțiune; pînă la urmă,bineîn
țeles că au fost prinși cu furturi grave din avutul 
obștesc și condamnați la ani grei de închisoare. 
Poate că fără îngăduința manifestată de tribunal 
și de șefii lor direcți, la primele lor greșeli, n-ar fi 
ajuns în această situație, fată și un alt caz de nejusti
ficată indulgență: la fostul bufet «Rustica» funcționa 
ca gestionar la secția «chebab» un oarecare Urti- 
lescu Constantin, posesorul unui bogat cazier 
(3 luni închisoare corecțională în 1956, 2 ani și 
încă o dată 3 ani închisoare corecțională în 1957 
pentru substituire și falsificare de mărfuri și alte 
infracțiuni economice). în 1966 însă, Tribunalul 

popular al fostului raion Grivița roșie trece la 
reabilitarea lui pentru toate cele trei pedepse pri
vative de libertate. Aceasta în timp ce, la controa
lele ce i se fac, i se găsesc lipsuri în gestiune, i se 
impută sumele respective și i se dau sancțiuni 
disciplinare! Cine a greșit: cei care controlîndu-i 
gestiunea îi găseau lipsuri sau cei care, în același 
timp, îi acordau reabilitarea?

Răspunsul — singurul răspuns ce se poate da 
la această întrebare a inspectorului-șef — este cel 
pe care-1 dă însăși activitatea instituției pe care o 
conduce: nici un fel de «argumente» ca mila prost 
înțeleasă, ori faptul că sumele cu care cei în cauză 
au fost prinși că i-au înșelat pe cumpărători erau 
mici, nu trebuie să fie luate drept considerente 
pentru «iertarea» celor în culpă.

Cine greșește trebuie, în raport bineînțeles cu 
gravitatea greșelii, să plătească. A sosit de mult 
timpul ca în comerțul nostru să nu mai existe nici 
o fisură a necinstei și ilegalității.

Pentru aceasta luptă întreg acest corp de activiști 
devotați binelui obștesc care sînt inspectorii co
merciali de stat.

...Și cărora le urăm să-și facă mai departe în așa 
fel datoria, încît să ajungă cît mai curînd ziua în 
care nu va mai fi nevoie de această instituție și vor 
putea trece în alte munci.



Cred că prima oară am fost în ținu
tul acesta cînd încă se mai lucra la 
Bicaz. Cu 15 ani în urmă toate prefa
cerile din această parte a țării erau 
dominate de «minunea > de la Stejaru. 
Veneam pur și simplu pentru hidro
centrală și pentru baraj. Pe atunci 
Piatra Neamț mai era încă un oraș 
cuminte, liniștit. Toate faptele mari se 
consumau în amonte de orașul acesta.

Mai tîrziu, evenimentele îndemnau 
către Roman. Se construia acolo u zina 
de țevi. Și orașul a cărui glorie industri
ală fusese o fabrică de zahăr,îsi schimba 
din temelii fața.

Cu 10 ani în urmă chemau insistent 
coloșii de la Roznov și Săvinești. La 
Piatra Neamț, în poarta orașului, 
chimia își făurea două din cetățile ei 
românești... Apoi a urmat toată salba 
aceea de hidrocentrale în aval de Ste
jaru... Evenimente mari care nu erau 
numai ale acestui ținut. Au fost întot
deauna frumoase aceste meleaguri. 
Și bogate. Acum începeau să devină si 
puternice, căpătau forță industrială.

Am mai fost deci pe aici. în județul 
Neamț sînt însă pentru prima oară. 
Pentru simplu motiv că județul e nou.

[Continuare in pag. 10i
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MOZAIC

Emblema unui județ e}pe cit se poate,sinteză. 
Vechea emblemă a județului Neamț era o căprioară. 
Se potrivea.

Pentru un ținut trăind în umbra istoriei sale și din 
fala pădurilor, căprioara era o sinteză a sintezelor. 
Istoria țării își are aici timpuri de strălucire și legende 
nemuritoare. Voia să amintească singurătățile cărări
lor spre Ceahlău,străbătute cîndva de Hogaș și de 
atîția scriitori mari îndrăgostiți de această Moldovă 
de sub munte. Amintea de Valea Tar-căului și de cău
tările dramatice ale Vitoriei Lipan. Sugera gingășia și 
tihna acelor splendori care se cheamă mănăstirile 
Neamțului. Ce emblemă s-ar cuveni noului județ?

SALT LA ANTIPOZI

Colind prin Piatra, prin orașul acesta căre într-un 
deceniu a realizat,cu îndrăzneală,saltul la antipozi. 
In centru, pe largul bulevard deschis în ultimii ani, 
la egală distanță de noile blocuri și de zidurile de la 
Curtea domnească a lui Ștefan cel Mare, am foarte 
acut sentimentul istoriei. Mă gîndesc. Poate că 
imaginea aceea sintetică, semnificativă pentru județ și 
pe care o caut, o oferă în cel mai înalt grad chiar 
orașul acesta de reședință!

Cu 15 ani în urmă Piatra Neamț avea vreo 26 000 lo
cuitori și păstra încă toate atributele orașului de 
provincie. Avea cîteva școli, un liceu unde predase 
pe vremuri Calistrat Hogaș. Și se făcea un comerț 
activ cu lemnul pădurilor. Avea și ceva industrie. 
Piatra Neamț nu fusese în trecut un oraș chiar lipsit 
de industrie, cum au fost mai toate orașele moldo
vene.

Se știe că exista acolo o fabrică de hîrtieși celuloză, 
cîteva fabrici de cherestea. Am găsit într-o carte a 
unui fost primar al orașului, aflată în valoroasa biblio
tecă documentară «Kirileanu», un tablou edificator 
al întreprinderilor din Piatra, în preajma războiului, 
îl transcriu pentru un anume umor pe care, timpul și 
prefacerile de aici, l-au conferit.

Fabrica de hîrtie+mucava 450 muncitori
Fabrica de cherestea 360 muncitori

și o alta cu 200 muncitori
Fabrica de tricotaje cu 250
Fabrica de perii și parchete 180
Moara 40
Fabrica de bere 120
Turnătorie de fier 80
Fabrica de ulei cu 45
Fabrica de cărămidă 55 muncitori
Două fabrici de spirt cu 90 muncitori
Fabrica de împletituri de sîrmă, cuie de lemn și 

tocuri de ghete cu 50 muncitori.
La vremea lor, cifrele acestea însemnau desigur, 

ceva. Pentru noi, cei de azi, totul ne apare la nivelul 
unei industrii locale. Adunati cifrele salariaților și 
veți vedea că nu depășesc două mii. Și iată replica de

NEMTEAN

«Turnul» de la Curtea Domnească a lui Ștefan cel Mare 
din Piatra Neamț, vizavi de noile blocuri din centrul 
orașului.

acum la industria antebelică a orașului: 14 întreprin
deri dintre care 10 de interes republican în care 
lucrează 25 000 de salariați.

Ar trebui să fii deopotrivă sociolog și psiholog, 
economist și istoric pentru a înțelege ce s-a petrecui 
cu orașul acesta.

Cu zece ani în urmă, orașul acesta trăind liniștit în 
umbra istoriei sale s-a trezit brusc, literalmente 
invadat de constructori și de chimiști. Infuzie de 
tinerețe și de vigoare. Constructori rămași de la 
Bicaz, lume venită din satele de munte ale ținutului 
și din locuri mai îndepărtate ale Moldovei.

Ar trebui să fii deopotrivă sociolog și psiholog, 
economist și istoric pentru a înțelege ce s-a petrecut 
cu orașul acesta.

Piatra Neamț are acum 46 000 locuitori. în două
zeci de ani, numărul locuitorilor lui aproape s-a du
blat.

*

— Avem deopotrivă un județ încărcat de semnifi
cații istorice, și un județ deschis spre spectaculoasa 
realitate, spre fața înnoită a întregii țări — spune 
tov. Gh. Ibănescu, prim vicepreședinte al Consiliu
lui popular județean. O alcătuire armonioasă, un 
complex social economic cu largi posibilități de 
dezvoltare, acesta este județul nostru,

6 026 kmp suprafață, 470 000 locuitori, 4 orașe

dintre care 2 municipii, 91 comune cu 445 sate — 
iată în cîteva cifre județul Neamț.

Condițiile geografice, demografice și sociale, eco
nomice dintre cele mai fericite, apropierea de pro
porțiile medii pe țară, fac din județul nostru o 
unitate teritorial-admidistrativă absolut viabilă. In
dustria e reprezentată de ramuri importante, de 
mari combinateși întreprinderi de interes republican. 
Remarcați repartizarea lor teritorială foarte judi
cioasă.

Industria chimică la Roznov și Săvinești.
Siderurgia și construcțiile de mașini la Roman 

(uzina de țevi și întreprinderea metalurgică), ma
teriale de construcții la Piatra Neamț (fabrici de 
cherestea), la Roman (prefabricate), la Bicaz (ciment). 
Energetica de-a lungul întregii văi a Bistriței (două 
treimi din centralele electrice în aval de Stejaru 
sînt în județul Neamț).

Anul acesta industria județului va realiza o produc
ție globală de aproape 5 miliarde lei.

— Acesta e un punct de plecare. Ce vă aduce 
viitorul ?

— Sînt în plină dezvoltare Uzinele de fire și 
fibre sintetice-Săvinești, cu instalația relon III și 
melana III care vor tripla producția uzinelor în 
următorii ani. în 1970 capacitatea Săvineștilor va 
echivala cu producția a 6 milioane de oi și va situa 
lîna artificială românească pe scara celor mai valo-
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Platforma chimică de la porțile orașului Piatra Neamț. Chimie 
a firelor sintetice și a îngrășămintelor azotoase. Cu producția 
anuală a Roznovului se pot îngrășa aproape un milion de hectare, 
cantitatea de lînă sintetică fabricată la Săvinești în 1970 va echi
vala cu producția a 6 milioane de oi.

roase realizări ale industriei mondiale. La Roman e în 
curs de execuție laminorul de 6 țoii de la uzina de 
țevi, un alt mare obiectiv industrial în județ.

Se vor construi secții noi la fabrica de hîrtie și 
celuloză «Reconstrucția», la fabrica de bere și 
la fabrica de tricotaje «8 Martie» din Piatra Neamț, la 

Fabrica de cărămizi din Roman.
— Cu toate acestea județul are și o importantă 

suprafață agricolă.
— Incluzînd și Romanul, județul nostru nu și-a 

adăugat numai un municipiu, ci a cuprins în partea de 
răsărit și o importantă zonă agricolă, asigurînd și din 
acest punct de vedere echilibrul județului. Astfel 
avem în județ întinderi apte culturilor cerealiere, și 
legumicole, dealuri indicate pomi-viticulturii iar în 

zona muntoasă o puternică bază naturală pentru 
producția animalieră.

— Aveți un județ foarte frumos...
— Avem un județ de mari frumuseți naturale și 

totodată păstrător al unei comori inestimabile de 
vestigii ale istoriei și culturii care evocă trecutul de 
glorie al Moldovei — continuă primul vicepreședinte 
al consiliului județean. Ne mîndrim cu locuri de o 
frumusețe unică, cu Ceahlăul și cu Cheile Bicazului, 
cu Valea Bistriței și cu Valea Tarcăului, cu barajul 
și cu marea Bicazului, frumuseți adăugate de oameni 
frumuseților naturale.
Mănăstirea și cetatea Neamțului și mănăstirile de 

la Agapia și Văratec, de la Secu și Bistrița fac din 
județul nostru o mare atracție turistică.

Ne străduim să sporim frumusețea acestor locuri și 
să facem mai accesibilă cunoașterea lor. La Ceahlău, 
de pildă, armonioasă împletire de peisaj montan și 
lacustru, se vor construi instalații de teleferic și 
teleschi, campinguri și cabane. Alte amenajări turisti
ce vor fi făcute la Cheile Bicazului și la Cheile de la 
Borca.

Vrem să transformăm orașul Bicaz într-un centru 
turistic. Căutăm în momentul de față o soluție pentru 
a evita răspîndirea prafului produs de fabrica de 
ciment.

Pentru accesul mai ușor spre mănăstiri s-au refăcut 
o serie de drumuri și șosele și se fac în prezent 
eforturi pentru completarea acestora.

Piatra Neamț, el însuși o atracție pentru vizita
tori, tinde să devină un mare centru turistic al țării, 
punct de plecare spre nenumărate frumuseți și 
comori ale Neamțului.

*

Greutatea de a mă opri asupra unei singure ima
gini, semnificative, persistă și acum după această 
trecere în revistă. Las altora,și în primul rînd oame
nilor de aici, găsirea acelei embleme care ar putea 
simboliza noul județ Neamț, complex economic 
unitarși echilibrat într-un teritoriu natural armonios.

Aș fi dorit să intru într-o librărie din 
Piatra Neamț și să pot cumpăra un ghid al 
acestui ținut. N-am încercat pentru că așa 
ceva nu există. Turistul în trecere pe aici 
se descurcă cum poate. Mai întreabă, mai 
se lasă păgubaș... Pentru că așa cum se 
întîmplă de obicei și localnicul cunoaște 
destul de puțin în orașul lui. întrebi dețCasa 
memorială Hogașjși din zece știe doar unul.

Bicazul tinde să devină o bază de plecare 
pentru multe direcții de interes turistic. 
Orașul s-a dezvoltat frumos și se împlinește 
mereu. Este cît se poate de clar că ascen
siunea acestui oraș se datorează în cea mai 
mare parte fabricii de ciment în care lu
crează 2 000 de salariați. Dar e tot atît de 
adevărat că prezența acestei fabrici amenință 
cu degradarea o întreagă zonă turistică. 
Un praf perfid se răspîndește din coșurile 
fabricii și pătrunde în casele oamenilor. 
Peste toată această împărăție verde praful 
se depune în straturi groase. Se tot vorbește 
de măsuri. Să se vorbească mai puțin și 
să se facă ceva pînă nu e prea tîrziu. 
Ajung la baraj. Prima constatare e că 
nu s-a schimbat nimic. Lacul ăsta pe 
toată întinderea lui trebuie să sufere 
de urgență o masivă prelucrare turistică. Cî- 
teva chioșcuri în care se vînd ilustrate și 
niște roșii cam stricate și un bufet care 
are, ce-i drept, bere. Totul însă la un nivel 
prea modest pentru pretențiile de azi ale 
turistului, fie el chiar și autohton. Nimic 
specific, nimic făcut cu fantezie. Aceleași 
chioșcuri tip pe care le întîlnești în toată 
țara și aceiași vînzători plictisiți.

Ajung la Poiana Teiului. Capătul lacului. 
La un bufet și la o Alimentara, amîndouă ne- 
permis de mizere, pentru o răscruce de 
drumuri de mare interes turistic ca aceasta, 
încerc să mănînc ceva. Nu e pîine. Cîțiva 
automobiliști caută și ei pîine.

— Păi, ce facem'
— Ce să facem ?
Ziarul local scria iefi că pe toată valea 

asta aprovizionarea cu pîine se face defec
tuos. și iată-mă acum victima acestei stări de 
lucruri. Responsabilul, de. moldovean, inimă 
largă.

— La mine acasă tot v-aș face măcar o 
mămăliguță.

— Fă-o, domnule, aici.
— Păi n-am dispoziție.
— Nici pîine, nici dispoziție...
I se face omului lehamite de turism și de 

toate. Te saturi și de lac,și de Ceahlău,și de...
în baraca de alături e Alimentara. N-are 

nimic decît turtă dulce. Urc pe vapor și vre
me de două ceasuri ronțăi turtă dulce uscată. 
Ofer și la alți nemîncați turtă uscată. Un kilo
gram de turtă de ceva nemaipomenit. Am 
avut și un borcan de compot mucegăit dar 
l-am înecat cu satisfacție în lac.

Sătul, văd lucrurile mai în roz. Frumos lac, 
frumos Ceahlăul. Am auzit că un francez 
care a trecut pe aici ar fi spus că Bicazul ar 
putea rivaliza cu Lemanul elvețian. Ar putea...

Uite ce înseamnă să mănînci atîta turtă 
dulce! Văd pe malul lacului vile frumoase, 
hoteluri moderne, campinguri și locuri unde 
se poate mînca bine. Pe lac văd iole, bărci 
cu motor, schi pe apă. Am halucinații.
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TELE-COLOR
Una din marile companii japoneze 

producătoare de utilaj electronic, 
Matsushita Electric, a realizat recent 
un aparat pentru transmisia nemij
locită a fotografiilor color la dis
tantă.

Potrivit vechiului procedeu era 
necesară o transmisie repetată a trei 
imagini care reprezentau o descom
punere a imaginii inițiale în cele 
trei culori de bază.

• în ultimul timp pe scenele tea
trelor din R.D.G. se prezintă mai 
multe din piesele lui Carlo Gol
doni. Se pare că «Gîlcevile din 
Chioggia», prezentată de teatrul 
«Gerhart Hauptmann» din G6r- 
litz, în regia lui Harwig Albiro, 
este spectacolul cel mai reușit, 
atît din punct de vedere regizo
ral cît și interpretativ.

DE 80 DE ORI MAI SUBȚIRE 
DECÎT FIRUL DE PÂR

Inginerii Institutului științific central pentru siderurgie «I.P. 
Bai lin» din Moscova au creat un laminor de tablă care permite să 
se obțină din aliaje de fier-nichel o bandă de metal cu o grosime 
mai mică decît un micron, adică aproape de 80 de ori mai subțire 
decît firul de păr al omului. Această bandă posedă proprietăți 
magnetice specifice și este deosebit de utilă constructorilor de 
mașini și aparate de calcul rapid.

INSTALAȚIE ROMÂNEASCA 
DE BALNEOTERAPIE 
NUCLEARĂ

Șeful laboratorului de radioactivitate al filialei din Cluj 
a Institutului de fizică atomică al Academiei, dr. docent Ar
pad Szabo, a pus la punct o instalație automată de balneo- 
terapie nucleară.

Se știe că valoarea terapeutică a apelor radioactive se 
bazează pe acțiunea fiziologică a radiațiilor alfa, beta, și 
gama, care rămîn practic neinfluențate de fenomenele 
chimico-fizice naturale ce se petrec atît în adîncul pămîn- 
tului cît și la suprafața acestuia. Cu ajutorul instalației puse 
la punct la Cluj, apele terapeutice radioactive pot fi prepa
rate în mod artificial în orice laborator, ele avînd efecte 
similare sau chiar mai intense decît cele naturale!

Grație noii instalații, balneoterapia nucleară «artificială» 
poate fi aplicată ambulator, în policlinici etc. Totodată ea 
permite recuperarea completă a substanțelor radioactive 
folosite și se asigură pe deplin securitatea pacienților și a 
personalului medical.

• «Iubita mea Electra», o versi
une modernă a «Electrei»4 este 
prezentată în premieră pe scena 
Teatrului Național din Budapesta 
în fotografia noastră, o scenă din 
spectacol.

• Criticul Jacques Lemarchand 
consideră că «Britannicus», pus 
în scenă de compania Michel Her
mon la «Theatre de l’Epee du 
Bois » din Paris reprezintă cel 

mai bun spectacoj al recentei 
stagiuni pariziene. în fotografie: 
Michel Hermon și Pierre Didier 
în timpul unei reprezentații.

CLUBUL... BUNICILOR 
AUTOMOBILULUI

PAT DE AER CALD
PENTRU ARSURI

O nouă metodă de vindecare a arsurilor, experimentată 
în Anglia, constă în așezarea pacientului pe un pat de aer 
cald, pe care leziunile provocate de arsuri se usucă rapid, 
fără să mai supureze.

Dispozitivul este de forma unei saltele pneumatice con
fecționate dintr-e țesătură din fibre poliamidice și acoperită 
cu cauciuc, compartimentată în mai multe secțiuni care pre
iau forma conturului lateral al corpului. Prjntre secțiuni 
se suflă un curent de aer cald, sterilizat.

Experiențele au fost făcute cu doi pacienți care prezen
tau arsuri serioase; unul fiind ținut în aceste condiții timp 
de șase ore, iar celălalt timp de 15 ore, arsurile li s-au vin
decat cu ușurință.

Proprietarii a peste 500 de automobile și motociclete 
vechi din întreaga Cehoslovacie s-au asociat în autoclubul 
«Veteran Car Club», recent înființat la Praga. între cele 
mai prețioase și cele mai vechi mașini de categoria «Antica» 
(fabricate înainte de finele anului 1904) se află, de exemplu, 
mașinile «Tatra» denumite «Vicepreședinte», cu răcire cu 
apă, doi cilindri și 12... cai-putere. Tot în această categorie 
intră voatureta «Maurer-Union» cu un cilindru, o «specia
litate» din anul 1902. în categoria «veteranilor», adică a 
automobilelor fabricate între anii 1905 și 1919, se încadrează 
cîteva mașini și motociclete cunoscute: «Laurin-KIement», 
«Bugatti» cu patru cilindri din anul 1915, «Piccolo» cu doi 
cilindri și alte mașini.

«Veteran Car Club» a devenit membrul organizației in
ternaționale a vehiculelor «istorice» FIVA, care organi
zează anual raliuri internaționale. Originalul club participă 
cu exponate și la expoziția internațională din Praga «Omul 
și automobilul».

• Cu ocazia sărbătoririi a o sută 
de ani de la nașterea cunoscu
tului compozitor suedez Frans 
Berwald, Opera regală din Stock
holm a pus în scenă, în regia 
Annei-Margret Petterson. Re
gina din Galconda, considerată 
ca cea mai reprezentativă lu
crare a compozitorului.
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RACHETA...
„EXPLORA TOR-GEOLOG”

La capătul unei călătorii «terradinamice», 
care durează o fracțiune de secundă — 
adîncul solului își dezvăluie tainele

Așa se chema dacă nu mă înșel: expo
ziția studenților, vizitată nu demult la 
Dalles. Dar ceea ce îmi amintesc cu 
certitudine e că vîrsta expozanților nu 
trecea în nici un caz de 25 de ani. Lucru 
de notafTcu atît mai mult cu cît ceea ce 
îl izbea pe vizitator era maturitatea, în 
special, a tapiseriilor, a sculpturilor și 
obiectelor decorative. Chiar la intrare, 
între primele ambalaje pentru micro- 

sioane, nu aveai nici un moment im
presia că te-ai fi aflat printre debutanți, 
stampa de epocă a lui Vivaldi, liniile 
esențializate, sugerînd tragedia lui 
Edip. sînt o bună introducere, o ade
vărată invitație la muzică. Iar în sala 
mare, Anotimpurile Adrianei Luca, cele 
patru fete care sugerează în roșu și gri 
închis avatarurile anului. Gotica Elisabetei 
Uszkay. Păunul Lilianei Lepanu, înțe
leptul lui Șerban Drăgoescu. Compoziția, 
acel joc de forme rafinat întreținute, de 
Margareta Kollo. Bocitoarele Danei Șe
nilă, sînt tapiserii pe care le poți vedea 
și revedea cu aceeași plăcere. E, în ele, 
o continuitate și în același timp o remar
cabilă înnoire a unor vechi motive (ce 
alta e inovația autentică, decît noul 
unghi în care se privește tradiția și ce 
alta tradiția, decît depozitul viu al expe
riențelor inovatoare, intrate în zestrea 
artistică a unui popor?) De unde vin, 
ce «amintiri din copilăriei aduc cu sine 
tinerii, cum și le-au filtrat, ce reminis
cențe istorice urmărește memoria lor. se 
putea aproxima parcurgînd sălile expo
ziției. Dar ceea ce merita, de asemenea, 
a fi notat erau varietatea, originalitatea 
tapiseriilor. Executate în clasa Ilenei 
Balotă, a Măriei Ciupe sau Georgetei 
Pițurcă, lucrările mărturisesc, o dată cu 
talentul studenților, strădania profeso
rilor de a stimula individualitățile, de a 
nu-și imprima decît pecetea dragostei 
de artă, nu și a propriilor preferințe. 
Intr-adevăr, o generație nouă de artiști 
ai covoarelor se ridică sub ochii noștri. 
Ce se va întîmpla cu ea? Cum vor ajunge 
aceste lucrări laîndemînamarelui public? 
Ce frumos ar fi, de pildă, un muzeu per
manent al tapiseriei deschis în București, 
Cluj, ori alte centre în care arta țesu
tului are o îndelungată tradiție, cultivată 
și în școlile superioare de specialitate. 
Ce utilă, o galerie permanentă. în care 
operele țesătorilor de artă, de toate vîr- 
stele, să fie difuzate cu aceeași pasiune și 
pricepere pe care o pun în munca lor 
animatorii galeriilor de grafică, pictură 
și sculptură de pe strada Onești. Care 
școală nu și-ar orna cu satisfacție sala de 
festivități cu scoarțe reprezentînd bătă
lia de la Podul înalt? Și cîte familii nu ar 
dori să-și îmbogățească, la un moment 
dat, interiorul cu o mică tapiserie? Sînt 
doar cîteva sugestii pe care mi le-a sus
citat vizitarea frumoasei expoziții studen
țești.

Avionul cu reacție pare că se prăvălește spre pămînt cu 
700 km pe oră. Cînd atinge înălțimea de 7 000 m. pilotul 
apasă pe manetă și o rachetă lungă de 4 m și cîntărind 
aproape 500 kg este lansată spre țintă. O atinge, dispare 
în sol. Nici o explozie!

«Bombardamentul» nu a avut alt scop decît să ajute pe 
geologi să determine structura subsolului în regiuni de 
acces dificil, în care nu se pot efectua forări obișnuite. Pro
iectilul își croiește drum pînă la circa 70 m adîncime, 
dislocînd cu ușurință bucățile de rocă. El nu are motor, 
mișcarea datorîndu-se doar atracției gravitaționale și im
pulsului inițial imprimat de avion. însă efectul combinat 
conduce la o viteză respectabilă: aproape 1 000 km pe 
ocă! Inginerii care au construit racheta (în laboratoarele

Bombardierul se îndreaptă amenințător 
spre țintă...

... dar racheta — de data aceasta — este un 
pașnic «explorator-geolog».

AEC Sandia din New Mexico, S.U.A.) au folosit pentru 
călătoria ei rapidăspre pămînt termenul de «terradinamică».

Cum acționează această originală rachetă pașnică? în 
«coadă» poartă un accelerometru care înregistrează rezis
tența întîlnită în diferitele strate de sol și rocă, iar datele 
sînt transmise prin radio. Evident, totul se petrece într-o 
fracțiune de secundă.

Proiectanții recunosc că noua tehnică nu este — și nu 
poate fi — atît de precisă ca un foraj geologic obișnuit. 
Ea oferă însă o imagine a densității subsolului în sectorul 
respectiv, pe baza căreia specialiștii își fac o idee dacă au 
de-a face cu apă, nisip, argilă, o rocă dură sau... pur și 
simplu noroi. Desigun compoziția exactă nu poate fi deter
minată pe această cale deoarece diferite materiale pot pre
zenta aceeași rezistență. în funcție de adîncime și umiditate. 
Totuși simplitatea metodei și aplicabilitatea ei practic în 
orice regiune a globului, oricît de depărtată de căile de co
municație obișnuite, îi conferă avantaje însemnate.

«UN EVIDENT CARACTER DE NOUTATE»

«Principiul rachetei terradinamice prezintă un evident 
caracter de noutate — ne-a declarat conf. univ. ing. Radu 
BOTEZATU, directorul Institutului de geofizică aplicată 
—*în primul rînd deoarece are dubla funcțiune de instru
ment de foraj și de aparat de investigație geofizica a găurii 
forate. Efectuarea simultană a acestor două operațiuni, 
care prin tehnica actuală nu se pot face decît separat, 
evidențiază foloasele deosebite ale metodei de cercetare 
a subsolului pe baza unor astfel de rachete».

«în al doilea rînd — a continuat ing. R. Botezatu — un 
alt element de noutate este reprezentat de principiul de 
investigație geofizică a găurii. In prezent, carotajul geo- 
fizic al găurilor de sondă se bazează pe diferențierea stra- 
telor și complexelor de roci traversate, după anumite 
proprietăți fizice, și anume: electrice, radioactive, termice, 
acustice și magnetice. Principiul rachetei terradinamice fo
losește înregistrarea variației accelerației deplasării aces
teia în mișcarea amortizată de pătrundere în subsol, din 
momentul impactului la suprafața solului și pînă la oprirea 
ei la adîncimea respectivă. Variația accelerației este pro
porțională cu variația rezistenței rocilor traversate și, 
transformată printr-un traductor într-un semnal electric 
variabil, este transmisă printr-o antenă și recepționată 
într-un dispozitiv de înregistrare. Diagrafia accelerației, 
respectiv a rezistenței rocilor în starea for naturală de 
zăcămînt, reprezintă o latură cu totul nouă și importantă 
a cercetării subsolului.

Din nefericire, puterea mică de pătrundere a rachetei 
terradinamice în subsol o face, cel puțin deocamdată, 
neaplicabilă la cercetarea structurilor geologice și a zăcă
mintelor situate sub adîncimi de circa 70 m. Chiar în forma 
actuală însă, ea poate prezenta interes în unele probleme 
de geologie inginerească, pentru stabilirea adîncimii și 
naturii rocii de bază în zonele în care se proiectează uzine, 
fabrici, hidrocentrale, poduri, viaducte, diguri etc. Per
spectivele cele mai mari în viitor sînt însă legate de posibi
litatea de cercetare a stratelor superioare ale subsolului 
altor planete, prin lansarea unor astfel de rachete din sate
liți artificiali» — a arătat în încheiere directorul Institutului 
de geofizică aplicată.

Noul tip de rachetă pune în lumină, o dată mai mult, 
ceea ce am putea numi dualitatea tragică a mai tuturor 
realizărilor științifice din zilele noastre. Același dispozitiv, 
aceeași mașină, aceeași energie dezlănțuită, poate servi — 
cu mici adaptări tehnice sau uneori practic fără nici o 
modificare — fie construcției pașnice, fie distrugerii. Și 
acest lucru reiese cu atît mai pregnant în cazul rachetelor, 
arme redutabile care însă și ele se pot transforma în pașnici 
exploratori ai spațiilor interplanetare sau ai adîncurilor 
Terrei.

L. NIȚESCU



rebeliunea
din
puerto santos

(IV)
Publicăm mai jos ultimele extrase din romanul unui fost diplomat american, economistul John Kenneth 

Galbraith. Pînă acum am văzut că rebeliunea unor oameni cu vederi liberale, împotriva regimului de dicta
tură militară al lui Martinez din mica republică latino-americană Puerto Santos, stirnise nemulțumirea 
cercurilor conservatoare de la Washington. Calificînd-o drept «conspirație comunistă», aceste cercuri au mobi
lizat toate forțele necesare răsturnării noului regim Miro, în ciuda opoziției unor dipiomați și oameni politici 
americani cu vederi realiste. Conservatorii au pus ochii pe fiul lui Martinez — student la o universitate ame
ricană — în speranța că el va putea fi folosit ca un instrument al unui regim asemănător cu cel patronat de tatăl 
său. Numai că, adus la putere, tînărul Martinez a început să aplice nu ce a văzut adeseori în Statele Unite, ci 
ceea ce i s-a predicat la universitate, fapt care a provocat furia Washingtonului.

După cum reiese, așadar, cu destulă claritate din acest roman-satiră, cu cheie, Galbraith vrea să de
monstreze — dezvăluind totodată practicile reale pe care le cunoaște din experiența sa — că la baza politicii 
americane de intervenție în afacerile interne ale altor state stau concepții retrograde, incompatibile chiar 
cu principiile burghezo-liberale propovăduite în universitățile și în viața publică americană.

La cîteva săptămîni după căderea regimului Martinez, 
Worth Campbell se gîndi că ar fi cazul să afle mai multe 
despre fiul fostului dictator. Nu avea vreun plan anume. 
Dar Campbell ajunsese la concluzia că dacă s-ar fi pus 
cumva problema prevenirii pericolului reprezentat pentru 
lumea liberă de Madera și Ryan și de cei ce se aflau în spatele 
lor era necesară existența în orice moment a unei alterna
tive la regimul Miro. Generalii bătrîni nu constituiau o 
soluție fericită. Doar Alianța pentru progres se declarase 
împotriva dictaturilor militare. Așa că orice reîntoarcere 
fățișă la un regim militar trebuia exclusă. Oricum, tînărul 
Martinez era civil. Orice acțiune în favoarea sa, ar stîrni 
desigur agitația unor liberali. Pe de altă parte însă aliații 
din Congres ai bătrînului Martinez nu puteau fi decît 
încîntați de această formulă — și ei reprezintă încă o 
forță considerabilă. în plus, nu trebuia ignorat faptul că 
tînărul este membru al unei familii care a asigurat stabili
tatea țării sale timp de trei decenii.

într-o seară, în timp ce lua masa cu un vechi prieten la 
unul din restaurantele franțuzești la modă din Washington, 
îl zări la o masă alăturată pe fostul ambasador la Washing
ton al republicii Puerto Santos din timpul regimului Mar
tinez, senor Ramirez. Campbell se scuză un moment față 
de prietenul său și se apropie de masa ambasadorului. îl 
întrebă dacă-l cunoaște pe tînărul Martinez. Ambasadorul 
reacționă cu entuziasm:

— E un băiat harnic, bun student, seamănă cu tatăl său. 
El adăugă că nu-l cunoaște prea bine, în mod direct, pe 
tînărul Martinez, dar preciză că există destui în Puerto 
Santos care-l cunosc. Desigur, el se declară gata să cerce
teze mai profund activitatea acestuia și să-l informeze pe 
secretar. Ramirez îl întrebă totodată pe Campbell dacă 
un om cu experiența sa de ambasador n-ar putea fi folosit 
la vreo bancă internațională oarecare, deoarece dorea să 
servească în continuare omenirea. Pentru a tempera entu
ziasmul ambasadorului; Campbell se grăbi să-i răspundă: 
«Nu consider că ar fi necesar să se facă cercetări la Flores». 
îi arătă că era interesat să cunoască doar la modul general 
cum studiază tinerii latino-americani în Statele Unite și 
îndeosebi cineva dintr-o asemenea familie. Cît privește 
oferta de serviciu făcută de Ramirez, ea fu ignorată pur 
și simplu. Pentru a-și asigura o acoperire în vederea unor 
eventuale zvonuri, Campbell scrise a doua zi o notă infor-
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mativă asupra conversației avute, scoțînd în evidență 
obiectivul limitat al interesului manifestat de el. în același 
timp, trimise o scrisoare unui prieten de-al său, profesor 
la universitatea unde studia tînărul Martinez. La cîteva 
zile după aceea, primi o detailată informare despre activi
tățile acestuia.

Bill O’Donell, care în cazul crizei din Puerto Santos 
întrevedea o soluție cu totul opusă celei preconizate de 
Worth Campbell, lua masa cu un prieten de la Casa Albă 
— s-ar putea spune un fel de co-conspirator.

La Washington există două moduri de a privi rolul prîn- 
zurilor luate împreună cu ziariști și cu cei cu care îți concer
tezi acțiunile împotriva superiorilor. Unii consideră că 
locul cel mai bun pentru asemenea activități este un club, 
un restaurant sau chiar propriul birou. Alții sînt de părere 
că și în cele mai discrete locuri persoana nedorită poate 
să-și facă apariția prin preajmă, urmărind conversația sau 
însuși superiorul respectiv poate să-ți intre în birou fără 
să-ți bată la ușă. Întrucît împrejurările tot vor părea 
suspecte, cel mai bine pentru a înlătura bănuielile este să 
acționezi deschis. Aceasta era și concepția lui O’Donell.

— Poți aranja ca Medina să poată pătrunde la președinte? 
— întrebă Bill O’Donell.

— Nu.
— Atunci putem să-l considerăm atît pe el cît și pe Miro 

drept oameni terminați, pentru că de la Campbell nu va 
obține nimic.

— Cum a decurs întrevederea lui Medina cu Campbell? 
— întrebă interlocutorul lui O’Donell.

— S-au spus lucruri cunoscute. Noi acordăm ajutor nu 
din obligație, ori din filantropie, ori pentru că am vrea să 
fim pe placul cuiva. Noi îl acordăm pentru că sîntem pro
fund preocupați de salvarea democrației și securității lumii 
libere. Sîntem îngrijorați deoarece guvernul Miro pare să 
fie dominat de roșii — mi se pare că expresia folosită de 
Campbell a fost «oameni pe care avem motive să-i suspec
tăm». In esență i-a spus că atîta vreme cît sînt implicați 
astfel de oameni, nu poate fi vorba de nici un ajutor.

— Care a fost reacția lui Medina?
— El a răspuns că Miro și Madera nu sînt comuniști, că 

Madera și Ryan sînt cei mai populari oameni ai regimului 
și și-au cîștigat o frumoasă reputație numai datorită reali
zărilor lor. In definitiv la cine altcineva ar fi putut face apel 
Miro? Nu exista un altul care să se fi bucurat de mai multă 
popularitate și opinia publică dorea, după toți anii aceștia, 
să se întreprindă ceva. în sfîrșit, dacă ei ar fi înlăturați. 
Miro ar trebui să se bazeze numai pe generali.

— Ce a răspuns Campbell?
— A rămas impasibil. Au abordat apoi problema pro

prietăților lui Martinez.
— Cum adică? Dacă trebuie naționalizate sau nu?
— Nu tocmai așa. Medina a arătat că aceste proprietăți 

au fost prost administrate și situația lor e din ce în ce mai 
rea. Miro vrea să preia pămînturile care pot fi împărțite 
țăranilor și să procedeze conform promisiunilor pe care 
le-a făcut. Restul — inclusiv cele legate de marile operații 
cu zahărul și cafeaua — vrea să le vîndă, pentru a obține 
banii de care are nevoie. La fel intenționează să procedeze 
și cu concernele sale comerciale și financiare. Nu ți se pare 
o concepție rezonabilă?

— Da.
— Ei bine, după părerea lui Campbell nu este. Dacă 

începi să confiști pămîntul și proprietatea particulară ce va 
spune David Rockefeller? Ce va spune Keith Funston? 
Mai ales ce va zice senatorul Bourke B. Hickenlooper? 
înțelegi oare sensul amendamentului Hickenlooper?

— Nu prea.
— Amendamentul Hickenlooper urmărește anularea aju

torului acordat oricărei țări care naționalizează proprietăți 
americane fără a le compensa. Se pare că Martinez a trecut 
toate proprietățile din Puerto Santos — adică de fapt 
întreaga țară — pe numele fiului său. și acest băiat bogat 
trăiește în Michigan FI nu este cetățean american, dar ca 
locuitor al S.U.A. se află sub protecția legii americane.

Enervat, prietenul de la Casa Albă vorbi precipitat:
— Să știi că toate acestea mi se par prostii. Hai să discu

tăm deschis. Nu și-a dobîndit Martinez averea prin furt, 
forță, șantaj?

— Evident, Medina a arătat asta.
— Ce a răspuns Campbell?
— El a afirmat cu condescendență: «Am auzit spunîn- 

du-se că metodele prin care unele din marile noastre familii 
industriale și-ar fi dobîndit averea nu ar rezista la o anchetă 
mai serioasă. Dar noi nu putem din acest motiv să confiscăm 
proprietățile lui Rockefeller, Mellon, Guggenheim, Harri
man, Whitney, Kennedy. Medina părea de-a dreptul 
dezolat.

— Cred că ar trebui să ajungă la președinte.
— Cum aranjăm acest lucru?
— Am să vorbesc cu vicepreședintele. Poate mai căpătăm 

ajutor de la vreo doi din băieții de la Casa Albă.
Tîrziu, în acea după-amiază, ministrul de finanțe din 

Puerto Santos, Medina, primi cel dintîi semn încurajator 
de cînd se afla la Washington. Un emisar.îl întîlni în biroul 
ambasadei.

— Excelență, am vorbit cu dl. O’Donell de la Departa-



mentul de stat. Cred că vă vom putea aranja o întrevedere 
cu președintele.

După două zile de la întîlnirea dintre Medina și Campbell, 
acesta din urmă primi următorul mesaj: «Președintele a 
avut astăzi o lungă întrevedere cu ministrul de finanțe din 
Puerto Santos. Președintele a fost foarte impresionat de 
cele spuse de ministru despre Miro și eforturile sale de a 
instaura un guvern stabil. Președintele ar dori să se pro
cedeze la o profundă reexaminare a politicii noastre, cău- 
tîndu-se să se vadă dacă n-ar trebui asigurate deplina re
cunoaștere și un ajutor substanțial lui Miro. Președintele 
este în mod special îngrijorat de faptul că, dacă Miro ar 
cădea, i-ar putea urma o dictatură militară. El ar dori să 
i se prezinte propuneri în această privință în următoarele 
două zile.

Cel ce redactase mesajul la Casa Albă a fost vizibil influen
țat de sentimentul său de simpatie pentru regimul Miro. 
De fapt, întîlnirea dintre președinte și Medina nu fusese 
prea lungă. Dar nu era nimic rău dacă se lăsa să se presu
pună că președintele manifestă interes în această chestiune. 
Președintele nu a stabilit un termen limită pentru respec
tiva reexaminare. In ce privește recunoașterea și ajutorul, 
ele au fost evocate destul de vag. De fapt, după ce întîlnirea 
s-a terminat, președintele a spus: «la legătura cu băieții 
ăia și vezi care-i părerea lor. Nu vreau să fiu acuzat c-am 
instaurat încă o dictatură militară acolo».

în ciuda insistențelor de a se da un răspuns prompt, 
au trebuit să treacă zece zile pînă ce secretarul de stat 
adjunct. Worth Campbell, să convoace o reuniune în ve
derea unei analize ample a politicii privind Puerto Santos.

Cu o zi înaintea reuniunii, Bill O'Donell se întîlni la un 
pahar de vin cu ambasadorul american pe lîngă Organizația 
Statelor Americane pentru a discuta punerea la punct a 
strategiei comune.

— Care sînt șansele? — întrebă ambasadorul.
— Politica noastră în chestiunea Puerto Santos este 

deschisă tuturor opțiunilor. Nimic nu va fi hotărît pînă 
după această reuniune. Symes Jones a și redactat o primă 
formă a textului care urmează să fie înaintat Casei Albe. 
Desigur, proiectul va reflecta punctul de vedere al lui 
Campbell. Este posibil să se obțină revizuirea textului, 
fie la reuniune, fie după aceea. Din nefericire el include 
o serie de fapte menite a susține concluziile lui Campbell. 
Acestea sînt mai greu de revizuit. Și, natural, pînă la urmă 
Campbell îl va însărcina pe Symes să revizuiască textul.

— De ce nu l-ai scris tu? — întrebă ambasadorul.
— l-am propus, dar Campbell mi-a spus că am un punct 

de vedere prea părtinitor. Așa s-a hotărît ca Symes să-l 
redacteze. Și el este părtinitor, dar față de Campbell, ceea 
ce pentru acesta înseamnă nepărtinitor.

— Trebuie să obținem ca reuniunea să respingă proiectul 
în ansamblu. Să fie redactat în întregime din nou.

— Nu va fi ușor. Majoritatea oamenilor îl vor sprijini 
pe Campbell. Doar depind de bunăvoința lui pentru a-și 
menține posturile.

— S-ar părea că poziția lui Campbell este destul de pu
ternică — spuse ambasadorul. Nu crezi însă că ar trebui 
să o punem la încercare?

— Desigur — răspunse O'Donell.
Reuniunea a avut loc în biroul lui Worth Campbell. 

Copii ale textului redactat de Symes Jones, avînd pe ele 
inscripțiile «secret» și «proiect», au fost distribuite tuturor 
celor prezenți. Posesorii lor erau rugați ca la sfîrșitul 
ședinței să le înapoieze.

Erau prezenți un civil și trei ofițeri îmbrăcați în civil 
de la Pentagon. Erau de asemenea de față reprezentanți ai 
statelor majore, doi agenți ai C.I.A. și doi ai Agenției de 
informații a Statelor Unite. Agenția pentru dezvoltarea 
industrială avea și ea doi reprezentanți. Se mai aflau doi 
oameni din partea biroului secretarului de stat adjunct 
pentru contrainformații și doi din partea biroului secreta
rului de stat adjunct pentru problemele economice — am
bele din Departamentul de stat. Un bărbat îmbrăcat într-un 
costum de tweed reprezenta sectorul planificării politice, 
în afară de Bill O’Donell mai erau de față ambasadorul 
Pethwick ,precum și reprezentanți ai ministerelor agricul
turii, comerțului și finanțelor.

Ambasadorul pe lîngă Organizația Statelor Americane, 
care întîrziase cinci minute, își ceru scuze. Secretarul de 
stat adjunct, Campbell, deschise reuniunea, mulțumind 
celor prezenți că au răspuns chemării și subliniind dorința 
sa de a avea loc un dialog liber și sincer. Nici una din formu
lele politice, afirmă el, nu este sacrosantă. Din moment ce 
Casa Albă dorește să se procedeze la o reexaminare, acest 
lucru este de la sine înțeles. El sublinie că nu vrea să spună 
mai mult pentru că nu intenționează să influențeze dezba
terile.

Un bărbat înalt, de la statul-major, a expus pe scurt acțiu
nile militare destinate a preveni o preluare a puterii de 
către comuniști. Aviația era de acord cu planul pentru 
bombardarea mijloacelor de comunicații din Flores și 
proiectul se afla în fața șefilor de state majore.

Reprezentantul ministerului agriculturii s-a ocupat de 
politica zahărului, subliniind că, ținînd seamă de pozițiile 
actuale în cadrul Congresului față de administrația Miro, 
va fi greu de menținut în continuare actualul nivel al cum
părăturilor de zahăr. El considera că dacă Miro vrea să-și

inențină cotele, trebuie să învețe de la Martinez cum să-și 
găsească la Washington un sprijinitor experimentat. Camp
bell îl întrerupse, sugerînd celor ce vorbeau să treacă mai 
direct la subiect. El întrebă pe reprezentantul C.I.A. care 
este aprecierea agenției asupra infiltrației comuniste în 
guvernul de la Puerto Santos. Agenția nu părea să fie chiar 
atît de alarmată cum ar fi dorit secretarul de stat adjunct. 
Era clar că omul lor din Puerto Santos se afla sub influența 
însărcinatului cu afaceri, Joe Hurd. Dar este inevitabil ca 
la o asemenea reuniune să fie necesară aprecierea serviciu
lui de spionaj. Esența analizei făcute de C I A. consta în 
faptul că situația nu era chiar atît de clară. în acel moment, 
ambasadorul pe lîngă Organizația Statelor Americane con
sideră că este cazul să intervină în discuție.

— Poporul de acolo a suportat 30 de ani dictatura lui 
Martinez. Acum se pare că are un guvern Bun. Am cunoscut 
pe unii dintre membrii săi și consider că vor să fie prietenii 
noștri. Cred că trebuie să recunoaștem acest guvern și să-i 
dăm ajutor, același ajutor pe care i l-am dat și lui Martinez. 
Dl. O’Donell, care e aci de față, și care urmărește îndea
proape evoluția evenimentelor de acolo, este de acord cu 
mine. Președintele înclină spre o atare soluție. Tocmai de 
aceea a și fost convocată o asemenea reuniune. Am citit 
depeșele și se pare că există un acord deplin al oamenilor 
noștri care se află la fața locului,în sensul sprijinirii adminis
trației Miro. Dacă nu-l sprijinim pe Miro vom obține 
ceva mai rău.

A fost un discurs foarte eficient. Ambasadorul știa cum 
să prezinte lucrurile cu autoritate. Pentru un moment 
chiar și Campbell s-a simțit puțin stingherit. Ar fi fost 
oare posibil ca reuniunea să fie_ împinsă să se pronunțe 
pentru o acțiune nebunească? îngrijorat de cele ce se 
petreceau, Campbell văzu că Pethwick se pregătește să 
intervină. Și-i dădu cuvîntul.

Pethwick era atît de enervat de afirmațiile ambasadorului 
încît îi trebui mult timp pentru a reuși să explice ceea ce 
voia să spună, repetîndu-se mereu. Esența celor spuse de 
el erau următoarele: Martinez a asigurat timp de 30 de ani 
un guvern stabil ,și, el, Pethwick, care a trăit acolo, știe că 
oamenii au fost fericiți pe timpul lui. în ce-l privește pe 
Miro. putea să spună atît: Miro este un cîine!

Cuvintele lui Pethwick nu păreau să fi convins auditoriul. 
O’Donell își exprimă părerea că punctul de vedere al lui 
Pethwick asupra lui Miro precum si cel asupra sprijinului 
popular de care s-ar fi bucurat Martinez nu erau infailibile. 
El cită drept exemplu telegramele trimise de Pethwick în 
care prezicea că regimul lui Martinez va supraviețui. Tot 
ce spusese O’Donell era adevărat. Dar violența cuvintelor 
sale făcu să fie neglijată pînă și argumentarea convingătoare 

a ambasadorului pe lîngă Organizația Statelor Americane, 
în plus. O’Donell încălcase o regulă de bază a vieții diplo
matice americane care constă în a nu discuta niciodată în 
public greșelile celuilalt.

Worth Campbell știa că, în decursul oricărei reuniuni, 
apare un moment cînd decizii ce ar fi putut fi considerate 
deplorabile sînt totuși acceptate de către participanți, și 
anume atunci cînd aceștia sînt obosiți sau se grăbesc să se 
ducă la o întîlnire, vor să facă o baie sau simt nevoia unui 
păhărel. El sugeră că a sosit timpul să se pună punctul pe i. 
în ce măsură — întrebă el — putem exclude pericolul 
comunist dacă îi acordăm sprijin deplin lui Miro? Ambasa
dorul și O'Donell protestară pe loc, afirmînd că nu aceasta 
era problema pusă în discuție, ci dacă Miro constituia sau 
nu un risc rezonabil. Campbell întrebă dacă este un prin
cipiu sănătos să încerci să minimalizezi riscul.

— E cineva de altă părere? — întrebă Campbell.
Se auzi un murmur de aprobare generală. Atunci Camp

bell întrebă dacă poate considera Această reacție drept o 
aprobare a ideii că trebuie continuata politica actuală de 
așteptare vigilentă. Cine era împotrivă? Participanți! își 
întoarseră privirile spre ambasador și O’Donell — singurii 
ce-și exprimaseră dezacordul.

Ambasadorul îi ceru lui Campbell să reformuleze între
barea de o manieră afirmativă: cîți consideră oare că ar fi 
înțelept să se acorde sprijin administrației Miro acum, 
după experiența a șase luni de existență a acestuia? Camp
bell spuse că, după părerea lui, fiecare trebuie să fie de 
acord că la reuniune a avut loc o dezbatere liberă care s-a 
încheiat cu un vot asupra politicii așa cum este ea formulată 
acum. Ambasadorul îl întrebă dacă există posibilitatea să 
se precizeze că decizia împotriva sprijinirii lui Miro nu a 
fost unanimă. Campbell răspunse: «Desigur domnule, doar 
aici nu se fac presiuni». Și cu aceasta reuniunea luă sfîrșit.

O dată luată hotărîrea, Worth Campbell acționă cu 
promptitudine în vederea informării președintelui. Svmes 
Jones își asumă sarcina redactării textului nnal și, în aproxi
mativ zece zile, documentul fu trimis Casei Albe.

încă mai înainte ca textul să ajungă la destinație, în unele 
ziare au apărut relatări indiscrete sub asemenea titluri: 
«Statele Unite își vor menține o atitudine rezervată față 
de Puerto Santos», «Comuniștii din guvernul Miro repre
zintă o piedică în calea ajutorului». Indiscrețiile își făcuseră 
apariția prea devreme și Worth Campbell s-a văzut nevoit 
să-l pună pe purtătorul de cuvînt al Departamentului de 
stat să dezmintă, în cadrul obișnuitelor sale conferințe de 
presă, că s-ar fi luat vreo hotărîre. Citind un text dinainte

(Continuare in pag. 26)
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FRANȚA
Șl BASTILIILE
de Eugen MANDRIC

Mă despart doar cîteva săptămîni de ultima mea 
călătorie in Franța, dar încerclnd acum să raportez 
cititorului observații, impresii și o cit de sumară 
analiză, parcurg senzația acută că notele mele au fost 
scrise cu ani de zile în urmă. în ultimul timp am ur
mărit cu atîta patimă frămintările acestei Frânte 
căreia-i iubesc pină și paradoxurile, Incit s-a scurs 
realmente o veșnicie de la ultimul Mai, pe care l-am 
inceput la Palatul Elysee, asistind la tradiționala 
cupă de șampanie, ciocnită senin și grandios de 
președintele republicii cu hamalii din hale, pentru 
a-l continua pe bulevardul Saint Michel cu ochii 
împăienjeniți de gazele lacrimogene ale grenadelor 
poliției.

Lungi secole de muncă și cultură i-au stabilit Franței locul său distinct în conștiința și în inima omenirii.
Ne permitem să alăturăm aici două imagini pe care le-am intitula, laolaltă, Franța eternă.
Sus, una din perlele șiragului, mondial cunoscut, de castele ale Loirei: Franța istoriei, a talentului, a frumuseții, 
în dreapta, Victor Hugo din curtea Sorbonei ocupată de studenți, este onorat, în zilele din Mai 1968, cu un drapel 
roșu: Franța înnoirilor.





Karl Marx, căruia nici adversarii nu i-ar putea 
contesta autoritatea în materie, numea Franța 
țara clasică a revoluțiilor. Am asistat, în Franța, 
ia începuturile mișcărilor sociale care, prin am
ploare și violență, păreau să prevestească, în 
cursul lunii mai, o fundamentală orientare către 
stînga a cursului vieții politice.

La sfîrșitul lunii iunie aceeași Franță, chemată 
la urne, a ales cea mai puternică majoritate deți
nută vreodată, de un singur partid, în toată istoria 
ei parlamentară: o majoritate de dreapta.

Sprijinindu-se, legislativ, pe această majoritate 
de dreapta, generalul Charles de Gaulle anunță 
reforme al căror caracter se vrea, evident, de stînga.

Atunci pentru ce, în mai, peste nouă milioane 
de greviști, Sorbona ocupată, baricade și grenade? 
Explozie gratuită? Imposibil, la asemenea pro
porții.

Explozie justificată? Atunci de ce nu s-a mani
festat în alegeri?

Ce s-a petrecut în mai?
Sînt înclinat să dau cuvîntul unuia dintre cei mai 

iluștri reprezentanți ai învingătorilor (nu pentru că 
învingătorii ar avea întotdeauna dreptate), unui 
confident al generalului De Gaulle, cu care pre
ședintele împărtășește sentimentul copleșitor, de 
esență tragică, al istoriei, lui Andre Malraux: «Re
petiția generală a acestei drame,întrerupte doar, 
anunță marea criză a civilizației occidentale». Și, 
mai departe, ministrul care n-a uitat scriitorul și 
filozoful constată: «Întîlnirea dintre elementul ti
neret (intelectual — n.r.) și elementul proletariat 
este fără precedent», pentru a conchide: «O grevă 
capitală este întotdeauna mai mult decît o grevă».

Sînt în întregime de acord că ceea ce s-a pe
trecut în mai, în Franța, reprezintă mai mult decît 
o grevă și tocmai din această pricină, literalmente 
intimidat în fața complexității problemelor ridicate 
de criza civilizației occidentale, aș încerca, la ca
pătul acestei primăveri franceze care a început 
prin a anunța prefaceri și s-a încheiat scoțînd din 
urne conservatorism, să reflectez la numai o 
parte a problemei, la ceea ce se numește «socie
tate de consum» și la alienarea individului în 
această societate.

Franța nu este exemplul cel mai elocvent al 
«societății de consum», în orice caz nu în măsura 
în care Statele Unite o reprezintă. Totuși, tocmai 
suprastructurile caracteristice acestui mod de viață, 
pe de o parte,și suprastructurile învechite, cu vîrful 
lor cel mai vechi, Universitatea, au fost, împreună, 
ținta celor mai violente contestații.

Franța a abordat revoluția tehnico-științifică con
temporană de pe pozițiile unei țări cu veche tradi
ție industrială și cu strălucite realizări științifice. 
Există vaste și, adeseori, ireductibile divergențe cu 
privire la căile parcurse și cele de viitor în această 
revoluție a științei și tehnicii, a structurilor franceze 
ale acestei revoluții, a raportuluidintre cadrul na
țional și Piața comună, dar, din unghiul din care 
vreau să abordez problema, există posibilitatea 
de a nu le cita.

Kămîne un fapt că Franța, ca și alte țări occi
dentale avansate industrial, a realizat cu mijloa
cele acestei revoluții tehnico-științifice mutații fun
damentale, cu aceleași consecințe pentru indivizi 
ca și în alte țări, mai avansate sau mai puțin avan
sate decît ea.

Criteriile eterne ale oricărei economii, eficiența, 
productivitatea, au început, în condițiile actualei 
revoluții tehnico-științifice, să joace un rol într-atît 
determinant în viața fiecărui individ, pînă în ra
porturile ei cele mai intime, încît tuturor celorlalte 
valori eterne, etice și estetice, le rămîne din ce 
în ce mai puțin loc, dacă le mai rămîne.

Pentru a se menține în competiția cotidiană^ 
care este viața modernă, individul trebuie să fie 
într-atît productiv în planul concret, posibil a se 
calcula cifric, încît nu-i mai rămîn forțe și timp 
pentru nimic altceva.

Contradicția ireductibilă a «societății de con
sum» este că, pe măsură ce viața se îmbogățește 
cu de toate, de la computere la frigidere, individul 
este din ce în ce mai lipsit de bucurie. Aparta
mentul, televizorul și automobilul personal n-au 
rezolvat decît confortul (pentru cine l-a rezolvat), 
nu fericirea. Computerele, atomul controlat, auto
matizarea, au creat noi industrii, nu o nouă civili
zație.

Am urmărit, la Chinon-Avoine, pe malul Loirei, 
grupul de muncitori, tehnicieni și ingineri care, 
închiși într-o cameră de sticlă de mărimea unui 
birou de contabil-șef, urmăreau cele 6 000 de in
formații furnizate de computer în fiecare secundă 
cu privire la funcționarea reactorului atomic aflat 
la cîțiva metri de ei. Dacă soarele și căldura sa 
sînt produsul unei perpetue reacții în lanț, atunci 
grupul acesta urmărea și dirija, secundă de se
cundă, soarele închis în betoanele centralei E.D.F.3, 
precum și vînzarea, cu amănuntul, în rețea, a pro
dusului solar numit megawatt.

Mi-a fost greu să-mi închipui un membru al 
acestui grup bătînd mătănii într-o biserică, pentru 
un Dumnezeu cu care, el însuși, se află în compe
tiție. Nivelul științific și tehnic al contemporanei
tății cere o nouă scară a valorilor umane, noi idea
luri și foarte multă bucurie, cele mai simple bucurii 
din lume, dar în cantități direct proporționale cu 
cheltuirea excesivă de energii, ori tocmai toate 
acestea lipsesc cu desăvîrșire din vitrinele stră
lucitoare ale «societății de consum».

Acesta este, cred, fundalul general a ceea ce 
Andre Malraux numește «marea criză a civilizației 
occidentale».

Resortul concret și francez al evenimentelor din 
mai și al evoluției lor ulterioare are, firește, cauze 
concrete și franceze.

Pe plan social, într-o economie în plină expan
siune, dar și în plină transformare a structurilor, 
muncitorii, în special, și salariații, în general, nu 
înțeleg să plătească ei, în primul rînd, prețul acestor 
transformări.

Pe plan politic, după peste un deceniu de uimi
toare (pentru Franța, îndeosebi) stabilitate guver
namentală, datorată mai ales personajului istoric 
care este generalul De Gaulle, stînga franceză a 
fost și rămine cu adevărat unită măcar în cererea 
adresată puterii de a permite un dialog național 
real.

în fine, Universitatea, expresie unanim recu
noscută a tot ce Franța are mai depășit de reali
tățile epocii în structurile sale intelectuale, a cerut 
și cere reconstruirea fundamentală, în orientare, 
în organizare, în raporturile student-profesor, în 
dotare și în «spiritul lucrurilor», a învățămîntului 
francez.

Criticii evenimentelor din mai pot reproșa, în 
numele patriotismului francez — și în puține țări 
din Europa sentimentul de patrie este atît de pu
ternic ca în Franța — pierderile grave aduse eco
nomiei naționale de greva celor peste 9 milioane. 
Fapt este că muncitorii au încrucișat brațele în 
incinta uzinelor lor franceze, în vreme ce 5 miliarde 
de franci grei au trecut granițele țării, depuși în 
bănci străine de cei care se speriaseră de stea
gurile roșii.

Reculul electoral înregistrat de stînga franceză 
are numeroase explicații, dintre care, unele, sînt 
de culoarea politică a celor care le emit. Fapt 
este că, împotriva U.D.R., care s-a prezentat ale
gătorilor ca partidul stabilității, întărit cu tot ceea 
ce reprezintă în Franța generalul De Gaulle, stînga 
a prezentat un front fără program comun, cu ma
nevre în spatele pozițiilor deținute de partidul 
comunist, cu mulți dezamăgiți în rîndurile celor 
«de la bază» și cu o reală nevoie de clarificări și 
readaptări la nivelul unora din comandamente.

Excedată în piață publică, pe străzi și pe baricade 
de probleme pentru amploarea cărora s-au propus

și destule soluții confuze, Franța electorală s-a 
retranșat în stabilitate, mișcare care poate fi in
terpretată și drept un reflex conservator.

Dar pentru a măsura forța uriașă a ideilor înnoi
toare în rîndul maselor active, vom spune doar că 
nimeni, în Franța, nici dreapta, nici stînga, nici 
centrul, nu crede că Franța de după luna mai 1968 
mai este aceeași.

între alți factori, aceasta se poate exemplifica și 
cu tineretul Franței.

Ani de zile, non-conformismul acestui tineret 
se măsura cu lungimea pletelor, la băieți, și cu 
scurtimea minijupelor, la fete. Pentru observatorii 
superficiali, și foarte mulți au observat superfi-



Trei castele pe ma
lul Loirei, a căror 
splendoare stăîngro- 
patăîn betoanele in
terioarelor: cele trei 
centrale atomo-elec- 
trice franceze în pro
ducție.

cial, imaginea acestui tineret s-a confundat cu 
Johnny Hallyday urlînd la Olympia, în vreme ce 
tînărul ideal—o, dar unde sînt aceștia? —își 
pregătea o carieră bazată pe diplome și relații.

Si iată că acest tineret irumpe în viața politică 
a țării. Romantic, confuz, confundîndu-l pe Engels 
cu Che Guevara, strigînd «Trăiască imaginația!» 
ca să-i sperie pe polițiști și ridicînd baricade ca să 
învețe alt fel matematica, afișînd pe pereții Sorbo- 
nei «Atențiune, urechile au ziduri», golind de lite
ratură filozofică toate librăriile Parisului, ocupînd 
cu o teribilă dezinvoltură Cartierul Latin și descope
rind, în mai, rolul clasei muncitoare în evoluția 
societății.

De la o zi la alta, lozincile studențimii franceze au 
devenit mai coerente, contestația lor mai funda 
mentală. Fenomenul politizării tineretului universi
tar, oricîte confuzii comportă încă, în Franța ca și 
în restul Europei occidentale, nu prevestește nimic 
bun pentru Bastiliile «societății de consum».

S-au făcut glume, mai mult sau mai puțin reușite, 
despre studentul care vine la baricadă în auto
mobilul cumpărat de tăticu. în Italia, Pier Paolo 
Pasolini a scris un poem de o remarcabilă lipsă de 
poezie în care se declara de partea polițiștilor și 
împotriva studenților, pentru că polițiștii s-au năs
cut în cartierele săracilor, iar studenții invers. 
Dar toate acestea nu pot ascunde faptul că actuala 

civilizație occidentală nu mai are de partea sa ti
neretul, viitorul.

N-am intenționat, pentru a. aduce un omagiu 
zilei de 14 Iulie, cînd se sărbătorește dărîmarea 
Bastiliei, să fac o analiză a situației politice din 
Franța, ci pornind de la datele politice ale Franței 
și de la vocația ei revoluționară exemplară, să mă 
bucur din adîncul inimii că țara aceasta minunată 
se frămîntă, fie uneori și dureros.

Europa și lumea întreagă au mai avut prilejul 
să cîștige în inteligență din frămîntările dureroase 
ale Franței.



film

Cu trei ani in urmă ne-am amărît multe 
zile întrebîndu-ne dacă animația este sortită 
intr-adevăr să dispară «asemenea ebenisticii 
din secolul al XVIII-lea». Pe urmă ne-am mai 
liniștit. Atît cit ne poate liniști o certitudine 
îndeajuns de dureroasă ca aceasta: pentru 
a ajunge acolo unde merită din plin să se 
afle, în zona unanimelor recunoașteri și îm
brățișări — zonă în care alte arte sînt de-a 
dreptul catapultate — animația trebuie să 
se încordeze dramatic, să ducă o luptă pe 
viață și pe moarte pentru cîștigarea fiecărei 
palme de pămînt. Poți să faci ocolul lumii 
întru celebritate în numai trei zile, cîntînd o 
melodie în picioarele goale, dar îți trebuie 
uneori un an pentru a impune cîteva linii 
cu chip de om. pe deasupra și purtătoare de 
filozofie. O nedreptate și atîta tot. Una 
dintre multele nedreptăți iscate deopotrivă 
de mecanismul din ce în ce mai complicat al 
societății moderne și al firii noastre întor
tocheate. Oricum. într-o lume cum este cea 
contemporană, în care foamea de semnejde 
simboluri, de intruchibări este aproape ne
liniștitoare (după expresia lui Roland 
Barthes), nu se poate ca o artă care, prin exce
lență, pune în mișcare simboluri să se pră
pădească sub ochii noștri.

Festivalurile din ultima vreme — chiar și 
atunci cînd nuși-auoferit toate premiile celor 
mai semnificative creații — ne-au întărit con
vingerea în vigoarea artei de animație. în 
acest sens. Mamaia ’68 nu ne-a pus numai 
la curent cu ceea ce se întîmplă în lumea 
largă, ci ne-a adus în fața atacului pe care 
cîteva școli naționale îl susțin concentrat 
și insistent. Cauza animației este apărată 
astăzi în bloc, nu răzleț, și desigur, nu în- 
tîmplător cei care acționează astfel sînt și 
adevărații învingători: școala iugoslavă de 
la Zagreb, școala bulgară, cea poloneză, 
maghiară. O întrebare de genul «va înghiți 
oare drăgălașul film de divertisment creația 
serioasă» nu-și mai are locul. Recenta întîl- 
nire internațională a dovedit-o cu prisosință. 
Lăsînd la o parte orice optimism festiv, nu 
cred că amuzamentul grațios este un căp
căun perfid, ci o direcție aparte și necesară 
în filmul de animație; în orice caz însă el nu 
mai determină liniile directoare. După cum 
nici avîntarea acestei arte către zonele grave 
nu trebuie văzută ca o încrîncenare osten
tativă și generală, menită să alunge orice 
zîmbet din grădina animației. Această a opta 
artă sau a șaptea-bis, cum vrem să-i spunem. 
urmează,în felul ei, drumul cel mare al cine
matografiei, căreia îi împărtășește și zbate
rile, și compromisurile. Importantă este 
puterea cu care micile desene, păpuși, car
toane decupate, punctele și liniile aduc în 
lumea lor cîteva din întrebările care frămîntă 
lumea contemporană. Dacă noi, toți murito
rii. avem sau nu avem chef să le luăm în 
seamă, dacă între un purceluș nostim și un 
omuleț caraghios și el,dar care a trecut nițel 
prin Kafka, îl preferăm pe primul, asta este 
altceva. Prin ceea ce are mai bun în ceasul 
de față, ea, animația, își face datoria propu- 
nînd iubitorilor și neiubitorilor nu un ma
terial de consimțire sentimentală ori inte
lectuală. ci unul de meditație. Ambiția de a 
depăși prin gîndire și efort estetic condiția 
descriptivist-moralizator-dulceagă a smuls 
din masa filmelor prezentate (peste 100) 

numeroase pelicule despre care vom mai 
auzi vorbindu-se. Cele două creații ale cineas
tului bulgar Ivan Andonov (ham cunoscut 
ca interpret al două mari filme—Voci in 
insulă și Ocolul Si nu voi înceta să mă întreb 
in sinea mea. cum se împacă în acest artist 
de o aleasă structură intelectuală două naturi 
atît de deosebite: una actoricească, oricum 
spectaculoasă,și alta, cea de animator prin 
forța lucrurilor, destinată să se desfășoare 
în penumbră), încurcături și Esperanza, igno 
rate surprinzător și întristător de către 
juriu, filmele iugoslave Poate Diogene (N. Dra- 

gic). Despre găuri și dopuri (Ante Zaninovic ), 
Croaziera lui John Hubley, Valul lui Sabin 
Bălașa, Sirena belgianului Raoul Servais, 
Fața de Herbert Kosower (S.U.A.), De în
chiriat — filmul suedezului Lasse Lindberg 
(și nu numai ele) ne împing pe un tărîm 
fierbinte: acolo unde animația, această artă 
făcătoare de mișcare. de imagini și de semne, 
nu trișează. Nici nu ne amăgește, nici nu ne 
îmbată. Ne face doar ceva mai lucizi. Cei 
care ne-au condus aici sînt artiști care nu 
au gîndit în locul nostru, nu au iubit în 
numele nostru și nici nu le-a fost teamă 
pentru noi: filmele lor sînt invitații la un 
spor de meditație pe tema frumoasei și difi
cilei condiții umane în epoca noastră. Ce 
facem cu speranțele noastre și cum ieșim noi 
înșine în întîmpinarea lor, cum suportăm 
înfrîngerile dar și victoriile, cum ne des
curcăm în marele teatru al lumii, și cită 
responsabilitate ne asumăm; știm să supor
tăm cu demnitate însingurarea ori să ținem 
piept, ca niște ființe complexe ce ne aflăm, 
înverșunării cu care tehnica vrea să ne scoată 
ochii și să ne invadeze sufletele' lată numai 
cîteva din întrebările care ar trebui să nu 
ne dea pace. Dacă sîntem neapărat doritori 
de confort spiritual — și n-are rost să ne 
ascundem: sîntem — atunci putem consimți 
cu parabolele corecte, meșteșugăresc exacte 
și univoce pe nume Inventatorul încălțămin
tei (Zlatko Grdgic), Trăgătorii (D. Donev), A 
se îmbrăca (Bob Kurtz), Sabia (S. Rene). 
N-avem nimic împotriva unei astfel de hrane 
sintetice, cînd mai aromitoare, cînd mai amă
ruie, dar ne întrebăm dacă nu cumva unele 
dintre ele au fost exageratei în dauna altora, 
răsplătite.

Totuși între neliniștea unui Andonov ori 
Dragic și Zaninovic (mai ales cînd această 
neliniște este îmbrăcată în haina unei desă- 
vîrșite rigurozități profesionale) și gluma 
amabilă, ușor clipitoare din ochi, parcă ar 
trebui să încapă și problema opțiunii. Mai 
repede s-au întîlnit părerile cînd a fost vorba 
de poezie (e și aici un semn). Către calul 
fantastic, smuls din pictură și animat cu mare 
măiestrie de cineastul polonez Witold Giersz 
(Portretul unui cal) ori către personajul le
gendar. Căpitanul Arbanas Marko (Zlatko 
Bourek),ne-am îndreptat cu toții. Inexplica
bil însă cum a putut să treacă atît de neob 
servată delicata poezie a filmului Pe fir. 
realizat de Constantin Mustețea. De altfel, 
dintre toți artiștii români prezenți în com
petiție cu creații de facturi și inspirații dife
rite, juriul a preferat (în afară de Sabin 
Bălașa) pe..; Ion Creangă. (Prostia omenească. 
ilustrată de George Sibianu. a dobîndit un 
«Pelican de our»)Seducția umorului marelui 
nostru moldovean a operat din plin. Numai

INTRE MICI

noi știm cît de greu este să lupți cu Creangă!

*
Am văzut la Mamaia cățeluși și ursuleți 

din hîrtie, din lînă, ori desenați ca pe vremea 
strămoșului nostru Walt Disney, am văzut 
omuleți moderni cocoșați de gînduri. am mai 
văzut pictură realistă și suprarealistă ani
mată și ea, fotografii puse în mișcare, linii 
și puncte săltărețe, și chiar o mică și diabo
lică intervenție a unei mașini electronice. 
Nimic trăsnit cu orice preț. Adică ceea ce 
face animația de mai mulți ani încoace, de 
cînd nu-i mai ajung,pe bună dreptate,clasi
cismul și neoclasicismul și încearcă să-și ane

xeze cu maturitate noi teritorii. Nimic rău 
in această expansiune. Doar trăim, cum spu
nea distinsul cineast american Herbert 
Kosower. într-o lume «făcătoare de anima
ție la orice pas. Cînd răsfoim o revistă ilus
trată. nu animăm fotografiile, cînd așteptăm 
culoarea verde la colț de stradă nu urmărim 
un joc de animație?» Probabil că nici un 
eventual asalt al mașinilor electronice asupra 
ecranului nu ne va speria prea mult. Probabil. 
Oricum, «în timpul primilor ani va trebui 
să ne mulțumim și cu filme de avangardă» 
ne consolează Andre Martin.

Magda MIHĂILESCU



Oaspeți de onoare ai Festivalului de la Mamaia: Witold Giersz (R.P. Polonă), Bres- 
tislav Pojar (R.S. Cehoslovacă), Herbert Kosower (S.U.A.).

:Y MOUSE SI KAFKA
«■MT

Așteptăm să vedem 
aceste filme pe 
ecranele noastre, 
ori măcar la Cine
matecă: «Portretul 
unui cai» (foto 1), 
«Esperanza» (foto

«Valul» (foto 2).

Ante Zaninovic și Ivan Andonov dialogînd cu pictorul Sabin 
Bălașa și scriitorul Marin Sorescu.



De vorbă cu E m m a n ue I e Riva

„Numele 
dv.
este 
Nevers?“

Am riscat, în glumă, această întrebare, la începutul între
vederii pe care mi-o acordase Emmanuele Riva.Și nu numai de 

dragul glumei, ci pentru că aveam sentimentul că eroina Hiro- 
shimei coborîse de pe ecran; în fața-mi, atît de pregnantă îmi 
părea identitatea temperamentală a personajului cu protagonista. 
La întrebarea mea dacă nu cumva rolul a fost scris special 
pentru ea, Riva a surîs:

— Vă asigur că nu! Margueritte Duras scrisese de mult 
scenariul cînd Resnais m-a ales pe mine ca interpretă. Era primul 
film și pentru el, și pentru mine. Zic primul lui film de lung 
metraj, pentru că — după cum știți — realizase cîteva scurt 
metraje. Dar Resnais nu mai dirijase pînă atunci actori, iar eu 
nu mai făcusem cinema. Amîndoi ne aflam la debut! De altfel, 
întreaga echipă a filmului trăia turnarea aceea ca pe un eveni
ment extraordinar. în ceea ce mă privește, nici nu aveam măcar 
impresia că joc, ci că trăiesc. Acesta era, desigur, meritul regi
zorului, pe care n-aș vrea să vi-1 închipuiți însă epuizîndu-se 
în explicații amănunțite. Exista mereu un acord tacit între noi. 
îmi spunea ceea ce își dorea, începeam să repetăm, urma turna
rea cîtorva duble — totul în mod obișnuit. E drept că totdeauna 
căutam să realizăm scena de la prima încercare, pentru a-i 
păstra prospețimea. Ceea ce mi-a plăcut la Resnais a fost nepre
văzutul. Dintr-o scenă care mi se părea inițial banală, mă po
meneam în spații psihologice cu totul neexplorate, intr-un 
cuvînt, trăiam cu toții descoperirea vieții personajelor.

Aceasta în ciuda materialului tehnic cu totul demodat pe 
care-1 aveam la dispoziție. Este destul să vă spun că din pricina 
aparaturii primitive a trebuit, mai tîrziu, să postsincronizăm 
filmul în întregime. Nu vă puteți închipui ce înseamnă asta! 
După zece luni de la încheierea turnărilor, mi-era groază să 
reiau totul de la început. Dar Resnais găsea mai tîrziu că acest 
recul, această întoarcere în timp, a fost utilă filmului, a fost o 
experiență interesantă de retrăire.

— Și apoi? „
— Ceea ce a urmat a fost foarte trist!
— Dar mi se pare că ceea ce a urmat a fost succesul!
— Succesul, da! Dar și urmările sale nefericite. După Hiro

shima am primit munți întregi de scenarii, care nu erau în 
realitate altceva decît copii nereușite ale filmului lui Resnais. 
Este o tendință a spectatorilor, a regizorilor și chiar a criticii 
de a-1 încătușa pe actor în personajul care l-a consacrat. Actorul 
are datoria să se sustragă acestui sistem care îl împinge la repe

film

Restaurantul
«LA DOI COCOȘI

tare. Interesant în meseria noastră este — tocmai! — să joci 
lucrurile cele mai diverse.

Era monstruos cum puteau-crede că, în dorința de a mă re
vedea pe ecran, aș fi fost în stare să trivializez Hiroshima. /\m 
refuzat toate aceste propuneri, așteptînd un rol adevărat. Exis
tau, pe de altă parte, foarte mulți oameni care mă admirau pentru 
ce reușisem în filmul lui Resnais, dar își spuneau: «Mai mult 
decît asta nu mai poate da!» și atunci se hotărau să nu mă distri
buie. Așa am rămas un . timp izolată. Melville a fost singurul 
căruia nu i-a fost teamă de succesul Hiroshimei și m-a distribuit 
în Leon Morin, pretre, alături de Belmondo. El a fost primul care - 
a spart cercul de indiferență care se crease în jurul meu și care 
mă îngrozea...

— De-atunci ați jucat în numeroase filme. M-ar interesa dacă 
înainte de a semna un contract, consultați în prealabil scenariul?

— Nu semnez niciodată un contract înainte de a citi întreg 
scenariul. Consider asta o datorie personală. Altfel ar însemna 
că lucrez doar pentru bani. Aș face o singură excepție: doar 
atunci cînd aș lucra cu regizori în care am o încredere neclin
tită.

— Și care ar fi aceștia?
— Știu și eu? Fellini, Truffaut, Lelouch---
— Dar care ar fi după părerea dv. criticul ideal?
— Criticul obiectiv. Și el nu există fiindcă nu poate exista. 

Este firesc ca orice critic să judece în raport cu el însuși, cu 
concepțiile și sensibilitatea sa. Criticul trebuie să posede o 
inteligență riguroasă și multă-multă generozitate umană. Un 
bun critic trebuie să știe să deschidă drumuri, să ajute creația, 
s-o îmbogățească. Și asta-i rar, foarte rar...

— Găsiți că succesul comercial al unui film poate intra în 
contradicție cu valoarea sa artistică?

Principalul este — cred — sa nu te gîndești la succesul de 
public, în timpul turnării. Un cineast se alienează în momentul 
în care face filmul în așa fel încît să vină întreg publicul. Reușita 
comercială trebuie să fie involuntară. Pe cînd turna Hiroshima, 
Resnais repeta mereu că acesta nu va fi film pentru marele 
public, ci pentru cinematecă. Reușita comercială ne-a făcut 
nespus de fericiți, dar ea n-a fost pentru noi un scop în sine. 
Ea constituia dovada că larga masă a publicului ne-a înțeles. 
Și asta fusese doar dorința noastră supremă...

T. CARANFIL

Pe artera de circula
ție București-Buftea 
(Șoseaua Străulești 
nr. 6) vă stă la dis
poziție restaurantul 
«La doi cocoși». în 
permanență pui la 
ceaun — specialita
tea unității. Grătar 
cu cărbuni de lemn.
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Am vorbit despre ticăloșia provizorie, 
iată că există însă și gingășia provizorie. 
Există oameni care după ce fac fel de 
fel de potlogării, simt nevoia să fie și 
sublimi. Tot așa cum după o masă bună, 
ei cer o cafeluță, tot așa după o mare 
potlogărie, simt nevoia unor clipe de re
culegere. Chiar și cinstea o socotesc un 
sentiment care trebuie făcut prin rotație. 
Azi sînt eu cinstit, și ești tu necinstit, 
mîine sînt eu necinstit și ești tu cinstit. 
Cinstea e un fel de țintar care se schimbă 
de la o zi la alta. Dar ei nu pot trăi fără 
acest sublim provizoriu. De aceea se și 
refugiază din cînd în cînd în artă, chiar 
sînt și zguduiți de o simfonie a lui Beetho
ven. Obosiți de atîtea combinații întune
cate, de-abia așteaptă să se învăluie de 
muzica universului. Dar nici în muzica 
universului nu stau multă vreme, căci îi 
așteaptă afaceri. Muzica e sublimă, dar 
timpul este bani. Sublimul provizoriu e ca 
un fel de popas între două afaceri. Uneori 
cînd afacerea devine presantă, scurtează 
timpul dedicat sublimului și gingășiei 
sufletești. «Spune, dragă, repede ceva 
frumos, că pierd repede o combinație 
grozavă. Să fie mare, dar să fie scurt». 
De aceea, el cere un sublim cît mai com
primat, el ar vrea un paradis pe care să-l 
soarbă în pilule. Are și cîțiva prieteni spe
cialiști în sentimente frumoase. Specia
liștii știu ce vrea negustorul și nu se sfiesc 
să-i ofere cîteva citate din Plafon, pe care 
negustorul le înghite cu puțin Muscat- 
Ottonel.

Interesant că fără acest puțin sublim, 
fără o adiere din Beethoven, sau fără să 
se emoționeze în fața unui apus de soare, 
afacerile merg cam greu. Are nevoie de 

o adiere divină,ca să ajungă cît mai direct 
în buzunarele cetățeanului. Soției, pe care 
o terorizează sistematic, îi oferă o dată 
pe an o clipă de lirism, un fel de despă
gubire spirituală, un fel de pensie morală. 
«Te-am chinuit o viață întreagă. Hai să-ți 
ofer o prăjitură la Capșa».

De la o vreme însă, afacerile s-au în
mulțit atît de mult, încît, cu regret, a tre
buit să se despartă de Beethoven, de 
Platon. Frate-frate, dar brînza e pe bani. 
A trebuit să renunțe la clipele de înălțare 
sufletească, și chiar la acea anuală tan
drețe pe care i-o oferea nevestei. De 
aceea, de cîte ori are o afacere pe care o 
termină cu bine, se gîndește la Beetho
ven ca la o afacere pe care a pierdut-o 
iremediabil. Se gîndește la Beethoven 
cum se gîndește la banii pe care i-a pier
dut în cursele de cai de la Ploiești... Săr
manul Beethoven, ce divin era...

Cine ar îndrăzni să se opună răsturnării programului unei seri pentru că 
meciul de fotbal a avut «prelungiri»? Pînă și imbatabilii «Campioni» au fost 
împinși o dată afară din program. Dar de ce să ne legăm de fotbal? Cu sau fără 
el, orarul televiziunii noastre este atît de labil încît începerea unei emisiuni 
la ora fixată a devenit o excepție. Intr-o seară însă am fost cu toții martorii unei 
scrupulozități neobișnuite. Privind către cineva care îi făcea desigur semne 
disperate și imperative, Vasile Macin, membru corespondent al Academiei; 
s-a văzut nevoit să curme brusc firul dezbaterii pe care o conducea. A comis 
totuși greșeala de a-i permite criticului Dumitru Micu să dea o replică — se 
pare importantă — dar regizorul de emisie a avut grijă să îndrepte această 
greșeală: a comutat sunetul și imaginea la mijlocul celui de-al doilea cuvînt 
rostit de critic. Și gata! Ce atîta vorbă lungă?

Căci televiziunea nu a învățat încă să cultive și să prețuiască vorbele schim
bate între oameni, discuțiile. Se străduiește totuși. O dovedește, între altele, 
chiar introducerea emisiunii intitulate «Dialog despre cultură». Numai că nu 
prea știe încă în ce fel trebuie să-1 organizeze. Mai întîi, de ce «dialog» ? Dialogul 
e, după cum îi spune numele, o convorbire între doi oameni sau între două 
părți. Amintita dezbatere întreruptă cu atîta brutalitate ar fi trebuit să se cheme 
alt fel. Dialogul în trei e un fel de cerc pătrat. Să se rămînă atunci la dialogul 
real, în doi? Nu cred că e soluția optimă. Se potrivește în cazul interviului, al 
emisiunilor care au rostul de a prezenta o personalitate. Pentru schimbul de 
idei formula minimă este 2 + 1, adică doi invitați și un conducător al dezbaterii, 
un fel de arbitru (americanii îi spun «moderator»). Rostul acestuia din urmă 
este de a limita devierile de la direcția principală a discuției, de a atrage atenția 
asupra punctelor de acord și asupra punctelor de dezacord dintre interlocutori, 
pentru ca să se poată progresa spre concluzii, să nu se revină mereu pe locurile 
bătute anterior. Nu e obligatoriu ca «arbitrul» să fie de la televiziune. Așa după 
cum convorbirile în doi cu diverși scriitori au fost mai interesante, mai complexe, 
atunci cînd întrebările au fost formulate de un confrate sau de un critic din
afară televiziunii, și schimburile de opinii pot beneficia de asemenea calificate 
colaborări externe. Esențială e aici postura adoptată de al treilea, conștiința 
faptului că este nu unul dintre participanții la dezbatere, ci organizatorul ei. 
Ceea ce e de altfel mai greu decît să-ți expui propriile tale opinii.

Unii cititori vor considera poate că insistăm excesiv asupra unei minore 
probleme de tehnică. Experiența de pînă acum arată însă că e destul de impor
tantă. Doi invitați lăsați să-și împărtășească reciproc (și nouă) opiniile despre 
o problemă riscă să se piardă în chestiuni de detaliu, omițînd aspecte fundamen
tale pentru înțelegerea temei în discuție, așa cum s-a întîmplat cu primii parti- 
cipanți la dezbaterea despre specificul național. Dacă în săptămînă următoare 
lucrurile s-au desfășurat incomparabil mai mulțumitor, aceasta se datorește 
fără îndoială și faptului că participanții, vechi colaboratori ai televiziunii, au 
deprinderea exprimării concentrate și pregnante a ideilor, obligatorie în con
dițiile micului ecran. Discuția despre romanul istoric ar fi fost desigur mai 
Fructuoasă dacă la confruntarea reprezentanților celor trei categorii interesate — 
istoricul, romancierul, criticul — ar fi asistat și un observator dinafară, care s-o 
regizeze într-un mod nepărtinitor.

Termenul «a regiza» trebuie înțeles aici într-o accepțiune cu totul diferită 
de cea pe care i-a dat-o M. Radnev atunci cînd, în mijlocul unui interviu cu 
Horia Lovinescu, l-a întrebat dacă n-ar fi de acord să-1 invite și pe Lucian Giur- 
cheșcu la discuție. Dramaturgul a acceptat și atunci Giurchescu a apărut dintr-o 
dată în obiectivul camerei: ședea într-un fotoliu în așteptarea acestei intrări 
în scenă. «Regizarea» a fost cu atît mai nepotrivită cu cît discuția propriu-zisă 
a fost realmente interesantă, ne «făcută», destul de vie, ne-a îngăduit să-i vedem 
pe Horia Lovinescu și pe Lucian Giurchescu gîndind în fața noastră, pentru noi.

Alegerea «arbitrului» e de cea mai mare însemnătate. El poate să compromită 
dezbaterea printr-o grindină de întrebări fără sens, care descumpănesc pe inter
locutori, îi fac să-și piardă firul și să spună banalități (așa cum s-a întîmplat la 
expoziția de caricaturi) sau dimpotrivă să contribuie la crearea unei atmosfere 
destinse și totodată să orienteze îndemînatic atenția generală spre esențial. 
(Un exemplu îl oferă, în răspunsurile de la «ora 21», Ioan Petru.)

Dincolo de neajunsurile menționate, rămîne extraordinar de pozitiv faptul că 
televiziunea și-a deschis în sfirșit porțile fenomenului literar actual și purtăto
rilor lui. In ultimele două luni s-au perindat pe micul ecran un număr mai mare 
de scriitori și critici decît în cei doi ani precedenți. Mulți înainte!

Materia din care își construise romanele 
și povestirile de război Laurențiu Fulga o 
pune încă o dată la contribuție în nuvela 
Doamna străină, pentru a realiza, de data 
aceasta, o pură scriere de atmosferă. în ma
niera simbolismului epic practicat cu fer
voare în proza noastră din ultimii ani. în 
nuvelă nu avem aproape de loc evenimente, 
ci mai ales filmul unor trăiri fragmentare și 
al unor reprezentări de coșmar,din notarea 
cărora autorul intenționează să obțină ima
ginea unui mediu angoasant. Protagoniștii 
săi sînt un grup de soldați imobilizați în linia 
întîi a frontului, într-o noapte de Anul nou, 
cărora tensiunea unei lungi așteptări fără 
obiect le-a creat o stare de febră halucina- 
torie; ciudat este că toți sînt vizitați de 
aceeași fantasmă: o femeie înveșmîntată în 
roșu, apărută, nu se știe cum, în fața tran- 
șeelor în care stau îngrămădiți, îi cheamă 
spre ea cu gesturi îmbietoare, aproape lu
brice, le face semne să o urmeze, dispare o 
clipă și se ivește pe neașteptate în alt loc, 
rostind aceleași îndemnuri și tulburîndu-i 
pînă în adîncul ființei. Viziunea se dovedește 
a fi fost un act de premoniție, funest în con
secințele sale, căci în zorii zilei toți cei care 
o văzuseră pe Doamna străină vor fi secerați 
de gloanțele primei încăierări cu inamicul.

Narațiunea dorește deci să înfăptuiască 
transcrierea unei psihoze, să descrie clipa 
de spasm moral declanșat de presimțirea 
morții în sufletele unor indivizi angoasați. 
Teren pentru observație psihologică, fără 
îndoială, pe care însă autorul se abține să o 
întreprindă, toată acțiunea sa concentrîn- 
du-se în sporirea, cu fiecare episod, a ele
mentului de tensiune și enigmă. Secvențele 
sînt montate în asa fel încît momentele de 
halucinație să producă de fiecare dată o 
undă de șoc, acest efect diminuîndu-se însă 
către final (în loc să se amplificeljdin pricina 
repetării prea frecvente. Străbatem un pei
saj de sumbre culori și reliefuri, apăsător, 
pîndiți din toate părțile de spectre rău 
prevestitoare, un cerc infernal care nu lasă 
speranța vreunei evadări. în absența unei 
problematici de conștiință, proza aceasta 
cultivă cu ostentație un decorativism al sum
brului, cîteodată de efecte puternice dar nu 
peste tot convingător fiindcă lasă prea lesne 
să se vadă efortul tehnic, regia. Se simte că 
un filon de inspirație, care altă dată alimen
tase generos literatura acestui scriitor, este 
astăzi, în ceea ce-l privește, mai puțin bogat 
în resurse. îndelungata experiență scriito
ricească își spune totuși cuvîntul și aici, 

nuvela fiind scrisă cu o mină fermă, exersată 
în materie stilistică și abilă în organizarea 
materialului epic.



UF, CĂLDURILE!...

ORIZONTAL: 1) Căldură mare — 
Arșițe! 2) I s-au aprins călcîiele (fem.). 
— O ia razna cînd se înfierbîntă. 3) 
Someșul Cald, de exemplu — Are 
călduri (fem.) — 2 și 3 iulie! 4) Pe 
spatele ariciului (sing.) — A Fi la curent 
continuu — Locuri de odihnă pentru 
elevi și studenți pe timpul zilelor de 
vară (sing.). 5) Constituie o sursă de 
încălzire — Echipă de fotbal susținută 
cu multă căldură de către constănțeni. 
6) Stau într-o vilă — Prăjiți — Verbul 
fierbinte al vulcanului. 7) Te lecuia de 
fierbințeli (od.) — Din nou. 8) Sîrmu- 
liță bună conducătoare de căldură și 
electricitate — Port în lonia (ant.) — 
Cerneală tipografică. 9) Constelație 
în emisfera australă — Așa cum este 
un duș pe o zi călduroasă — în centrul 
Sinaiei. 10) Adeziuni — Ține cald 
semănăturilor pe timp de iarnă. 11) 
Activitate agricolă în aceste zile de 
vară — A face ca un corp să treacă, 
prin încălzire, din stare solidă în stare 
lichidă. 12) Cioturos — îi trebuie ume
zeală și căldură pentru a da o recoltă 
bogată. 13) Afluent ai Șiretului — Scot 
plinea caldă.

VERTICAL: 1) Autorul schiței «Căl

dură mare» — Se servește cu bere. 2) 
Călduros (fig.) — Zburător mitologic, 
care s-a prăbușit după ce s-a apropiat 
prea mult de soare. 3) Nemaivăzut —
Vara este în vacanță. 4) Cuier! — Se 

evaporă la căldură — Oraș în Tracia. 
5) Discuții aprinse — Autorul romanu
lui «Moromeții», a cărui acțiune se-n- 
tinde de-a lungul unei veri. 6) Perso
naj legendar — Autorul poeziilor «Pla
jă» ți «Ploaie în secetă». 7) E căutat în 
zilele călduroase — Bate fierul pînă-i 
cald — Curbe. 8) A pune paie peste foc 
— Ferește alimentele de căldură. 9) 
Astfel — Subsemnatul — Comună în 
Japonia. 10) Se formează prin încălzi
rea apei — Pachet de hîrtie. 11 Rece! — 
Crește la căldură — Sentiment cald. 
12) II «încinge» pe toreador și invers... 
— Fructe din care se face o băutură 
care «încălzește» (sing.) — Miez de 
vară! 13) Refugiu pe timpul căldurilor 
de vară (pl.) — Se află în plină campa
nie agricolă de vară.

Adam STOICA

Dicționar: ERAE, ECU, EION, 
UZAI, OSU.

PERLAN ALE

PERLAN 
ALBASTRU

FAR

TRIAL

SĂPUN ACE 
GOSPODIN



varietăți

PUNCT 
SI DE LA 
CAPĂT

® La Roma, un grup de 
tineri a încercat într-o noapte 
să fure «Lupoaica» de pe Capi- 
toliu. Fiind surprinși de poli
ție și arestați în momentul cînd. 
desprindeau statuia de pe so
clu, ei au declarat că voiau să 
facă o farsă autorităților mu
nicipale, mutînd «Lupoaica» 
intr-un cartier mai împădurit.

® Poliția japoneză a tre
buit să interzică o paradă a mo
dei costumelor de plajă care 
se desfășoară pe o estradă în 
aer liber, deoarece atrăgînd 
privirile automobiliștilor, ma
nechinele au produs, în cîteva 
minute, numeroase accidente 
de circulație.

o Ziaristul american Be
ryl Bruce Luttram din Texas 
a bătut un nou record făcînd 
ocolul pamîntului, fără să 
schimbe avionul, în 63 de ore. 
El a călătorit la bordul unui 
avion «Boeing» aparținînd so
cietății «Japon Airline». Ve
chiul record era de 80 de ore.

® Continua să trăiască și 
să se dezvolte normal, într-o 
localitate de lîngă Belgrad, 
copilul Osman Rano, care pre
zintă un fenomen unic în lume, 
s-a născut cu două inimi, una 
în partea stingă și cealaltă în 
partea dreaptă a toracelui, am
bele funcționind in același 
ritm.

• Oglinzile nu se vor mai 
sparge și vor putea fi făcute 
sul ca o bucată de stofă. Aceas- 
sta datorită unei invenții fran

ceze care a înlocuit sticla cu un 
film plastic special preparat 
ce reflectă imaginea foarte clar 
avind în plus avantajul de a nu 
se aburi și de a fi ușor de trans
portat dintr-un loc în altul.

• Fred Willey din San 
Francisco a făcut prinsoare pe 
1 000 de dolari că va înghiți 
o viperă vie. Și, într-adevăr, a 
reușit s-o facă. Numai că la 
cîteva secunde după îngur
gitare, vipera a început să se 
zvircolească și să-l ciupească 
de stomac, incit trăsnitul pa- 
rior a trebuit să fie transportat 
urgent la spital și operat. Pa
nul l-a ciștigat, dar cel care l-a 
încasat a fost medicul care i-a 
salvat viața.

® O statistică recent rea
lizată în principalele țări ale 
lumii demonstrează că tineri) 
intre 18 și 25 de ani provoacă 
cele mai numeroase accidente 
de circulație cu automobilul. 
Dintre aceștia, cei mai pericu
loși sînt celibatarii iar cele mai 
puțin periculoase sînt fetele.

DACĂ NU 
SE ORIEN
TEAZĂ...

Straniu e, specie rari
simă e, asemănător cu o 
broască țestoasă e... Nu
mai inteligent nu e acest 
pește, adăpostit într-un 
acvariu («Sequarium»)din 
Miami-Florida, lzbindu-se 
mereu cu capul de pereții 
acvariului, s-a pricopsit 
cu niște cucuie zdravene 
pînă cînd îngrijitorilor 
lui le-a venit ideea să-l îm
brace într-un costum an- 
tișoc.

4
FRUMOS 
Șl ÎNFRICO
ȘĂTOR

Senzațională ima
gine prinsă de un foto
reporter norocos. 
Trăsnetul pare să fi 
frînt în două podul 
Tampa din Florida; 
de fapt, descărcarea 
electrică, de o consi
derabilă forță, a avut 
loc nu pe pod, ci în a- 
propierea lui și nu a 
produs nici o pagubă.

RECORD PRECOCE
Ulrike și Ingrid Westenrieder sînt două gemene în vîrstă de numai trei ani, care 

au reușit să stabilească un record de natație foarte meritoriu pentru vîrsta lor: să 
înoate fără încetare timp de 45 de minute.
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După societățile petroliere «Shell», «British Petroleum» 
și «Esso», care — asociate cu firma elvețiană «Nestle» — 
au pornit pe calea cercetărilor în vederea obținerii protei
nelor alimentare din petrol sau gaz natural, s-a angajat 
pe aceeași cale și marele concern chimic britanic «Imperial 
Chemical Industries».

Regizorii Robert Wise și Tom Laughlin, împreună cu ac
torii Marlon Brando, Jack Lemmon, Candice Bergen, Jean 
Simmons și Elisabeth Simmons, au anunțat crearea unei 
companii cinematografice necomerciale care-și propune 
să producă filme asupra relațiilor rasiale din Statele Unite. 
Primul tur de manivelă — în august: un documentar asu
pra condiției negrilor în S.U.A., prezentînd diferite răs
coale rasiale și încheindu-se cu asasinarea lui Martin 
Luther King.

Deși prezenți în tramvaiele și autobuzele din capitala 
portugheză, încasatorii n-au luat deunăzi nici un ban de 
la călători. Nu era vorba de o reclamă sui-generis organi
zată de societatea de transport în comun. Grevele fiind 
interzise în Portugalia, încasatorii au ales această modali
tate pentru a-și afirma revendicările — creșterea salariilor 
cu 30%.

50-100 șefi de districte din Vietnamul de sud vor fi înlă
turați în viitorul apropiat, ca o primă măsură împotriva 
corupției și ineficienței aparatului administrativ sud-viet- 
namez. Șeful guvernului-marionetă de la Saigon, Tran 
Van Huong, care a anunțat măsura, a justificat-o prin 
necesitatea de a «restabili încrederea populației în guvern».

într-un raport ce urmează a fi prezentat la Conferința 
generală a consiliului episcopal latino-american de la 
Medellin (Columbia) la sfîrșitul lui august, de către arhie
piscopul de Recife și Olinda, monseniorul Helder Camara, 
este acuzată o parte a bisericii catolice latino-americane 
de «colonialism și solidaritate cu clasele dominante» și de : 
a fi «abandonat în voia soartei masele rurale». Raportul 
afirmă necesitatea unei revoluții sociale în America La
tină și a folosirii forței pentru înlăturarea privilegiilor și 
neutralizarea reacțiunii.

Ne vorbesc personalități participante la lucrările reuniunii 
mixte O.N.U.

Cu prilejul participării lor la lucrările reuniunii mixte a unor instituții specializate și a unor 
organisme din sistemul O.N.U., ne-am adresat citorva oaspeți cu rugămintea de a ne împărtăși 
impresiile lor despre rezultatele întîlnirii și despre vizita lor în țara noastră, prilejuită de această 
manifestare internațională.

RÂUL 
PREBISCH — 
secretar gene
ral al Conferin
ței Națiunilor 
Unite pentru 
Comerț și Dez
voltare.

«Consider că reuniunea de la București a 
avut rezultate foarte bune. S-au discutat între 
altele obiectivele celui de-al doilea deceniu al 
dezvoltării. Ne propunem o «strategie glo
bală» pentru dezvoltare, care să îmbrățișeze 
numeroase aspecte. De aceea consultările 
cu diferite agenții — F.A.O., U.N.E.S.C.O.. 
O.l.M. — au fost foarte utile pentru a pro
gresa în lichidarea subdezvoltării.

Sînt la prima mea vizită în România. Aș fi 
dorit să stau mai mult, să văd munții, dar 
chiar în puținele zile cît am stat la dv„ mi-am 
dat seama de felul foarte deschis și cordial 
al românilor, de căldura primirii lor, expre
sie a apartenenței noastre la aceeași familie 
latină».

liniat căoțarămică poate juca astăzi un rol im
portant în lume. Acest lucru estefără>îndoială 
adevărat. In F.A.O. sîntem foarte recunos
cători pentru sprijinul pe care l-a acordat 
România din momentul în care a devenit 
membră a organizației.

Am vizitat Comitetul național F.A.O. și 
am avut prilejul să mă conving de organizarea 
eficientă a comitetului. Am fost de asemenea 
la stația-pilot pentru irigații de la Băneasa, 
la Institutul de cercetări de la Fundulea și în 
alte unități. Trebuie să spun că sînt foarte 
impresionat de cele văzute.

Sînt foarte bucuros că am avut ocazia să 
cunosc poporul dv. și cultura lui.

RENE 
M A H E U — 
director al Or
ganizației Na
țiunilor Unite 
pentru Educa
ție, Știință și 
Cultură 
(U.N.E.S.C.O.).

CAPETOWN

WASHING
TON

Alegerea unei locuințe pentru singurul diplomat negru în 
Republica Sud-Africană (Joseph Katchingwe-Malawi) a 
pus în încurcătură autoritățile rasiste sud-africane. Pla
sarea lui în cartierul rezervat negrilor l-ar fi pus prea re
pede la curent cu situația negrilor. Despre cartierul rezer
vat albilor, de asemeni nu putea fi vorba. Soluția găsită: 
plasarea casei diplomatului respectiv în «zona albă», dar 
la periferia ei, izolată, prin un zid betonat și prin o serie de 
terenuri de sport de restul caselor.

Un record ce nu merită lauri. Începînd de la 22 iunie, 
agresiunea S.U.A. în Vietnam a devenit cel mai lung război 
din istoria Statelor Unite. Războiul pentru independență 
al S.U.A. a durat 6 ani și 6 luni, războiul civil — 4 ani, iar 
participarea americană la cel de-al doilea război mondial— 
3 ani și 9 luni.

MARCOLINO 
CANDAU — 
director gene
rai
al Organizației 
Mondiale a Să- 
n ă t ă t i i 
(O.M.S.)

DE-ALE COMPETIȚIEI

«Reuniunea de la București, pe care o 
consider utilă, face parte dintr-o serie de 
reuniuni, pe care le avem în fiecare an, pen
tru coordonarea activității diferitelor agenții 
care fac parte din familia Națiunilor Unite.

Am mai avut plăcerea să vin în România 
în 1959 — a adăugat dl. Candau — cînd s-a 
ținut la București o reuniune f Comitetului 
regional pentru Europa al O.M.S. Am avut 
atunci ocazia să stau zece zile în România și 
să văd alte părți ale țării, de o mare frumuse
țe. Regret că de data aceasta am putut să văd 
numai Bucureștiul. Dar sînt invitat de minis
trul sănătății să revin în țara dv. și sper să 
dau curs acestei invitații încă înainte de 
sfîrșitul anului».

«Lucrez în U.N.E.S.C.O. din 1946. Timp 
de 8 ani organizația nu a cuprins decît jumă
tate din Europa. Dar ceea ce este remarcabil 
și face onoare U.N.EIS.C.O.-ului este că a 
reacționat și că a găsit, în domeniile care țin 
de competența sa, condiții pentru a restabili 
solidaritatea Europei. Dacă Europa este divi
zată din punct de vedere economic, politic, 
ideologic, există în schimb o profundă solida
ritate culturală, care e născută din istorie, 
din afinitățile de limbă. Bazîndu-se pe această 
solidaritate culturală care continuă să existe, 
care e mult mai profundă decît diviziunea 
de care vorbeam, U.N.E.S.C.O. s-a străduit 
să organizeze treptat o cooperare europeană. 
Aici aș dori să aduc un omagiu Comisiei na
ționale române, guvernului român, delega
țiilor române la diferite conferințe generale 
ale U.N.E.S.C.O., care au fost pionierii, cam
pionii acestei idei de cooperare europeană, 
cu multă pricepere, tenacitateși inteligență».

Se spune: corb la corb nu-și scoate 
ochii. Or fi știind și corbii zicala? 0 
intîmplare cu avioane militare ne 
arată că nu toți manifestă sensibili
tate față de înțelepciunea ei.

in Republica Federală a Germaniei 
se discută de către organismele com
petente cumpărarea unui nou lot de 
avioane militare din Statele Unite. Au 
făcut oferte două firme: una care 
produce avioane «Storfighter» și alta 
care fabrică avioane «Phantom II». 
Presiuni, trafic de influență, in fine au 
fost puse în Joc tot felul de mijloace 
«competitive» pentru ciștigarea co
menzii. Ministerul apărării, ca să îm
pace pe toți, a recomandat achizițio
narea a 88 avioane «Phantom II» și a 
50 avioane «Storfighter». Afacerea 
nu i s-a părut convenabilă firmei 
«Lockheed» care le produce pe aces
tea din urmă și, atunci folosindu-se 
de intermediari denumiți «lobbiști», 
a furnizat comandamentului aviației 
vest-germane date false, compromiță
toare, cu privire la produsul concu

rentului său. Generalul Steinhoff, co
mandantul aviației vest-germane, a 
descoperit panamaua și a luat două 
măsuri drastice: a interzis pe viitor 
orice acces ol reprezentantilor firmei 
«Lockheed»la birourile comandamen
tului său și a contrarecomandat să se 
cumpere numai avioane «Phantom II».

Așadar, corbii afacerilor cu arma
mente își scot ochii între ei atunci 
cînd unii se numesc Starfighteri și 
alții Phontomi. Noroc co ciocnirea a 
avut loc pe pămînt, în culisele nego
țului militar. Dacă s-or fi luptat în 
aer? Apropo! Oare faptul că de ani 
de zile avioanele «Storfighter» achi
ziționate de R.F.G., cad ca muștele, 
se explică numai prin defecțiuni teh
nice? Nu cumva adversarii au mutat 
cu adevărat bătălia în aer? Nu or fi 
pentru prima oară.

Hotărît lucru, pentru unele inci
dente ale vieții moderne avem nevoie 
de citeva zicale noi.

Nicolae LUPU

ADDEKE H. 
BOERMA — 

director gene
ral 
al Organizației 
Națiunilor U- 
nite pentru A- 
limentație șiA- 
gricuitură 
(F.A.O.).

DAVID A.
DAVIES — 
director gene
ral
al Organizației 
Meteorologice 
M o nd i a I e
(O.M.M.)

«In ce privește vizita mea în România aș do
ri să menționez în primul rînd că am fost foar
te onorat de faptul că am fost primit de dl. 
Ceaușescu, președinteledv. Domnia-saasub-

«Țara dv. este membră a Organizației 
Meteorologice Mondiale de la începuturile 
acesteia și a acordat întregul său sprijin acti
vităților noastre. îmi pare foarte bine că am 
prilejul să subliniez acest fapt, pentru care 
noi, în organizație, îi sîntem foarte recunos
cători.

în legătură cu sesiunea la care tocmai am 
participat pot afirma că atît eu cît și ceilalți 
participanți am fost deosebit de impresio
nați de modul foarte serios în care totul a 
fost gîndit și pregătit. Am fost foarte mișcați 
de minunata ospitalitate cu care am fost pri
miți de cele mai înalte personalități din țară».
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In ter-comun it are
de Silviu BRUCAN

Primele săptămîni ale Pieței comune după 1 iulie 1968 — data la care a intrat 
in vigoare abolirea completă a barierelor vamale in ce privește circulația produselor 
industriale intre cele șase țări membre — au fost destul de furtunoase. Cauza o 
constituie, evident, măsurile protecționiste adoptate de Franța cu scopul de a 
«amortiza» efectele economice nefavorabile ale recentelor mișcări sociale, denu
mite tot în scop de amortizare — de astă dată psihologică — «accident».

Furtuna iscată la Bruxelles, care nu este nici primăriei ultima, nu anulează 
și nici măcar nu micșorează — deoarece este firească și inevitabilă într-o aseme
nea organizație complexă și țară precedent — semnificația actului de la 1 iulie. 
Fapt este că abolirea tarifelor vamale între cei șase a fost efectuată cu 18 luni mai 
devreme declt prevedea Tratatul de la Roma și că, în pofida numeroaselor crize 
cu care această comunitate economică a fost confruntată, ea a supraviețuit ș/ 
constituie astăzi o realitate majoră pe piața mondială. Dacă este adevărat că 
principala dificultate în calea integrării economice este inegalitatea, atunci 
realizarea Pieței comune se datorește desigur apropierii relative a venitului 
național pe cap de locuitor în cele șase țări membre. în același timp, respingerea 
de către Franța a organismului supranational prevăzut în Tratatul de la Roma 
a eliminat elementul politic cel mai spinos în funcționarea acestui organism 
economic.

Și totuși, într-o lume care se mîndrește cu cele mai profunde transformări 
și răsturnări din istorie, înțelepciunea îndeamnă pe comentatori să nu sară la 
concluzii. Creșterea schimburilor inter-comunitare de la 6 790 miliarde dolari 
în 1958 la 24 161 miliarde în 1967 (ceea ce înseamnă de trei ori și jumătate!) a 
avut loc într-o perioadă de boom economic și de relativă stabilitate politică în 
țările membre. Incontestabil, partea leului din această creștere spectaculoasă a 
revenit marilor corporații, care au profitat în mod fabulos atît de pe urma lărgirii 
producției și pieței cît și de pe urma procesului de concentrare alimentat și 
încurajat de integrarea economică. Dar nici consumatorii n-au avut de pierdut, 
dacă se ține seamă că, cu 10 ani în urmă, automobilele franceze vîndute în Italia 

aveau un preț sporit cu 35-45% datorită taxelor vamale, iar aparatele fotografice 
vest-germane desfăcute în Franța sau Italia erau încărcate din același motiv 
cu 25%. Ceea ce rămîne de văzut, este cum va funcționa Piața comună în condiții 
în care boom-ul economic și stabilitatea politică-socială nu vor mai prezida 
asupra ședințelor de la Bruxelles și nu vor mai crea acel spațiu de manevră care a 
permis guvernelor celor șase, ori de cite ori s-au produs «crize» mai mult sau 
mai puțin regizate, să cedeze într-o direcție primind satisfacție într- o altă direcție. 
La aceasta se adaugă faptul că abolirea taxelor vamale pune la ordinea zilei pro
blema ascuțită a sectoarelor economice cu o poziție competitivă mai slabă, 
amenințate să fie ruinate sau înghițite de către competitorii mai puternici din 

alte țări membre — fenomen dureros semnalat deja în industria minieră. Amîna- 
rea intrării în vigoare a Pieței comune agrare a fost determinată tocmai de ne
cesitatea evitării unei confruntări pe piață a lactatelor, a cărnii de vacă și unor 
produse agricole, care poate duce in ultimă instanță la dispariția a milioane de 
mici producători agricoli. Franța a încercat să-și pregătească o poziție competitivă 
mai favorabilă în ramurile industriale, care să-i permită să reziste șocului con
fruntării cu puternica industrie vest-germană și chiar cu unele industrii italiene 
și olandeze. Una din metode a constat într-o creștere mai atenuată a salariilor în 
ultimii cinci ani față de parteneri (39,3% în Franța față de 58,4%, în Olanda, 54,4% 
în Italia) dar această metodă a dus la explozia socială din mai și iunie. Măsurile 
protecționiste adoptate acum de guvernul francez — facilitarea exporturilor și 
limitarea importurilor — sînt menite totodată să cîștige timp pentru industria 
franceză — permițîndu-i să recurgă la alte metode —mai puțin explozive — 
pentru a-și întări poziția competitivă. Dar aceste măsuri invită pe parteneri la 
contramăsuri, mai ales că unii dintre ei au de plătit Franței niște polițe mai vechi. 
Cu alte cuvinte, elementele de concurență și rivalitate economică între cei șase 
n-au dispărute dată cu abolirea barierelor vamale. Ele îmbracă forme noi și 
«Le Monde» are dreptate cînd scrie că 1 iulie nu este un capăt al cursei, ci un 
«punct de plecare».

NEUCHÂTEL LONDRA

ROMÂNIA-COMORI DE ARTĂ
Corespondență specială de la Sanda CRISTIAN

ÎNCERCARE DE FORTE?•»

Corespondență specială de la Gordon SCHAFFER

Sîmbăta trecută s-a deschis la Muzeul 
de etnografie din Neuchatel, în prezența 
a numeroase personalități ale vieții poli
tice și cultural-artistice ale Elveției, o im
portantă expoziție de artă românească. 
Acest muzeu are tradiția organizării unor 
mari expoziții de etnografie în Elveția, iar 
profesorul Jean Gabus, directorul său și 
organizatorul expoziției noastre, este cu
noscut ca unul dintre marii etnografi ai 
timpului nostru. Începînd din ziua de 
7 iulie 1968 și pînă la 15 ianuarie 1969, mii 
și mii de elvețieni și turiști din toate 
colțurile lumii, precum și numeroși oameni 
de specialitate, vor vizita și face astfel 
cunoștință (unii poate pentru prima oară) 
cu multimilenara noastră cultură.

De la intrarea în expoziție vizitatorului 
îi apare în față o mare hartă a României, 
pe care sînt marcate principalele focare 
de civilizație, artă și cultură. Șase mii‘de 
ani de comori de artă sînt ilustrați de 
celebra statuie a «Gînditorului» din civili
zația Cucuteni, statuie considerată a fi 
cea mai veche mărturie de artă de pe con
tinentul nostru. Pornind de la aceasta, 
vizitatorul este trecut, apoi, peste secole, 
prin epocile geto-dacică, romană, româ
nească. Sînt prezentate aci podoabe și 
vestigii ale civilizației dacice, încă nevă
zute în afara țării noastre, Tezaurul de la 
Pietroasa — Cloșca cu pui (replică în 
galvanoplastie) etc.

Finețea obiectelor din sticlă sidefată, 

farfuriile, cănile, ulcioarele și vasele mari 
de ceramică, dezvăluie îndemînarea mîini- 
lor, intuiția frumosului și geniul realizării.

într-o sală imensă, vizitatorul se află în 
fața unei picturi murale reprezentînd o 
fațadă a Voronețului — aceasta aleasă ca 
etalon, aș spune — deoarece specialiștii 
afirmă că în frescele Voronețului și în 
picturile murale ale celor patru mănăstiri, 
pictate atît în interior cît și în exterior 
(unice în lume), se pot citi ca într-o 
carte de istorie viața, obiceiurile, tradițiile 
din acele timpuri ale poporului român.

Un imens iconostas, de o frumusețe 
fără egal în pictura murală, icoane (inclu
siv pe sticlă), broderii, obiecte de artă 
sculptate în lemn, tapiserii, incunabule cu 
miniaturi, exemplare de tipărituri rare, 
țesături pentru haine de ceremonie, o- 
biecte de uz casnic, îmbrăcăminte pentru 
femei și bărbați, lucrate de mînă — iden
tice cu cele ce pot fi întîlnite și astăzi în 
diverse regiuni ale României — atestă per
petuarea valorilor culturale ale poporului 
nostru.

De altfel, măiestria muzeologilor (căci 
profesorul Gabus a conlucrat cu o echipă 
de specialiști români condusă de Tancred 
Bănățeanu, directorul Muzeului de artă 
populară românească) a transformat a- 
ceastă expoziție dintr-o statică plasare a 
obiectelor într-o expoziție cinetică: par 
curgînd-o, străbați istoria, istoria culturii 
românești.

Cel mai important aspect relevat de 
ciocnirea dintre guvernul laburist englez 
și Camera Lorzilor este faptul că partidul 
conservator a demonstrat că e hotărît să 
facă tot ce-i stă în putință pentru'a sprijini 
guvernul rasist rhodesian al lui Smith. 
Atitudinea majorității conservatoare din 
Camera Lorzilor în privința sancțiunilor 
recomandate de O.N.U. a fi aplicate Rho- 
desiei, a apărut astfel ca o acțiune calcu
lată. Ea a avut sprijinul fățiș al lui Edward 
Heath, liderul partidului conservator. Ori
cine știe că, la urma urmei, respingerea 
de către Camera Lorzilor a proiectului gu
vernului nu putea să împiedice aplicarea 
lui și, de fapt, conservatorii au arătat clar 
că nu-l vor respinge a doua oară. Atunci 
de ce au ales tocmai acest cîmp de bătă
lie? Răspunsul este acesta: ei voiau să-i 
demonstreze lui Smith și suporterilor săi 
portughezi și sud-africani că pot conta 
pe sprijinul unui viitor guvern conservator.

De fapt însă guvernul nu intenționează 
să aibă o încercare de forță cu Camera 
Lorzilor pe marginea atitudinii acesteia în 
problema rhodesiană, ci a luat atitudine 
mai mult împotriva caracterului ereditar al 
acesteia și a poziției pe care o adoptă 
adesea membrii săi — folosindu-se de pre
rogativele constituționale — punînd bețe 
in roate hotărîrilor Camerei Comunelor 
— care reprezintă un organ ales. După 
votul Camerei Lorzilor, partidul laburist 
a cerut să se treacă la acțiune. Precum se

știe chiar Camera Comunelor a respins 
însă cu 223 voturi contra 132 proiectul 
de lege privind abolirea Camerei Lorzilor. 
După cum a anunțat premierul Wilson, 
laburiștii intenționează să prezinte un 
proiect de lege privind desființarea carac
terului ereditar al Camerei Lorzilor și re
ducerea puterilor acesteia. De asemeni, 
dl. Wilson ar putea acționa numind atîți 
suporteri laburiști în Camera Lorzilor în- 
cît majoritatea conservatoare să fie ani
hilată. în 1909, primul ministru de atunci, 
dl. Asquith, a pus în practică această 
amenințare, în bătălia cu Camera Lorzilor 
pentru taxarea pămîntului. Cu acea oca
zie, regele, care de obicei numește lorzii, 
a trebuit să-și dea consimțămîntul. Acum, 
regina ar trebui la rîndul ei să consimtă 
la o asemenea acțiune, căci dacă refuză, 
monarhia ar intra în încurcătură. Dar 
nimic nu e încă sigur.

Cînd, la începutul acestui an, camerele de luat 
vederi ale televiziunii au fost introduse în Ca
mera Lorzilor, membrii acesteia au considerat 
chiar și acest fapt o atingere adusă puterii lor.



FĂRĂ AMESTECUL S.U.A.

«Mă opun războiului din Vietnam. Doresc 
ca acesta să fie oprit și dezescaladat... Canada 
este un stat suveran, avînd propria sa politi
că. Nu dorim ca Statele Unite să se amestece 
în aceasta. Noi. canadienii, trebuie să amin
tim S.U.A. că și ele sînt de asemenea un stat 
suveran... Calea pentru a-ți elibera mîinile 
este de a reteza legăturile».

Pierre TRUDEAU 
primul ministru al Canadei 

(Răspuns la interpelarea unui student la Cal
gary. pe marginea relațiilor canadiano-ame- 
ricane. in timpul recentei campanii electorale.)

URMAȘII 
MODERNI 
Al 
LUI 
SHERLOCK 
HOLMES

Dacă în urmă cu cîțiva 
ani relatările despre spionaj 
industrial stîrneau zîmbe-. 
tele neîncrezătoare ale unor 
conducători din economia 
britanică, astăzi a devenit un 
fapt obișnuit apariția în pa
ginile de mică publicitate 
ale ziarelor a ofertelor de 
serviciu ale birourilor spe
cializate în contraspionaj

«DACĂ EXISTĂ
DESTULĂ RAȚIUNE»

«Rămîne o șansă pentru stabilirea unei 
păci juste și durabile în regiune. Totul constă 
în a avea în asemenea măsură sensul viitoru
lui încît să atingem acest obiectiv acum, sau 
altfel, poate, de a pierde această șansă pen
tru totdeauna. Dacă oamenii au destul curaj 
și destulă rațiune — și mă gîndesc în primul 
rînd acum la conducătorii și cei ce dețin 
responsabilități în Israel — atunci există o 
posibilitate de a stabili o pace dreaptă și du
rabilă și de a permite popoarelor noastre, 
poate pentru prima oară de-a lungul anilor, 
dea-și consacra toate energiile și toate resur
sele unei opere constructive».

HUSSEIN
regele Iordaniei 

(Dintr-un interviu acordat ziarului «Journal 
de Geneve».)

industrial. De fapt, este vorba de o adevărată nouă profesiune 
în care urmașii lui Sherlock Holmes au nu numai talentul înnăscut 
de detectiv, dar sînt, în același timp, și niște tehnicieni de înaltă 
calificare.

Cu toate că această nouă profesiune implică prin ea însăși 
maximum de discreție, ultimii breslași care și-au făcut apariția 
pe arena contraspionajului economic din Anglia au stîrnit 
vîlvă. Eric Cooper Key, directorul noii companii de speciali
tate «Security Express», a ținut o conferință de presă pentru 
a face reclamă instituției ce o conduce. Cu acest prilej, el a co
municat reporterilor că a efectuat investigații în cadrul a 12 
mari societăți industriale engleze, ajungînd la concluzia că în 
cinci din ele există aparataj prin care agenți ai companiilor 
rivale interceptează convorbirile din birourile consiliilor de 
administrație! Bineînțeles ca știrea a produs senzație, fiind 
semnificative cîteva din titlurile apărute în ziarele de a doua 
zi: «Pereții consiliilor de administrație au într-adevăr urechi» 
(«Financial Times»), «Aparatajul spionilor amenință secretele 
consiliilor de administrație» («Daily Express»").

Intr-un articol consacrat acestei probleme, săptămînalul «Ob
server» a venit cu noi amănunte, relatînd cum contraspionii in 
dustriali au reușit în Midlands să apere 15 companii industriale 
spionate de agenții unor societăți rivale. Iar aceasta, scrie autorul 
este numai vîrful icebertrului...

Dezvoltarea spionajului industrial — o formă a răbufnirii 
rivalităților acerbe dintre marile companii, care iau adesea forma 
unui adevărat război economic — se datorește, în parte, după 
cum subliniază experții, și insuficiențelor din legislația actuală a 
Angliei. Dacă un spion industrial este prins bunăoară asupra fap
tului că a furat un document ultrasecret al unei companii, el 
(poate fi pedepsit numai pentru că și-a însușit o... bucată de 
hîrtie! „

Florin UDREA

Cînd moartea I-a sur
prins în plină activitate, 
Randolph Churchill — 
fiul faimosului om de 
stat englez Winston 
Churchill — lucra la o 
vastă biografie a tată
lui său. Randolph știa 
mai de mult că suferă 
de o boală ucigătoare și 

desfășurase o adevărată cursă contra timpului pentru 
a-și duce la bun sfîrșit opera cu adevărat titanică — 
studierea și prelucrarea a 300 000 de scrisori și docu
mente. El a reușit să publice două dintre cele cinci vo
lume proiectate. Simțind că seapropiesfîrșitul, Randolph 
Churchill a renunțat să mai lucreze la volumul al treilea. 
Dar nu s-a dat cu totul bătut Ne relatează «Daily Mirror»: 
«Indiferent cine va redacta în continuare restul biogra
fiei, un lucru este sigur: nu pentru prima oară Randolph 
și-a asigurat ultimul cuvînt. Știind că va muri, el s-a 
apucat să redacteze și a terminat ultimul capitol al 
ciclului. Astfel, ultima propozițiune înscrisă în josul 
celei din urmă pagini va fi a lui».

N. URECHE

ULTIMUL 
CUVÎNT

EXEMPLU 
PENTRU 
ADULTI

în Statele Unite, com
baterea violenței începe 
să devină o preocupare 
nu numai pentru adulți; 
copiii din Chicago și-au 
aruncat armele-jucării la 
gunoi pentru a-i îndemna 
pe adulți să facă și ei la 
fel cu armele adevărate.

Din pagina de 
mică publici
tate a ziarului 
«Times» oferte 
de serviciu pen
tru combaterea 
«amenințării 
crescînde a spi
onajului și sub
versiunii în in
dustrie, co
merț...»
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Această inițiativă a unor 
grupuri de elevi din Chicago s-a extins la mai multe 
școli din marele oraș, constituind un original răspuns 
dat Consiliului municipal din Chicago, care a respins 
un proiect de lege privind introducerea unui control 
sever al vînzării armelor de foc.

Un corespondent al agenției engleze «Wisnews» a 
pus copiilor întrebarea: «De ce ți-ai aruncat arma?» 
Răspunsul unui elev: «Nu îmi mai place să mă joc cu 
ea, îmi amintește de asasinarea lui Martin Luther King 
și a lui Robert Kennedy!» Alt copil: «Pentru că nu vreau 
ca atunci cînd vom fi mari să ni se dea puști adevărate!» 

Răspunsuri inteligente ale unor copii precoci? Miile 
de elevi ce au renunțat pînă acum la armele-jucării 
demonstrează că e ceva mai mult.

Gh. IOSUB

• 25 000 tone de fructe și legume au fost distruse 
in mod intenționat în Belgia, Franța și Olanda în 
cursul anului 1967, pentru menținerea uniformă a 
prețurilor. 90% din valoarea acestei distrugeri a 
fost acoperită din «fondul agricol» comunitar.
• Din temele a 5 020 elevi vest-germani supuși 

unei anchete, s-a relevat că doar 53 — aproximativ 
1% — au făcut foarte puține greșeli gramaticale. 
Circa jumătate dintre respectivii elevi n-au putut 
primi decît calificativul «slab».
• 15 000 aparate de televiziune în culori vor fi 

vîndute în acest an în U.R.S.S. Pentru 1970 se pre
vede cifra de 200 000.
• 4 270 lire ies anual din buzunarul fiecărui ita

lian pentru publicitate. Cheltuielile publicitare pe 
întreaga Italie s-au cifrat în 1967 la aproximativ 
228 miliarde lire, cu 28 miliarde mai mult ca în 
1966 și 60 miliarde mai mult ca în 1965.
• La 79 milioane dolari se cifrează pierderile de 

aur american în luna mai a.c. Rezervele de aur ale 
S.U.A. erau la această dată de 10 468 milioane 
dolari față de 13 214 milioane dolari la sfîrșitul lui 
mai 1967.
• în ultimele două decenii, 265 boxeri profe

sioniști,au devenit asasini involuntari pe ring. Sinistra 
statistică a fost prilejuită de tragica moarte recentă 
a tînăruiui pugilist vest-german Jupp Elze.
• Din cele 25 companii mai mari din Argentina, 

15 sînt nord-americane, dar din restul de 10, 4 sînt 
vest-europene. Această situație face obiectul preocu
pării cercurilor de afaceri argentiniene în momentul 
de față.

Taurii și adevărul

Am citit cîteva comentarii la gestul 
nemaiauzit săvîrșit de Mateo Miguelin, 
toreadorul acela tînăr și frumos din 
filmul rulat și la noi,«Minutul adevă
rului», filmul în care 7-8 tauri mureau 
succesiv în 7-8 feluri diferite, ca 7-8 
oameni diferiți. Nu știu ce vor co
mentatorii de la acest Miguelin, stea 
în extraordinară ascensiune în tauro- 
mahia spaniolă. Nu știu. Miguelin a 
făcut așa: la o coridă în care «lucra» 
rivalul său Manuel Benitez—marele, 
divinul, miliardarul, soarele El Cordo- 
bez — steaua în ascensiune a sărit în 
arenă îmbrăcat civil, a prins taurul de 
coarne și l-a adus în fața juriului stri- 
gînd: «Priviți, ăsta nu-i un taur, e o 
oaie!». Prin urmare, urla el în paran
teză, genialul Cordobez e un laș. Cor- 
dobez lucrează cu tauri falsi, purtînd 
coarne tocite, moi, pentru a nu-și peri
clita viața. Publicul se dezlănțuie într-o 
«bronca», într-o huiduîală imensă la 
adresa lui Cordobez, poliția îl aruncă 
pe Miguelin la arest, comentatorii se 
pornesc: Miguelin e un invidios. Mi
guelin e un provocator. Miguelin ca
lomniază taurii spanioli. Miguelin e un 
caracter murdar. Alții îl apără: «Mi
guelin e toreadorul poporului — Cor
dobez e un burghez fricos!» Un singur 
lucru nu se discută: Miguelin, luînd 
taurul de coarne, avea dreptate, spu
nea adevărul? Taurii aceia erau tauri

CRONICA 
DE TREI SECUNDE

sau oi? Fiindcă dacă Miguelin spunea 
adevărul, dacă el făcea ca dreptatea si 
adevărul să se confunde — ceea ce-i 
atît de rar pe pămînt — atunci tot ce 
spun oamenii în jurul lui nu mai con
tează și nu mă mai interesează. Cum 
erau taurii? Cum erau coarnele lor? 
Asta contează, asta-i mai important 
decît oamenii și cuvintele din jurul lor. 
Adevărul. La urma urmei oamenii sînt 
la fel de importanți ca adevărul doar 
atunci cînd iau taurii de coarne.

Gheață, păsări, atomi

Ceea ce trebuia să se întîmple, s-a 
întîmpiat. Totdeauna ce trebuie să se 
întîmple, se întîmplă — numai că nu se 
dă suficientă atenție acestui aspect al 
lucrurilor. Acum cinci luni, scriind 
despre bombardierul atomic căzut în 
Groenlanda, mă nelinișteau focile. Zi
ceam că oricît ar fi focile astea de se
dentare, nu ne putem bizui pe lenea 
lor și ce ne facem dacă o iau razna cu 
contaminarea după ele? Eram absurd 
și prăpăstios. Foarte rău. Vin alți ato-

miști americani și descoperă cu un lung 
frison prin corp că acel B-52 a căzut pe 
o banchiză unde nu știu ce păsări își 
depun ouăle. Păsările nu mai sînt foci. 
Păsările numai sedentare nu-s. Ele — 
după cum se știe — zboară, vin, se duc, 
se așază pe ouă, din ouă ies pui, puii 
devin păsări, păsările au aripi și zboară 
cu radiația în pene, Dumnezeu știe 
pînă unde, și uite ce frumos și ce 
științific tot globul și tot omul riscă 
o contaminare — zic aceeași specialiști. 
Specialiștii string gheața groenlandeză 
de pe o suprafață respectabilă (6 km/ 
1 km) în mii și mii de conteinere și o 
transportă la analiză — repede, pînă 
nu se topește. Din cîteva ouă de pasăre, 
problema devine planetară. Atunci s-o 
privim planetar, să nu ne mai încurcăm 
cu banchize, ouă și mărunțișuri. Tre
buie lucrat planetar. Trebuie luată toată 
Groenlanda, încărcată pe un vapor- 
conteiner și dusă la analiză, sloi cu 
sloi. Daca nu aflăm nimic — punem 
Groenlanda la loc și luăm la întrebări 
păsările lumii, aripioară cu aripioară, 
fulg cu fulg. Mergem așa pînă la furnici 
și nori și trebuie să găsim. în loc să mai 
căutăm acul în carul cu fîn, luăm carul 
cu fîn și-l căutăm intr-un ac. Pentru un 
secol atomic e mult mai rezonabil, mai 
realizabil și categoric mai eficace. Unde 
mai pui că ar fi o operație și optimistă, 
și plină de perspective.

Radu COSAȘU
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carte
0 Sub egida Secției de științe filo

logice a Academiei Republicii So
cialiste România a apărut cel de-al 
doilea volum al Istoriei literaturii 
române (de la Școala Ardeleană la 
Junimea). în Introducere generală, AL 
Dima, redactor responsabil al volu
mului, ne spune: «Materia pe care o va 
dezvolta cel de-al doilea volum cu
prinde — potrivit planului inițial — 
descrierea amplă și încercarea explicării 
complexe a procesului cultural și li
terar ce s-a desfășurat la noi de la 
sfîrșitul secolului al XVIII-lea și pînă 
către deceniul al șaptelea al veacului 
următor».

® Noi cărți de poezie intrate în 
librării: Dragoste de Violeta Zamfi- 
rescu, Invocații de Gh. Anca, Roata 
de Nicolae Oancea, Culorile înce
putului de Doina Cetea.
• Platanii din Barcelona e titlul 

unui roman de Victor Mora, scriitor 
de limbă catalană. Acțiunea romanului 
— de o dinamică apropiată artei fil
mului — se desfășoară în Barcelona 
în anii imediat următori celui de-al 
doilea război mondial. Traducere și 
prefață de Crina Cosoveanu (Editura 
pentru literatură universală).

0 In Amiaza fantastică, cartea lui 
Șerban Stati, sînt dezbătute «aspecte 
din proza italiană a secolului XX» 
(Editura pentru literatură universală).

® La Editura tineretului a apărut 
volumul de proză al Luciei Deme
trius: Ce aduc zorile. Bucățile cu
prinse în sumar se citesc cu interes 
mulțumită darului autoarei de a sonda 
sufletul uman și modului cursiv în 
care sînt scrise. Cartea se prezintă însă 
în condiții grafice ingrate și cu o 
copertă care nu che.amă cititorul.

* în schimb, tot la aceeași editură, 
cartea în care Dominic Stanca ticluiește 
cu talent cîteva «pseudocronici mol
dovenești»: Hurmuzul Jupîniței se 
bucură de o îmbietoare prezentare 
grafică (coperta, Dana Marinescu).

® William Faulkner e prezent în 
vitrinele librăriilor noastre cu romanul 
Casa cu coloane — ultima parte a 
cronicii familiei Snopes, cunoscută din 
celelalte două volume anterioare, Că
tunul și Orașul. în rorhânește de 
Eugen Barbu și Andrei Ion Deleanu 
(Editura pentru literatură universală).

© Un valoros material documentar 
e cuprins în volumul Studii de istorie 
elaborat de un colectiv de cercetători 
din cadrul Centrului de istorie, filo
logie și istoria artei din Tîrgu Mureș. 
Cîteva titluri din sumarul acestui vo
lum apărut*sub  redacția lui S. Fuchs: 
Contribuție la valorificarea activității 
de bibliofil a lui Timotei Cipariu; 
Presa legală din Transilvania condusă 
de P.C.R. în anii luptei împotriva 
pericolului fascist (1934-1936); Rolul 
și activitatea Frontului Național Ro
mân și al ziarului «La Roumanie 
Libre» în mișcarea, de rezistență din 
Franța... (Editura Academiei Repu
blicii Socialiste România).

• 16 discipline sportive (bineînțeles, 
la loc de frunte fotbalul nostru cei 
de toate duminicile și uneori și miercu- 
rile) plus un reportaj de la campiona
tul mondial (tot de fotbal) de la Lon
dra, rezolvate cu mijloacele graficei 
satirice, în cartea lui Neagu Rădu- 
lescu Un creion pe stadioane. O 
prefață la obiect de Fănus Neagu. 
Editura C.N.E.F.S.

Yul Brynner

cinema
• Prietenele. După ce-am făcut 

cunoștință cu Evald Schorm prin in
termediul Cinematecii («Curaj pentru 
fiecare zi»pată-l acum pe acest notabil 
cineast cehoslovac prezent în văzul în 
tregii lumi. Filmul de față, fără să repre
zinte un punct de vîrf în creația sa, ne 
recomandă un regizor care intuiește 
exact și recompune cu delicatețe reac
țiile adolescenților. Interpreți: Andrea 
Cunderlikova, Jana Krupickova, Lu 
cia Zulova, Martin Vedra, Dana Ma- 
teykova.

» Duelul lung. Cîțiva mari ac
tori, Yul Brynner, Harry Andrews, 
Trevor Howard, într-o poveste dui 
aventuroasă, condusă, cu cunoscuta-i 
abilitate, de către Ken Annakin(«Acei 

oameni minunați în mașinile lor zbură
toare^.

0 Mari cineaști pe ecranele noas
tre: Karel Zeman(«Dirijabilul furatul 

Alain Resnais («Hiroshima, dragos
tea mea»), Akira Kirosawa(« Cei șapte 
samurai»), Howard Hawks («El Do
rado»).

9 Pentru cei care nu l-au văzut la 
vremea lui, recomandăm încă o dată 
Faraonul, fascinantă meditație pe mar 
ginea istoriei și a destinului unui con 
ducător, realizat de Jerzy Kawalero- 
wiez după romanul lui B. Prus.

• «Viața femeilor în anul 2000» 
este titlul unui film-scheci, la a cărui 
înfăptuire își vor aduce contribuția 
patru cineaști: Jean-Gabriel Albicocco 
(Franța), V. Schloendorff (R.F.G.), 
B. Bertolucci (Italia), Kawakita (Ja
ponia).

disc
Spre lauda casei noastre de discuri, 

pe zi ce trece apar noi imprimări cu 
«acei oameni minunați și melodiile 
lor înnebunitoare» de la Brașov:

9 Josef Laufer apare pe discul 
45-EDC-983 într-o înregistrare origi
nală: Panton-Praga. Orchestra Karel 
Vlach (cine n-a auzit de ea?) creează 
lui Laufer climatul necesaf pentru 
dezlănțuirea explozivă din «Qub vadis» 
și pentru alte trei piese, la fel de spec
taculoase: «Ia-o încet», «Taurul fu 
rios» și «Țiganul domnișor».

0 Adele Maffina ne oferă într-o 
italiană autentică (din toate punctele 
de vedere): «Stasera mi butto», «Estate 
senza te», «Grazie», «C’era un ragazzo» 
(45-EDC-979).
• Patricia Cahill, redutabilă con

curentă la pomenita vînătoare de cerbi, 
imprimă cu orchestra festivalului, di
rijată de Oschanitzky, patru cîntece 
englezești: «The world outside», «My 
colouring book», «People» și «No 
more tears for me» («No more tears 
for me» este... «Nici o lacrimă» de 
Cristinoiu) (EDC-981).

muzică
• în timp ce — așa cum am anunțat 

în numărul trecut — balerinii Operei 
Române se află în turneu în Iugoslavia, 
soliștii vocali, orchestra și corul (di

rijori,Paul Popescu și Mircea Popa) 
vor prezenta la Varna, în cadrul unui 
festival internațional, trei spectacole: 
«Bărbierul din Sevilla» de Rossini, 
«Boema» de Puccini și o seară de 
operă românească («O noapte fur
tunoasă» de Paul Constantinescu și 
«Amorul doctor» de Pascal Bentoiu). 
Notăm dintre soliști: Magda lancu- 
lescu, lolanda Mărculescu, Teodora 
Lucaciu, Octav Enigărescu, Ion Bu- 
zea. Ion Stoian, Constantin Gabor, 
V. Martinoiu și alții.

Marioara Tănase

• După o suită de răsunătoare suc
cese dobîndite peste hotare —- Italia 
(Marele premiu al Festivalului interna
țional de la Agrigento), Algeria, Tunis. 
R.A.U. — ansamblul folcloric «Mio
rița» al Uniunii Generale a Sindicate
lor a plecat într-un lung turneu în prin
cipalele orașe și stațiuni balneoclima
terice din țara. în fotografie, Marioara 
Tănase, una dintre apreciatele soliste 
vocale ale ansamblului.

plastică

0 D. Știubei — pictură marină. 
Știu bei este unul dintre pictorii care au 
făcut din peisajul marin un subiect pre
dilect. Privită cu ochiul artistului de 
formație clasică, marea, în lucrările 
actuale ale lui Știubei, nu este tragică, 
ci marea cea de toate zilele, cu neliniș
tile ei perpetue («Furtună în larg», «Jo
cul valurilor» etc.). Artistul îi urmă
rește cromatic diurna schimbare la față 
(«în zorii zilei»,«Lumină de apus»etc.) 
apelînd uneori la arsenalul impresio
nist («Dimineața în port», «Constan- 
tinopol»), ca la un mijloc de variație 
tehnică (Dalles).

0 Ecaterina Teodorescu-Humă 
— tapiserie și imprimeuri. Pe lînga 
certa măiestrie a artizanului influența 
picturii e evidentă, cu sugestiile ei de 
împărțire a spațiului și subtilitățile de 
culoare. Două peisaje («Preluci-Lăpuș»; 
«Cupșeni-Lăpuș») farmecă prin firescul 
lorj inspirația folclorică (motivele de 
scoarță) este un catalizator ideal. «O- 
goare» rămîne una din cele mai fru
moase tapiserii ale expoziției, prin con
strucția și cromatica vie, la fel și«Feeria> 
unde lirismul și poezia înlocuiesc na- 
rația! (Kalinderu).

® Emilia Boboia —grafică. 20 
de lucrări și tot atîtea incursiuni în gră
dinile fanteziei. Mica serie de xilogra
vuri «O lume pe dos» e o asociație sa
gace, cu iz popular^ a unor scene sau 
situații presupuse, iar «Marea», «Dea 
iutile» etc. un vis decorativ «în care se 
topesc. — cum observă prefațatorul 
expoziției — pictura țărănească pe sti 
clă și podoabele colorate ale cojoace 
ior...» (Galeriile de artă, bd. Magheru, 
20.)

• Anton Perussi — grafică. Xilo
gravurile lui Perussi sînt o temerară 
întoarcere la izvoarele gravurii medi
evale și la vignetele caligrafilor de ma
nuscrise. Stilul nu și-a pierdut farme
cul, nici vigoarea. Expoziția cuprinde 
cîteva serii: «Esopia» (I-VI) narativă 
ca și «Proverbele» (I--V) și cîteva por
trete (Galeriile de artă, bd. Magheru, 
20.)

• In seria «Monumente istorice» 
editura Meridiane prezintă trei ctitorii 
celebre: biserica Trei Ierarhi, mănăs
tirea Cetățuia din Iași și biserica Stelea 

din Tîrgoviște. îndreptare prețioase 
pentru turiștii care se pasionează de 
arhitectură și pictură.

teatru
0 Călătorie cu scandal... sau La- 

biche în sezonul estival. Botezată ast
fel, piesa «Căile ferate» a devenit o 
tentativă de spectacol colorat, o ca
valcadă comic grotescă, inegală din 
punct de vedere actoricesc, dar susți
nută de vervă și credință comică. 
Adaosul muzical (Walter Vogel pe 
textele lui I. Avian și Fred Firea) a 
adus o notă de pitoresc în plus. Din 
echipa actoricească se detașează Nucu 
Păunescu, George Sion, Aurel Ro- 
galschi, Anda Caropol și mai ales 
Sanda Băncilă. Un spectacol adecvat 
reprezentațiilor în aer liber.

0 Regele cerb — celebră lucrare a 
commediei dell’arte, scrisă de Carlo 
Gozzi și adaptată de Brissoni. în 
versiunea românească a lui N.Ăl.Tos
cani, pe scena Teatrului «Ion Creangă», 
«comedia cu măști», a reconstituit 
într-o viziune modernă, spirituală, uni
versul folclorului italian. Bogat în miș
care și plastică scenică, spectacolul are 
printre interpreți pe Felix Caroly, Gh. 
Gîmă, Gh. Vrînceanu, Ion Pavlescu, 
N. Luchian, Jeanine Stavarache, Mag
da Popovici, Șerban Cantacuzino. De
coruri — Ion Mitrici, coregrafia — 
Petre Bodeuț, ilustrația muzicală — 
Lucian Ionescu.

® Un interesant spectacol Blaga a 
fost realizat la Tg. Mureș de către 
Romulus Guga, pe temele poemelor 
marelui nostru poet, într-o încercare 
de a se descifra scenic relațiile simbo
lice ale versurilor. Dintre interpreți — 
în general aproape de fiorul tragic al 
poemelor — s-au detașat Livia Gingu- 
lescu și Vasile Constantinescu. O ini
țiativă relevabilă.

0 Săptămîna viitoare se aprind lu
minile în grădina și sălile Muzeului 
Storck pentru primul spectacol de 
«sunet și lumină» al acestei stagiuni 
realizat de George Teodorescu și Doru 
Ilieșiu.

0 Circul din Praga, una din cele 
mai vestite formații europene de acest 
gen, ne vizitează Capitala cu un pro
gram variat și bogat, mai -ales la 
capitolul dresuri de animale.

0 Pe drept denumită «Fonoteca de 
aur», colecția de imprimări a teatrului 
radiofonic prezintă la 14 iulie Cidul 
de Corneille, strălucită înregistrare din 
1956 cu Ion Manolescu, V. Maximi
lian și Al. Critico în principalele ro
luri. Mai recomandăm dintre emi
siunile teatrului la microfon ale săptă- 
mînii: Șeful sectorului suflete de 
Al. Mirodan, la 19 iulie (Radu Beligan, 
Marcela Rusu, Sanda Toma, Dem 
Savu etc.); Orestia de Eschil, la 20 
iulie (Olga Tudorache, Vasile Gheor
ghiu, Ileana Predescu, Leopoldina Bă
lănuță etc.).

£

Ileana Predescu

televiziune
Principala noutate a teleprogra- 

mului săptămânal: cea de-a treia 
zi — sîmbăta — cu două programe 
diferite. Rubrica de teatru (Moliere 
și O’Neill) ca și cea de cinema 
(Wajda și Bresson) se înfățișează 
promițător și în^programul acestei 
săptămâni, din care vă recomandăm:

DUMINICĂ 14 IULIE. Afișul Tea-1 
trului în studio — «Domnul de 
Pourceaugnac» de Moliere — atrage 
atenția nu numai pentru raritatea cu 
care această «comedie-balet» este pusă 
în scenă, ci și prin personalitatea tăl
măcitorului textului: Tudor Arghezi 
Distribuția — ca de obicei la TV — 
bună: Marian Hudac, Florin Scărlă- 
tescu, Dem Răduiescu, Magda Po
povici, Florian Pitiș, Dorin Varga șf 
alții (20.15) • Cu toate riscurile ce 
decurg de aici, emisiunile de Va
rietăți e musai să le recomandăm. 
Așadar, «Opus nr. 3... Pocus nr. 3 bis» 
cu: Stela Popescu, Florin Piersic, Dana 
Comnea, Florin Vasiliu, Melania Cîrje, 
Constantin Drăghici, Anda Călugărea 
nu, Aurelian Andreescu, Luminița Do 
prescu, Sergiu Cjoiu, Valentin Zaha- 
rescu, Ștefan Bănică și încă alții (21.45) 
« Programul II. Selecțiuni dintr-un 
program de music-hall de la Moscova 
(20.15) ® Filmul de aventuri «Hoții 
de automobile» (21.20).

LUNI 15 IULIE. Capodopera cine
matografică «Cenușă și diamant» a 
cunoscutului artist polonez Andrej 
Wajda (21.20).

MARȚI 16 IULIE. Seară de tea
tru: «Anna Christie» de Eugene O’Neill 
în regia lui E. Vrancea și scenografia 
lui lules Perahim <21.00).

MIERCURI 17 IULIE. Maria Ste- 
rian, Nicolae Trofin și Petre Să- 
bădeanu ne poftesc la un scurt pro
gram de muzică populară (20.00) • 
Telecinemateca ne oferă, din nou, o 
perlă din șiragul marilor creații cine
matografice ale ultimelor două decenii: 
filmul lui Robert Bresson «Pickpocket» 
(21.15).

JOI 18 IULIE. Atrage atenția su
marul . emisiunii intitulate Ecran li
terar: Personalitate^ lui Eugen Lovi- 
nescu; colaborează Șerban Cioculescu, 
Eugen Simion și Eugen Jebeleanu. 
(21.55) • Rubrica Mari interpreți ne 
dă prilejul să-I ascultăm din nou pe 
marele Isaac Stern (22.25) e Progra- 
mulTI. S-a impus cu autoritate, emisiu
nea plină de farmec exotic dar și de inte-' 
resantă investigație sociologică, Do
cument. Astăzi: «Expediție în Co
more» (20.00) • O tentantă pagină 
muzicală: Recitalul la patru mîini Hilda 
Jerea — Suzana Szdrohy, cu lucrări 
de Faure, Debussy, Ravel (21.55).

VINERI 19 IULIE. La porțile 
cunoașterii — emisiunea adresată ti
neretului, dar pe care noi o recoman
dăm tuturor vîrstelor — își propune 
să aducă cîteva clarificări Ia tema atît 
de tulburătoare «Rațiunea mașinilor» 
(19.00) e O altă emisiune izbutită de 
propagandă a culturii: Studioul mu
zical al cărui ciclu «Cultura muzicală 
de-a luneul timpului» se oprește la 
Chopin (20.20) • Vă mai amintiți 
de actorul (afirmat mai ales în ro
luri de comic) Heinz Răhman? îl 
puteți revedea într-un film de im
plicații psihologice, «Judecătorul de 
minori», producție a studiourilor din 
R.F. a Germaniei (21.15).

SÎMBÂTĂ 20 IULIE. Programul 
II. Sîntem invitați să vizionăm prima 
parte a romanului-foileton «Lagar
dere» după Al. Dumas, cu un actor 
vestit odinioară — Sacha Pitoeff (22.00),

pronosport

Pronosticul antrenorului TITUS 
OZON la Concursul nr. 28 din 

14 iulie 1968

I. Chimia Sv.-C.F.R. Pașcani 1
II. SUT Galați-Ancora Galați 2

III. Oțelul Gl.-Gloria C.F.R. 1
IV. IMUM—Stuful 1
V. Electrica C-ța-Portul C-ța 2

VI. Metalul Buc.-Fl. Roșie Buc. 1
VII. SN Oltenița-Dunărea Giurgiu x

VIII. Poiana-Flacăra 1
IX. Șoimii Buzău-Rapid Plopeni 1
X. Chimia Făgăraș-Oltul

Sf. Gheorghe 1
XI. Metrom-Faianța 1

XII. Minerul Lupeni-Mureșul Deva 1
XIII. Victoria Călan-Metalul

Hunedoara 1

NOTĂ: redactia nu-ti asumi răspunderea pentru eventualele schimbări de programe. PREȚUL REVISTEI: 3 LEI1

r—" 
41 505



Pentru copiii dumneavoastră, 
«Pupitrul școlar», un produs deo
sebit care efe ă confortul atît de 
necesar în timpul studiului. Avînd 
dimensiuni convenabile, «Pupitrul 
școlar» se poate ușor integra în 
aranjamentul general al apartamen
tului dv.

Preț de vînzare:
418 lei — furniruit cu fag
446 lei — furniruit cu nuc.

Rezistentă și comodă, canapeaua 
extensibilă SANDA este mult soli
citată de cumpărători pentru avan
tajele pe care le oferă. Avînd di- 
mensiuni convenabile pentru orice 
apartament, canapeaua extensibilă 
SANDA se poate transforma după 
dorință într-un pat d^^ouă per
soane. Sistem de extensie simplu 
și ușor de manevrat. Prețuri de 
vînzare: lei 2 341, 2 535, 2 729, în 
funcție de calitatea stofelor folosite.

2

Realizată din materiale de cea 
mai bună calitate, furniruită cu 
mahon și avînd un fileu decorativ 
din lamelin, SUFRAGERIA 
ASTOR conferă apartamentului dv. 
o notă de bun-gust, eleganță și 
confort.

Preț de vînzare: vitrina — 
lei 1818, bufetul — lei 1214, 
masă cu placă extensibilă — lei 
680, măsuță joasă — lei 153, scaun 
tapițat — lei 183.


